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معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

کلانشهرقم با کمبود
 اتوبوس مواجه است

دبیر ستاد تسهیلات زائر استان  قم خبرداد:

ورود پنج میلیون زائربه قم در دهه اول ماه محرم

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به فعالیت 125 اتوبوس شهری در قم، گفت: این میزان اتوبوس برای 
کلان شهری مانند قم کافی نیست ولی مساله کمبود اتوبوس یک معضل ملی است و تمام کلان شهرها با آن درگیر هستند.
مسعود طبیبی در پنجاه و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید 
باکری،با اشاره به تهیه و ارسال برنامه و طرح پیرامون وضعیت فعلی شبکه تندروهای شهری و برنامه های آینده جهت 
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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد :

اختصاص 199 میلیارد تومان برای تکمیل
 چهار طرح راه و شهرسازی
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دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم  خبرداد:

کلاهبرداری ۱۰ میلیارد تومانی با وعده پرداخت سود تضمینی

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در جریان سفر دی ماه سال 1۴۰۰رییس جمهور به این استان، مبلغ 1۹۹ میلیارد 
تومان اعتبار برای تکمیل چهار پروژه در دست اجرای این اداره کل اختصاص داده شده است.  محمد صادقی در این زمینه افزود: 
از مجموع ۳5 مصوبه سفر رییس جمهور به استان قم در حوزه فعالیت ها و ماموریت های وزارت راه و شهرسازی، تعداد 2۳ مصوبه 
مربوط به این اداره کل می باشد که بخش عمده آن در حال پیگیری و اقدام است. وی اضافه کرد: ۴۹ میلیارد تومان برای بهسازی و 

مهدی پازوکی: برجام باید امضا شود
خط قرمز مدیریت اقتصادی باید 

منافع ملت باشد
یــک اقتصاددان بــا مخالفت در 
خصوص چرخش اقتصاد ایران به 
طور کامل به یکی از بلوک غرب و 
شــرق؛ گفت: خط قرمز مدیریت 
کلان اقتصــادی باید منافع ملت 
ایــران باشــد و ما نباید خــود را از 
بازارهــای بیــن المللــی محروم 
کنیم خصوصا طیف حاکم گرایش 
2بیشتری به روسیه دارد و بازارهای 

سخنگوی قوه قضاییه ؛
سرنخ  های بسیار قوی از اموال 
بابک زنجانی به دست آمده است
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رئیس شورای اطلاع رسانی دولت:
افزایش حقوق کارمندان تا پایان 

شهریور نهایی می شود
در  قضاییــه  قــوه  ســخنگوی 
خصوص آخرین وضعیت مسائلی 
همچون پرونده های میلاد حاتمی، 
هواپیمای اوکراینی، بابک زنجانی، 
الکس، قاتل افغانستانی و شکایت 
دهباشــی  از  خمینــی  حســن 
صحبت کرد. مســعود ستایشــی 
روز سه شــنبه در نشســت خبری 
ضمــن گرامیداشــت 17 مــرداد.

ســخنگو و رئیس شورای اطلاع 
رســانی درباره آخریــن وضعیت 
حقوق بازنشستگان و کارمندان 
دولــت گفت: دولت با پیشــنهاد 
ســازمان امور اداری و استخدامی 
با افزایش مستمری صندوق های 
بازنشستگی لشگری و کشوری و 
همچنین کارمندان موافقت کرده 
و تا پایان شهریور نهایی می شود.  7
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 گزارش / ایمان / رضا ملکی :جوش وخروش وحمایت همه جانبه دوستداران 
که  طبلی  دیدم.آهنگ  حیدریان  شهید  ورزشگاه  در  را  قم  فوتسالی  فهیم 
امان دوستداران فردوس که در فضای استادیوم  نواخته میشد وتشویق بی 
قم  فردوس  دوتیم  وضعیت  میشد.  شنیده  حیدریان  شهید  نفری   2۰۰۰
ونماینده فوتسال سیرجان مورد ارزیابی قراردادم .امکانات تیم مقابل را دیدم 
وآگاه شدم که چندین وچند میلیارد صرف حضور این تیم شده است.قرارداد 

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی:اگراز مسیر جاده قدیم  قم – کاشان به سمت 
شهرستان کهک سفر کرده باشید، بعد از سه راهی لنگرود و روستای لنگرود 
و خور آباد  در 2۰ کیلومتری شهر قم  در کنار جاده از دور روستایی با مردمان 
سخت کوش و مهربان  بنام  صرم را مشاهده می نمایی که جوش وخروش فوتبالی 
و عشق به این ورزش زیبا را می توانی در تک تک خانواده های شریف این روستا 
مشاهده نمایی.  فوتبال این منطقه از دیرباز با داشتن زمین خاکی و بچه های غیور 

خرید بازیکن وتزریق منابع مالی چاره درد فردوس قم ؛
آقایان مسئول به فکرنماینده فوتسال قم باشید!

فوتبالیستی که مردم روستای صرم به آن افتخار می کنند؛
»سعید توسلی« فوتبالیستی بااخلاق و تکنیکی، مربی با دانش 
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رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم خبرداد: 

سرمایه گذاری 18 هزار میلیاردریالی برای تکمیل  طرح های صنعتی

جهت کسب اطلاعات بیشتر هم می توانید با شماره تلفن همراه 
۰۹12752۹17۹ تماس حاصل فرمائید
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ابعاد مختلف تاثیر تحریم ها 
بر تجارت ایران

سال های  طی  سیاستگذاران  اقتصادی  گفتمان  در 
گذشته، سه دیدگاه در مورد تاثیر تحریم ها وجود داشته 

است؛ گروهی که باور داشتند، تحریم ها هیچ تاثیری ندارد و کاغذپاره ای بیش نبوده؛ 
گروهی نیز قائل به تاثیر اندک تحریم ها بر اقتصاد بوده اند و دسته دیگری از سیاستگذاران 
نیز بر این عقیده بوده اند که تحریم ها تاثیر بسیاری بر کاهش رونق اقتصادی داشته است.
تحریم های اقتصادی ایران در ابتدای انقلاب اسلامی و پس از واقعه سفارت آمریکا در 
سال 1357 آغاز و در جریان جنگ ایران و عراق ادامه پیدا کرد و عملًا در دوران سازندگی 
شاهد شماری از شدیدترین تحریم ها علیه ایران بودیم؛ در زمان دولت های هفتم و هشتم 
از تحریم ها کاسته ولی در دوران ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد، مجدداً تحریم های 
شدیدی علیه کشور اعمال شد. در سال 2006 هم قطعنامه های شورای امنیت به تصویب 
رسید و تحریم های سخت گیرانه تر شد و بعد از آن با برجام، برای مدتی از شدت تحریم ها 
فروکاسته شد اما با حضور ترامپ، تحریم های سخت و ظالمانه از نو آغاز و تا کنون ادامه 

یافته است.
زمانی که برجام امضا شد به مدت یک سال، تقریباً تجارت بین الملل برای ایرانیان 
به حالت نیمه عادی بازگشت که رهاورد این بازه زمانی، فضای آرام و ثبات نسبی برای 
بخش خصوصی بود. به طوری که مراودات بین الملل برای خرید و فروش کالا به صورت 
مستقیم انجام می شد و ارتباط بانکی برقرار شده و انتقال پول مانند هر کشور دیگری از 

طریق سیستم بانکی  به راحتی قابل انجام بود.
با آغاز دور جدید تحریم ها، ال سی، از پرکاربردترین روش های پرداخت در ایران و جهان 
از فرهنگ محاوره جامعه اقتصادی کشور حذف شد. سال هاست که امکان انتقال ارز از 
طریق بانکی وجود ندارد و انتقال ارز برای بخش خصوصی و شرکت های کوچک و متوسط 
در این دوران تنها از طریق صرافی هایی انجام شده است که گاهی ریسک این عملیات 
تا 100 درصد برآورد می شد. بیشتر کارشناسان بازرگانی خارجی فعال در شرکت ها که 
سابقه کار کمتر از 10 سال دارند دیگر با فرایند انتقال پول به روش اعتبار اسنادی آشنا 
نیستند و این تهدید بزرگی است که اگر روزی ارتباطات بین المللی مجدد شکل بگیرد، 

جامعه بازرگان ایرانی از روش های پرداخت روز دنیا عقب افتاده اند.
در این دوران شرکت های کوچک و متوسط مجبور بوده اند، ارز را با نرخ بالاتری خریداری 
کنند و کارمزدهای بیشتری پرداخت کنند و هیچ تضمینی هم نبود که صرافی پول را 
انتقال دهد و بعضاً پرداخت ها با تاخیرهای طولانی انجام می شود و در مقصد نیز درصدی 
بابت کارمزد کسر می شد. همه این مسائل و دردسرها برای انتقال مقداری پول برای خرید 

کالا از خارج از کشور یا حتی دریافت پول بابت جنس صادراتی است.
با وجود تحریم ها، میزان واردات مواد اولیه به دو علت عدم تمایل همکاری شرکت های 
خارجی با ایران و محدودیت های ارزی جهت واردات، کاهش یافت. با توجه به عدم تمایل 
همکاری شرکت های خارجی به صورت مستقیم دو اتفاق روی داد که این نیز سبب افزایش 
قیمت تمام شده کالا شد؛ نخست اینکه، شرکت ها شروع به ثبت شرکت در کشورهای 
خارجی کردند و دیگر آنکه شرکت های خارجی از طریق شرکت های ثالث کوچک، صوری 
یا موقتی با ایران همکاری کردند. این عدم امکان ارتباط مستقیم با تامین کنندگان باعث 
ایجاد دردسرهای زیاد و انجام تجارت خارجی، خارج از استانداردهای بین المللی شده 
است. البته، شرکت های کوچک و متوسط، توانستند شرایط بهتری را از جهت دور زدن 

تحریم ها نسبت به شرکت های بزرگ و دولتی داشته باشند.
با توجه به اعمال تحریم ها، خریداران خارجی کمتری در این دوران تمایل داشتند که 
با شرکت های ایرانی کار کنند تا از خطر جریمه های بین المللی در امان باشند. بنابراین 
کشورهای همسایه و دوست ایران به مقاصد عمده  صادراتی ایران تبدیل شدند. می توان 
به بازگشت ارز حاصل از صادرات به عنوان مهمترین مشکل حاصل از تحریم ها اشاره کرد؛ 
به طوری که بازگشت ارز حاصل از صادرات به طرق بانکی امکان پذیر نبوده و مبالغ حاصل 
از فروش کالا باید از طریق صرافی ها یا به صورت نقد دریافت شود. از طرفی، سیاست گذار 
با اعمال سیاست های نادرست، بی ثبات و متغیر عرصه را بر صادرکننده تنگ تر کرده  است.
عضو اتاق بازرگانی تهران 

 چرا ارزان شدن دلار
 به نفع اقتصاد نیست؟

با اینکه برجام و توافقات احتمالی می تواند توانایی های 
مالی بانک مرکزی را افزایش دهد، ولی آمدن مقداری پول 

به خزانه کشور نمی تواند بر واقعیت های اقتصادی اثر جدی بگذارد. 
مشکل اصلی اقتصاد کشور با توافقات احتمالی رفع نمی شود، ممکن است توافقات و 
آزاد شدن پول های بلوکه شده و آزادی فروش نفت بتواند به طور موقت و مانند یک مسکن 
بر روی اقتصاد کشور اثر بگذارد، ولی درمان اصلی نیست. درمان اصلی اقتصاد کشور 
در داخل کشور است، یعنی قدم اول، کنترل جدی نرخ تورم و نرخ بهره و به نزدیک صفر 
رساندن آنها، و همچنین واقعی و واحد شدن قیمت ها مخصوصا برای حامل های انرژی و 
نرخ ارز است، چون چندنرخی بودن ارز و غیرواقعی بودن قیمت ها، ام الفساد محسوب 
می شود. این باعث گمراهی فعالان اقتصادی از یک طرف و ایجاد انواع رانت، فساد، 
سرخوردگی و مایوس شدن جوانان و نخبگان از طرف دیگر خواهد بود. در شرایط فعلی 
در اثر سیاست های غلط اقتصادی ارزش پول ملی به طور چشمگیری کاهش یافته و تا 
زمانی که نرخ تورم در کشور به طور جدی با نرخ های تورم در کشورهای حوزه دلار تفاوت 
داشته باشد، تغییری در این روند حاصل نمی شود، یعنی کاهش ارزش پول ملی )به 
طور ذاتی و واقعی( ادامه خواهد یافت؛ حتی اگر همه پول های بلوکه شده هم آزاد شود. 
البته ممکن است بعد از امضای توافق با تصمیم های نابخردانه در داخل و توطئه گرانه در 
خارج و به ضرب تبلیغ و تزریق بیش از تقاضا و ساختن جو "همه چیز گل و بلبل است" 
به طور مصنوعی بشود برای مدتی بسیار کوتاه قیمت ها را پایین نگه داشته و بازار را به 
بهشت خارج کنندگان سرمایه از کشور و واردکنندگان کالاهای مصرفی و غیرضروری به 
کشور تبدیل کرد، ولی بعد از چند روز که روند کاهشی قیمت ها متوقف شود، بلافاصله 
خرید گسترده و هجوم مترصدین )و همچنین مترصدات( برای خرید آغاز و قیمت ها 
افسار گسیخته تر از قبل رو به افزایش خواهد گذاشت. این تجربه ها را قبلا هم داشته ایم و 
ملموس ترین آن، بعد از قبول قطعنامه 5۹۸ بود، که قیمت ارز به کمتر از یک سوم کاهش 
یافت، که البته بعد از کمتر از شش ماه باز به همان قیمت های قبلی برگشت. خود حقیر 
شاهد بودم وقتی قطعنامه 5۹۸ از سوی ایران پذیرفته شد، چهار صراف عربستانی در 
دوبی به شدت مشغول به خریدن و جمع کردن تومان ایران بودند، بی محابا دلار و درهم 
می فروختند و تومان می خریدند. حتی با لنج بسته بندی های بزرگ تومان را که گونی پیچ 
شده بود، به انبارهای خود منتقل می کردند. من که در آن زمان در دوبی بودم، متعجب 
بودم، نمی دانستم این آقایان چرا انقدر به تومان علاقه مند شده اند. متاسفانه مس ولان 
اقتصادی وقت هم به جای مدیریت قیمت ارز، تسلیم این ترفند شده و نه تنها برخلاف 
جهت آنها به تزریق تومان و خرید ارز نمی پرداختند، بلکه با هماهنگ شدن نادانسته با آن 
دشمنان حیله گر، به تزریق بیش از تقاضای ارز و تقویت مصنوعی تومان دامن می زدند. 
امیدوارم این نوبت مسوولان اقتصادی کشور از تجربه های گذشته درس لازم را گرفته 
باشند، و در این موارد با درایت بیشتری عمل شود. به هر حال باز هم عرض می کنم مشکل 
اصلی اقتصاد کشور تورم است که علاج آن هم واقعی و واحد شدن قیمت ها و کنترل 
حجم نقدینگی است. ببینید وقتی شما در انبار منزل خود موش داشته باشید، هر مقدار 
هم که گندم انبار کنید، باز موش ها آن گندم ها را از بین می برند، بنابراین بهتر است که اول 

شر موش ها برطرف شود، که اگر گندم وارد انبار شد، ایمن باشد.
* کارشناس اقتصادی

اتحادیه اروپا:

 پاسخ ایران به طرح احیای توافق هسته ای 
سازنده بود

شبکه خبری بلومبرگ به نقل از یک دیپلمات اروپایی آشنا به مذاکرات وین که در تماس 
با مقامات آمریکایی است، گزارش داد که اتحادیه اروپا پاسخ ایران به طرح احیای توافق 

هسته ای را »سازنده« می داند. 
به گزارش روز سه شنبه ایرنا، بلومبرگ افزود که این اظهارات نخستین نشانه مثبت درباره 
موضع ایران است که به طور رسمی پاسخ خود را شامگاه دوشنبه درباره طرح جوزپ 
بورل مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپایی در خصوص احیای برجام برای طرف های 

اروپایی ارسال کرد.
این مقام اروپایی که خواست تا نامش فاش نشود، افزود که پاسخ های ایران به طرح اروپا 
برای احیای برجام نیازمند مطالعه است و دیگر طرف های درگیر در مذاکرات هسته ای از 

جمله آمریکا، چین و روسیه نیز باید درباره آن نظر دهند.

اخبار

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم  خبرداد:

کاهش 10درصدی مصرف برق در قم 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم گفت: امسال مصرف برق مشترکان قمی در 

ماه های گرم، نسبت به مدت مشابه سال قبل ده درصد کمتر شده است.
مهدی آهنین پنجه با اشاره به اینکه امسال با اجرای طرح مدیریت مصرف، مصرف 
برق حدود 10 درصد نسبت به پارسال کاهش یافته است گفت: با همکاری بخش های 

مختلف خاموشی های توزیع نشده نیز به یک هفتم رسیده است.
وی با بیان اینکه در بخش خانگی ۹5 درصد از مشترکان الگوی مصرف را رعایت 
می کنند افزود: در استان قم 2۴ هزار مشترک پرمصرف داریم و از این تعداد هزار 11۸ 
از این  مشترکان 2 برابر الگوی مصرف برق مصرف می کنند که روزانه برق تعدادی 

مشترکان قطع می شود.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق افزود: امسال برای 305 دستگاه اجرایی پر مصرف 

اخطار صادر شده است  که 1۹5 مورد از آنان با قطعی برق نیز مواجه شده اند.
وی از افزایش 10 درصدی مصرف انرژی در بخش صنایع کشور خبر داد و گفت: با این 
وجود با برنامه ریزی و همکاری بخش صنعت، انرژی مورد نیاز این بخش بدون مشکل 

تامین شده است.
مدیر کل پدافند غیر عامل قم نیز با اشاره به تکلیف دولت برای کاهش 60 درصدی 
انرژی در تمام دستگاه های اجرایی، لشکری، کشوری، قضایی و نهاد های  مصرف 
عمومی غیر دولتی در زمان اوج مصرف انرژی گفت: در استان قم 350 دستگاه اجرایی 
و دولتی مشمول این مصوبه می شوند و تا کنون با بررسی های انجام شده در بیشتر این 

دستگاه ها الگوی مصرف انرژی رعایت شده است.
متقیان نژاد با تاکید بر ضرورت نصب دیزل ژنراتور توسط دستگاه های اجرایی برای 
مدیریت مصرف برق در اوج بار مصرف بر اساس اسناد بالا دستی گفت:در استان قم 

حدود 60 درصد از دستگاه های اجرایی ژنراتور های برق را نصب کرده اند.
در  برق  مصرف  مدیریت  خصوص  در  عامل  غیر  پدافند  رزمایش  برگزاری  از  وی 
دستگاه های اجرایی در زمان اوج زمان مصرف خبر داد و گفت: در هفته های آینده 
دستگاه ها به صورت تجمیعی در این رزمایش شرکت خواهند کرد تا مقدار آمادگی آنان 

برای مدیریت مصرف انرژی در دستگاه های اجرایی در زمان های بحرانی بررسی شود.
  

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم  خبرداد:

کلاهبرداری 10 میلیارد تومانی با وعده 
پرداخت سود تضمینی 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم از رسیدگی به پرونده کلاهبرداری با ادعای 
فعالیت اقتصادی در زمینه بسته بندی مواد غذایی به میزان 10 میلیارد تومان خبر داد. 

به گزارش دادگستری قم، حجت الاسلام حسن غریب بیان کرد:متهمان این پرونده 
با تأسیس این شرکت و دریافت مبالغ ده ها میلیونی از سرمایه گذاران با وعده پرداخت 
سود تضمینی ماهیانه حدود 6 درصد، از ۹0 شاکی پرونده، به میزان 10 میلیارد تومان 

کلاهبرداری کرده اند.
دادستان قم با اعلام اینکه این شرکت پیش  از این فعال و دفتر آن برقرار بوده است، 
گفت: نحوه عملکرد و تبلیغات این شرکت در دو بخش دعوت به اشتغال و پرداخت حقوق 
ماهیانه برای بسته بندی مواد غذایی و همچنین جذب سرمایه گذاری مردمی و پرداخت 

سود تضمینی ماهیانه در قالب عقد قرارداد مضاربه شرعی بوده است.
و  دستورات  و  پلیس  فنی  اقدامات  با  پرونده  این  اصلی  متهم  اینکه  بابیان  غریب 
پیگیری های قضایی بازپرس شعبه ۹ بازپرسی قم در شهر شیراز دستگیر شده است، 
افزود: این متهم در شهرهای دیگر نظیر کرج و شیراز نیز اقدام به کلاهبرداری مشابه با 

جذب سرمایه های مردمی و وعده پرداخت سود کرده است.
دادستان عمومی و انقلاب قم به تبلیغات این متهمان برای جذب نیروی اشتغال 
اشتغال متقاضیان،  برای  بیان داشت:  و  اشاره کرد  نیازمندی ها  در منزل در سایت 
شرط استفاده از سیم کارت متقاضیان برای فعالیت های اقتصادی تعیین  شده بود و 
متهمان از خط تلفن شاغلین خود برای فعالیت های غیرقانونی استفاده می کردند تا از 
خود ردی بر جا نگذارند. دادستان قم تشکیل یک شرکت صوری با فعالیت اقتصادی 
این نوع کلاهبرداری  به ظاهر مناسب را پوششی برای جذب سرمایه های جدید در 
معروف به کلاهبرداری پانزی عنوان و خاطرنشان کرد:  پرداخت سودهای به موقع در 
ماه های اولیه قرارداد، برپایی دفتر کار شکیل و مجهز و انعقاد قراردادهای مالی صوری 
از زمینه های اعتمادسازی بین سرمایه گذاران است و اغلب مالباختگانی که در دام این 
افراد گرفتارشده اند از قشر ضعیف و متوسط جامعه و جویای شغل با درآمد ماهیانه بودند.
غریب در خصوص پرهیز از اعتماد و اطمینان به ظاهر و ادعاهای بی اساس افراد 
برای کسب سودهای اغواکننده هشدار داد و تاکید کرد: شهروندان در زمینه واگذاری 
تبلیغات  با فریب  تا  افراد و شرکت های ناشناس هوشیار باشند  به  سرمایه های خود 

وسوسه برانگیز و کسب سودهای نامتعارف در دام افراد سودجو و متقلب گرفتار نشوند.
 

در چهار ماه نخست امسال؛

قمی ها 1۸ میلیارد و ۶00 میلیون تومان 
زکات پرداخت کردند

- معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم از پرداخت میزان 1۸ 
میلیارد و 600 میلیون تومان زکات توسط قمی ها در ۴ ماه نخست امسال خبر داد.

عباس جوشقانیان بعد از ظهر سه شنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: قمی ها 
در چهار ماه نخست سال جاری 1۸ میلیارد و 600 میلیون تومان زکات پرداخت کردند.

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت: کمک هایی که 
شهروندان قمی به کمیته امداد امام خمینی )ره( انجام می دهند بر اساس نیت های 
آنان در زمینه مسکن، درمان، معیشت، ازدواج و تحصیل نیازمندان هزینه می شود. 
جوشقانیان با بیان اینکه سال های اخیر شرایط اقتصادی کشور برای مردم بسیار سخت 
بوده است افزود: شهروندان قمی با وجود این شرایط اما به فکر محرومان و نیازمندان 
بودند و در هر فرصت و مناسبتی از نیازمندان دستگیری و به یاری آنان می شتابند. وی 
همچنین بیان داشت: از محل دریافت زکات میزان 33 هزار پرس غذای گرم تهیه و در 
بین خانواده های نیازمند و تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( در استان قم 

توزیع شد.

مسئول کمیته اصناف و بازاریان ستاد کنگره ملی شهدای استان قم خبرداد:

توزیع ۶0۹0 بسته معیشتی
 به نام شهدای استان قم 

رییس اتاق اصناف استان قم ، از تهیه و توزیع 60۹0 بسته معیشتی به نام شهدا بین 
خانواده های کم برخوردار استان و برپایی کاروان جهادی خدمات رایگان به خانواده های 

محروم خبر داد. 
بازاریان ستاد کنگره ملی  و  برنامه های کمیته اصناف   حمید خرمی در خصوص 
شهدای استان قم اظهار کرد: در آستانه برگزاری مراسم گرامیداشت 1000 شهید 

اصناف قم فعالیت های ویژه ای برنامه ریزی شده است.
وی بیان کرد: 60۹0 بسته حمایتی معیشتی مزین به نام شهدای استان قم در قالب 

رزمایش بزرگ ثارالله تهیه شده که بین خانواده های کم برخوردار استان توزیع می شود.
مسئول کمیته اصناف و بازاریان ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با تاکید بر اینکه 
این فعالیت ها با همکاری بسیج اصناف و بازاریان استان صورت می گیرد، گفت: »کاروان 
جهادی خدمات رایگان به خانواده های محروم« به نام هزار شهید اصناف قم، در روستای 
جمکران به مدت یک هفته فعال می شود که 120 نوع خدمت همچون تعمیر ساختمان، 
تعمیر لوازم خانگی و... توسط جهادگران قمی انجام خواهد شد. وی از برگزاری مراسم 
یادواره هزار شهید اصناف و بازاریان استان قم در شهریورماه سال جاری خبر داد و 
خاطرنشان کرد: رونمایی از کتاب »نقش اصناف در جنگ« و تجلیل از خانواده های 

معظم شهدای شاخص اصناف از جمله برنامه های مهم این یادواره خواهد بود.

مدیر فنی سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم:

ساخت مسکن مددجویان قمی
 ۷0 درصد پیشرفت داشته است

 مدیر فنی سازمان بسیج سازندگی سپاه قم از احداث بیش از 70 واحد مسکونی برای 
محرومین استان خبر داد و پیشرفت این پروژه ها را 70 درصد اعلام کرد.

مهران اسدی اظهار داشت: بسیج سازندگی استان قم با همکاری کمیته امداد و بنیاد 
مسکن اقداماتی برای احداث مسکن مددجویان کمیته امداد در استان قم انجام داده 

است.

کتاب خاطرات آیت الله هاشمی با نام حضور و انصراف با حضور خانواده ایشان و 
جمعی از فعالان سیاسی رونمایی شد. 

رونمایی  آیت الله هاشمی رفسنجانی در مراسم  غلامعلی رجایی مشاور مرحوم 
از کتاب خاطرات آیت الله هاشمی با نام حضور و انصراف گفت: همین که مرحوم 
هاشمی دست به قلم برد و خاطرات خود را در زمان حیات منتشر کرد اقدام بزرگی 

است. 
وی افزود: سال 7۸ سال بسیار پر حادثه ای بود 15 حادثه مهم از جمله بازداشت 
غلامحسین کرباسچی، قتل های زنجیره ای، حمله به کوی دانشگاه، ترور حجاریان، 

خودکشی یا قتل سعید امامی، استیضاح وزیر ارشاد آقای مهاجرانی را داشتیم. 
رجایی گفت: آقای هاشمی خیلی موافق برای کمک  به خود نبود و ایشان در 

انتخابات می گفت نیاز به سفر استانی و تبلیغات میدانی نیست.
مشاور مرحوم هاشمی عنوان کرد: در ماجرای اعدام های سال 67 در اسفند همان 
سال گزارش هایی منتشر شده بود و آقای خاتمی که در آن زمان وزیر ارشاد بودند از 
برخی رسانه ها به صورت غیرمستقیم خواسته بودند اطلاع رسانی در این موضوع با 

توجه به در پیش بودن قطعنامه 5۹۸ انجام  نشود.
وی گفت: کتاب سال 7۸ یکی از بهترین  کتاب هایی است که منتشر شده است.
*مرحوم هاشمی قائل به این بود که نمی توان کسی را به زور هدایت کرد

 در این مراسم همچنین غلامحسین کرباسچی شهردار پیشین تهران و دبیرکل 
پیشین حزب کارگزاران گفت: آقای محسن هاشمی گفتند یکی از بیشترین اسامی که 
در این کتاب آورده اسم شماست و لازم است صحبت هایی در این زمینه انجام دهید. 

وی افزود: من خودم را مثال می زنم که اگر ماها در کنار آقای هاشمی نبودیم چقدر 
زندگی اجتماعی ایشان متفاوت می شد. 

کرباسچی با اشاره به محتوای کتاب خاطرات مرحوم هاشمی رفسنجانی ادامه داد: 
این کتاب خاطرات می تواند به ما بیاموزد که به چه صورت زندگی کنیم و در عمر ایشان 
شریک باشیم. البته این کتاب ها جنبه علمی و تحقیقی دارد کما اینکه بنابر نظر یکی 

از علمای قم این کتاب را می توان از نظر فقهی مورد بررسی قرار داد. 
وی اظهار کرد: مرحوم هاشمی در هدایت قائل به فخر رازی و مرحوم سید مصطفی 
خمینی است به این معنی که نمی توان کسی را به زور هدایت کرد. در رابطه با مسائل 
فرهنگی تهران مرحوم هاشمی رفسنجانی اعتقاد داشت وضعیت خودش باید ادامه 
پیدا کند. همه افرادی که می خواستند در روزی اقدامی انجام بدهند امروز متوجه 

شکاف بین نسلی شدند.
کرباسچی یادآور شد: آنچه از هاشمی رفسنجانی نزد ما و خدا است، از بین رفتنی 

نیست، حالا هر که هر چه می خواهد بگوید.
*به رئیسی گفتم حالا که در قدرت هستید برای سانسورها تدبیری انجام دهید

محسن هاشمی فرزند مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی هم در این مراسم گفت: 
مرحوم هاشمی رفسنجانی تاریخ 23 تا 25 مرداد را زمان پیروزی جنگ نام گذاری 
کردند. صدام در نامه به آقای هاشمی نوشت شما هر چه می خواستید به دست آوردید 
هاشمی رفسنجانی در 27 مرداد پاسخ او را می دهد که قرارداد الجزایر، آزادی اسرا و 

خروج همه نیروهای عراق از ایران باید اتفاق بیافتد. 
وی افزود: زمانی رهبری یک سال قبل از پایان جنگ خواستند از مرحوم هاشمی 
تجلیل کنند و  مدال افتخار دهند اما ایشان قبول نکردند تا اینکه این مدال افتخار 
در اول شهریور ماه سال بعد از پایان جنگ، در مراسم خصوصی جشن پایان جنگ 
برگزار شد.  هاشمی یادآور شد: ایشان موارد خاطرات خود را به صورت خلاصه 
نویسی می نوشتند و ما هم پاورقی به آنها اضافه کردیم و با حداقل سانسور آن را چاپ 
کردیم. اما درباره این کتاب که ممیزی انجام شد، نوعی بی تجربگی و بی تدبیری رخ 
داد اما با جلساتی که داشتیم کتاب را با کمترین سانسور منتشر کردیم باز هم برخی 
گفتند خاطراتی که وجود دارد را منتشر نکنیم بگذاریم زمانی که اصلا سانسور وجود 
ندارد منتشر کنیم اما ما باید کتاب را با نظر مرحوم آقای هاشمی هر سال منتشر 
کنیم. در نهایت من جلسه ای با آقای رئیسی درباره کتاب ها داشتم و گفتم حالا 
که در قدرت حضور دارید لازم است در ارتباط با سانسورها تدبیرهای خاصی انجام 

شود.
*امیدوارم برجام به نتیجه برسد و با آن بازی نکنیم

علی مطهری هم در مراسم رونمایی از کتاب خاطرات سال 7۸ مرحوم هاشمی 

گفت: آقای هاشمی زمانی که از زندان آزاد شد به همراه پدر به دیدار ایشان رفتیم، از 
آن تاریخ مرحوم هاشمی متوجه شد که در مرکز انقلاب حضور دارد. 

وی تصریح کرد: از روش کاری مرحوم هاشمی می توانیم چند درس بگیریم. اول 
آنکه می توان با مذاکره، مکاتبه و تعامل با دنیا کار انجام داد بنابراین نباید خط کشی ها 
صورت بگیرد و نباید هر کس در کشور را بلافاصله نقطه مقابل خود قرار دهیم و آن را 

دشمن به حساب بیاوریم. 
مطهری افزود: مکاتبات مرحوم هاشمی رفسنجانی با صدام نشان می دهد که او با 

صدام هم تعامل داشت و بر او اثر گذاشت. 
وی افزود: من یادم می آید آقای لاریجانی زمانی که با خاویر سولانا دیدار می کرد گفت 
ما از دیدار با یکدیگر تاثیر می گرفتیم و این من را به یاد روابط آقای هاشمی با پادشاه 

عربستان می انداخت که چقدر این روابط مثبت و  سازنده پیش می رفت. 
مطهری گفت: ایشان معتقد بود اگر آزادی بیان نباشد انقلاب با شکست مواجه 
می شود البته مرحوم هاشمی رفسنجانی ترسی از شکست انقلاب نداشت کما اینکه 
بیست روز بعد از انقلاب نسبت به شکست انقلاب هشدار می دهد. در حال حاضر 
آزادی بیان محدود است اما مگر هر کسی که مخالف باشد را باید بازداشت کرد؟ تا 

وقتی فردی دست به اقدام عملی نزد باید آزاد باشد.
وی گفت: امیدوارم برجام به نتیجه برسد و با آن بازی نکنیم و دوباره بهانه ای برای 

خروج آمریکا مطرح نکنیم.
*مرحوم هاشمی قدرت اقناع سازی بالایی داشت

 سید رضا صالحی امیری، وزیر پیشین فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در این مراسم 
گفت: بنده فکر می کنم آنچه که امروز بیش از هر زمان دیگری نیاز داریم تلاش 
برای گفتمان سازی است یعنی ظرفیتی که امروز وجود دارد باید توسط نخبگان 
تبدیل به گفتمانی شود که با رویکرد علمی مورد نیاز با جامعه ایرانی همخوانی 

داشته باشد. 
وی تصریح کرد: الگوی حکمرانی مطلوب موردی است که در حال حاضر در کشور 
ما مفقود شده است کما اینکه بنده بعد از ۴0 سال نمی توانم بگویم الگوی حکمرانی 

مطلوب در جامعه چیست؟ 
منظور  نداریم  میانجی  ایران  در  که  است  این  دوم  نکته  افزود:  امیری  صالحی 
میانجی گری است که در ایران مطلوب باشد در ایران کارکرد قطب های سیاسی بسیار 
اهمیت دارد. فقدان وجود شخصیت میانجی منجر به بسیاری از اتفاقاتی شده که 
امروز رخ داده است. قراربود شورای نگهبان و بعد مجمع تشخیص مصلحت نظام نقش 

میانجی را داشته باشند که هر کدام خودشان یک طرف دعوا شدند.
وی افزود: جامعه ایران ذره ای است کما اینکه بعد از مشروطیت فرآیند حزبی در 
آن صورت نگرفت جامعه ایرانی به شدن آماده ذره ای شدن است. ما نیازمند جامعه 
منسجم هستیم، در حال حاضر گفتمان ها تبدیل به بایدها شده است چنانکه در 
قضیه حجاب این اتفاق افتاده است که برخوردهای نظامی و انتظامی با آن اتفاق 

افتاده است.
وی تصریح کرد: مرحوم هاشمی رفسنجانی را نمی توان به چهارتا خیابان و پل 
محدود کرد بلکه گفتمان ایشان مقدمه ای برای هویت سازی است. او قدرت اقناع 

سازی بالایی داشت. 

در مراسم رونمایی از کتاب خاطرات آیت الله هاشمی مطرح شد؛ 

مرحوم هاشمی قدرت اقناع  بالایی داشت 

وزیر کشور با تاکید بر اینکه صهیونیست ها و دشمنان 
انقلاب اسلامی، حامیان اصلی بیانیه یکی از سرکردگان 
فتنه ۸۸ هستند، از همه گروه های سیاسی خواست که 

موضع خود را با جریان فتنه و نفاق مشخص کنند.
احمد وحیدی در نشست شورای معاونان وزارت کشور 
با بیان اینکه ماندگاری و توفیقات نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران در برهه های مختلف تاریخی مرهون مردمی 
بودن آن است، گفت: همواره حضور هوشمندانه و معنادار 
مردم در صحنه ها و بزنگاه های حساس، نقشه های شوم 
و شیطانی دشمنان و معاندان نظام مقدس جمهوری 

اسلامی ایران را نقش بر آب کرده است.
وی با اشاره به بیانیه اخیر یکی از سرکردگان فتنه گفت: 
از آن دست حوادثی است که باطن و نیات  حادثه ۸۸ 
نادرست برخی خواص بی بصیرت را بر همگان آشکار 

کرد.
برای  تلاش  در  دشمنان  اینکه  یادآوری  با  کشور  وزیر 
ضربه زدن به امنیت کشور به بهانه اتفاقات ۸۸ بودند؛ 
اظهار کرد: در همان زمان، حضور و میدان داری مردم 
شکست  آنها  سرکردگان  و  فتنه  جریان  که  شد  باعث 
مفتضحانه بخورند، در حالی که سران کاخ سفید در پی 

حمایت از آشوب طلبی بودند.
وحیدی خاطر نشان کرد: در تحلیل بیانیه اخیر سرکرده 
منطقه ای،  تحولات  اصلی  واقعیت های  به  باید  فتنه 
شکست سیاست های دشمن و وضعیت با ثبات و امید 
بخش سیاست داخلی توجه کرد و اینکه فتنه گران با 
پشتوانه  با  انقلابی  کاملًا  دولت  یک  حضور  مشاهده 
فتنه افروزی  و  سازی  حاشیه  برای  تلاش  در  مردمی، 

هستند.
فرد حاضر می شود شرافت ها  افزود: چگونه یک  وی 
و شکوه بزرگی که در این مملکت خلق شده است را بی 

دلیل و از روی کینه و دشمنی زیر سوال ببرد؟
رئیس شورای امنیت کشور با بیان اینکه داعش ساخته 
و پرداخته استکبار جهانی است و سیاستمداران آمریکایی 
و رئیس جمهوری سابق این کشور، بارها به این مساله 
اعتراف کرده اند، گفت: با این حال، در این بیانیه شاهد 
تبرئه داعشی ها و صهیونیست های جنایتکار هستیم که 
سعی دارد جنایت های این گروه را به نوعی به سیاست 
منطقه ای کشورمان ارتباط دهد و به ساحت کسانی که 
آرامش  و  امنیت  اقتدار،  موجبات  و  بوده اند  عزت آفرین 

کشور را فراهم آورده اند؛ متعرض شود.
وحیدی تاکید کرد: امروز به اذعان همه تحلیل گران 
برجسته منطقه ای، جریان مقاومت سهم اساسی و تعیین 
برای  و  ایفا کرد  تکفیری های داعش  نابودی  کننده در 
همین بود که وقتی حاج قاسم سید الشهدای مقاومت 
و ستون امنیت منطقه به دست پلید آمریکای جنایتکار و 
ارباب تروریست های تکفیری به درجه رفیع شهادت نائل 
آمد، آحاد ملت بزرگ ایران و بسیاری از ملت های دیگر در 

اقصی نقاط جهان با هر آئین و نژادی به سوگ نشستند.
وی با بیان اینکه همه ما مدیون خون پاک شهدای مدافع 
شهدای  از  آزاده  ملت های  امروز  گفت:  هستیم،  حرم 
مدافع محرم به نیکی و افتخار یاد می کنند. شهدا »عند 
ربهم یرزقون« اند و شهدای مدافع حرم که شهید همدانی 

عزیز از جمله آنها است، از عزیزترین شهدا هستند.
وزیر کشور تصریح کرد: بیان این موضوع از سوی یکی 

از سرکردگان جریان فتنه که شهادت شهید همدانی را 
مرگ در غربت به پای استبداد و حضورش را باعث تثبیت 
پایه های رژیم کودک کش خوانده است؛ نتیجه سقوط 

اخلاقی، روحی و فکری این فرد است.
از  نفری  میلیون  از 20  بیش  حضور  گفت:  وحیدی 
همه گروه ها و سلایق سیاسی در مراسم تشییع شهید 
سلیمانی به عنوان فرمانده محور مقاومت و دفاع از حرم 
ایران  بزرگ  ملت  واقعی  ارادت  از  نشان  )ع(،  بیت  اهل 
به مدافعان حرم است، در حالی که برخی خواص بی 

بصیرت تلاش کردند که این واقعیت را مخدوش سازند.
و  همدانی  شهید  جایگاه  تشریح  ضمن  وحیدی 
اقداماتش برای مهار فتنه ۸۸، گفت: به تعبیر رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، فتنه و آن اتفاقات را در عاشورا فتنه گران 
ایجاد کردند؛ شهید همدانی عزیز در پاسداری از مردم، 

ارزش ها و عاشورا، صحنه را مدیریت کرد.
وی یادآور شد که حب قدرت و دنیاطلبی سرکردگان 
فتنه در سال ۸۸، هزینه زیادی را به ملت و نظام جمهوری 
امروز  کرد:  تصریح  کشو:  وزیر  کرد.  تحمیل  اسلامی 
کیست که شهید همدانی را نشناسد و به بزرگی و عظمت 
کارش پی نبرد و نداند شهادتش در دفاع از حرم، ثمره 

سال ها مجاهدت در راه اسلام و انقلاب بود.
باشیم که  باید قدردان رهبر عزیزمان  افزود:  وحیدی 
همواره انقلاب اسلامی را از دل فتنه ها و دسیسه های 

دشمنان به بهترین نحو، عبور داده اند.
انقلاب  دوم  گام  در  را  دشمنان  دقیق  شناخت  وی 
اسلامی ضروری دانست و گفت: گاهی شرایطی ایجاد 

می شود که خداوند باطن افراد را برملا می سازد.

وزیر کشور: 

همه گروه های سیاسی موضع خود را با جریان فتنه مشخص کنند

 عضو هیأت رئیسه مجلس:

گرفتن تضمین و اخذ تعهد از طرف های مقابل مورد انتظار مردم و نظام است
عضو هیأت رئیسه مجلس با اشاره به مذاکرات دقیق تیم مذاکره کننده هسته ای، 
ضمن تقدیر از تدابیر این تیم، تأکید کرد: گرفتن تضمین و اخذ تعهد از طرف های 

مقابل برای لغو تحریم ها مورد انتظار مردم و نظام است. 
احمد امیرآبادی فراهانی در گفت وگویی با اشاره به اعلام موافقت مقامات آمریکایی 
با دو پیشنهاد جمهوری اسلامی ایران در حوزه مذاکرات هسته ای خاطرنشان کرد: در 
طول چهار دهه گذشته، مقاومت ملت و نظام در برابر توطئه ها و برنامه هایی که از سوی 
غرب و ایالات متحده طراحی شده بود، نشان داد پافشاری بر حقوق اساسی جمهوری 

اسلامی ایران همواره منتج به نتیجه است.
امیرآبادی افزود: این امر باعث تامین خواسته های به حق ملت خواهد شد. ما با 
ایستادگی در برابر هر تهدیدی و تبدیل چالش ها به فرصت ها توانستیم امتیازات خوبی 

از دشمنان نظام و انقلاب بگیریم.
وی با اشاره به تدابیر تیم مذاکره کننده ایرانی در مذاکرات هسته ای گفت: نمایندگان 
جمهوری اسلامی در این گفت وگوها با حوصله پای میز مذاکرات حاضر شدند و با دقت 
مسائل را پیگیری کردند و اسیر جوسازی های رسانه ای و تبلیغاتی طرف های مقابل قرار 

نگرفتند.
عضو هیأت رئیسه مجلس، حمایت مردم را بزرگ ترین پشتوانه دستگاه دیپلماسی و 
سیاست خارجی کشور دانست و تصریح کرد: در جریان مذاکرات شاهد بودیم اعتماد 
عمومی نسبت به مسئولان کشور و همچنین نمایندگان جمهوری اسلامی در مذاکرات 
بین المللی و گفت وگوهای هسته ای افزایش پیدا کرد و همین مسأله باعث شد تیم 
مذاکره کننده ما با اعتماد و اطمینان کامل پای میز مذاکرات حاضر شود و از مواضع 

به حق جمهوری اسلامی ایران دفاع کند.  
وی با اشاره به فضاسازی های غرب و آمریکا برای مخدوش کردن اذهان عمومی و 
بین المللی نسبت به رویکردهای  جدید دستگاه سیاست خارجی جمهوری اسلامی 

بیان کرد: از ابتدای شروع مذاکرات، همواره غرب در پی آن بود که با تشویش اذهان 
عمومی، اقدامات دولت سیزدهم را عاملی برای به بن بست رسیدن مذاکرات اعلام کند؛ 
اما با هوشیاری تیم مذاکره کننده و در دست گرفتن ابتکار عمل و ارائه راهکار این ابزار 

تبلیغاتی ناکارآمد جلوه کرد.
امیرآبادی فراهانی اضافه کرد: در فرآیند مذاکرات هسته ای، جمهوری اسلامی ایران 
نشان داد برای به نتیجه رسیدن گفت وگوهای هسته ای اهتمام دارد؛ اما این توجه به 
آن معنا نیست که سایر اولویت های کشور مورد بی اعتنایی قرار گیرد.  از همین رو، ما در 
جریان مذاکرات شاهد اقداماتی از سوی نظام جمهوری اسلامی در حوزه آزمایش های 
هسته ای،   مانورهای نظامی داخلی و خارجی، تعامل با کشورهای مختلف بودیم و در 

کنار آن به موضوع مذاکرات هسته ای هم توجه  داشتیم.
وی به موضوع حراجی بزرگ اقتصادی در کشور هم اشاره کرد و گفت: این اقدام در 
حین مذاکرات هسته ای صورت گرفت و همراه با تحولات و آثاری در حوزه داخلی بود اما 
با این وصف، دولت سیزدهم با اقتدار این برنامه را پیش برد؛ اما دشمنان تلاش کردند از 
همین موضوع به منظور ضربه زدن به اعتماد عمومی نسبت به عملکرد دولت استفاده 
کنند و نظام جمهوری اسلامی را ناتوان در بهبود شرایط اقتصادی کشور نشان دهند 
و از تیم مذاکره کننده هسته ای ما امتیاز بگیرند. پروژه ای که البته با همراهی دولت و 

مردم ناکام ماند.  
مذاکره کننده  تیم  سیزدهم،  دولت  مردم،    مقاومت  مجلس،  رئیسه  هیأت  عضو 
هسته ای و شورای امنیت ملی را عامل اصلی موفقیت ملی دانست و تاکید کرد: در 

جریان گفت وگوهای هسته ای امتیازات خوبی از طرف مقابل گرفته شد.
با این وصف نباید از نظر دور داشت که اساساً توافق برجام هم تأمین کننده همه 
خواسته های ایران نیست. اما تیم مذاکره کننده با ابتکار عمل و ایستادگی خود توانستند 

از حقوق حقه ملت ایران دفاع کنند و جلوی زیاده خواهی های طرف مقابل را بگیرند.  

مهرداد عباد*

علی اصغر سمیعی*
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علائم و خطرات کم آبی در بدن نوزادان

افسردگی بیماری ناتوان کننده ای است که هم جسم و هم روان فرد را درگیر می کند. علائم 
روانی آن بسیار متنوع است و طیف گسترده ای از مشکلات فکری و روانی را در بر می گیرد. 

افسردگی بیماری ناتوان کننده ای است که هم جسم و هم روان فرد را درگیر می کند. علائم 
جسمی بر اشتها، خواب، وزن، میزان انرژی و میل جنسی فرد تأثیر می گذارند. علائم روانی 
بسیار متنوع هستند و طیف گسترده ای از مشکلات فکری و روانی را در برمی گیرند. فرد مبتلا 
از نظر ذهنی فلج می شود. تصور واقعی از خود را از دست می دهد و از انجام دادن فعالیت های 

روزمره و شغلی باز می ماند.
تحقیقات نشان داده است مجموعه ای از عوامل ارثی، زیستی، محیطی و روانی بر شروع 
یا پیشرفت افسردگی تأثیر می گذارند. در این گزارش به برخی چیزهایی که باعث افسردگی 

می شود، اشاره می کنیم.
تعریف افسردگی از دیدگاه روانشناسان

در روانشناسی افسردگی بیماری است که هم جسم و هم روان فرد را درگیر می کند. علائم 
جسمی بر اشتها، خواب، وزن، میزان انرژی و میل جنسی فرد تأثیر می گذارد.

علائم روانی بسیار متنوع است و طیف گسترده ای از مشکلات فکری و روانی را دربر می گیرد. 
برای تشخیص افسردگی بالینی می توان از معیارهای ۹گانۀ که انجمن روان پزشکی آمریکا 
تعریف  کرده است استفاده کرد. اگر فردی 5 معیار از ۹ معیار تشخیصی را تقریباً هر روز و برای 
حداقل یک ماه داشته باشد و تجربه کند، به اختلال افسردگی اساسی یا به زبان ساده به بیماری 
افسردگی واقعی مبتلاست. این معیارها که در واقع نشانه  های افسردگی نیز هستند به شرح 

زیر است :
1-احساس غم عمیق، احساس خالی بودن، خلق تحریک پذیر، گریه کردن بدون دلیل خاصی 

و علائم مشابه که نشانگر خلق افسرده و اصلی ترین علایم افسردگی هستند.
2-کاهش علاقه به انجام دادن اکثر فعالیت های روزانه و لذت نبردن از تفریحات. مثلًا فرد هیچ 
تمایلی به رفتن به مهمانی، پارک، 2-سینما و غیره از خود نشان نمی دهد. فرد همچنین تمایل 

به رابطۀ جنسی را از دست می دهد؛
3-کاهش وزن مشخص )در حدود 5 درصد وزن قبلی یا بیشتر( و کاهش اشتها؛

۴-تغییر در عادات خواب شامل بی خوابی  و پرخوابی؛
5-تغییر در میزان فعالیت فیزیکی به صورت کم تحرکی یا پرتحرکی؛

6-احساس خستگی زیاد و کمبود انرژی نیز از علائم مهم افسردگی است؛
7-احساس پوچی، بیهودگی، سرزنش کردن خود و احساس گناهکار بودن بی دلیل؛

۸-از دست دادن قدرت تمرکز و تفکر در مورد موضوعات مختلف؛
۹-فکر کردن به موضوع مرگ، خودکشی یا داشتن برنامه ای برای خودکشی.

البته کسانی که ۴ معیار از ۹ مورد معیارهای فوق را هم داشته باشند باید به فکر مشاوره و 
درمان باشند.

انواع افسردگی چیست؟
انواع حالت افسردگی با توجه  به علائم و خصوصیات آن به شرح زیر است:

افسردگی شدید یا افسردگی اساسی: افراد مبتلا به این اختلال در بیشتر روزهای هفته 
دچار علایم افسردگی هستند و از معیارهای ۹گانۀ بالا حداقل 5 مورد را به مدت 2 هفته یا بیشتر 

دارند. این اختلال در افراد مختلف ممکن است با علائم متفاوتی خود را نشان دهد.
اختلال افسردگی مداوم: اگر افسردگی بیشتر از 2 سال طول بکشد به آن مداوم گفته می شود.
دوقطبی  اختلال  مبتلابه  افراد  افسردگی  حالت  انواع  میان  از  دوقطبی:  اختلال 
و  داروها  دارند.  بالا(  )خلق  شیدایی  دوره هایی  و  پایین(  )خلق  افسردگی  دوره های 
روش های درمانی در این اختلال متفاوت است. در میان انواع افسردگی در مردان به این 
مورد باید توجه ویژه ای کرد؛ چراکه افراد مبتلا در دوره های شیدایی ممکن است دست به 

کارهای خطرناک بزنند.
اختلال عاطفی فصلی: این اختلالِ دوره ای از افسردگی شدید است که اغلب در زمستان که 

روزها کوتاه تر هستند و نور خورشید کمتری وجود دارد ایجاد می شود.
افسردگی روانی: افراد مبتلابه این اختلال دارای علایم افسردگی همراه با علائم روان پریشی 

هستند.
افسردگی پس از زایمان: این اختلال پس از زایمان رخ می دهد و می تواند هفته ها و ماه ها 

طول بکشد.
اختلال نارسایی پیش از قاعدگی: در افراد مبتلابه این اختلال، در ابتدای دورۀ قاعدگی، 
افسردگی و سایر علائم ایجاد می شود. این مورد از شایع ترین موارد انواع افسردگی در زنان به 

شمار می رود.
افسردگی غیرمعمول : در این نوع علائم افراد متفاوت تر از علایم افسردگی رخ می دهد و 

معمولًا دیرتر تشخیص داده می شود.
افسردگی مقاوم به درمان: افسردگی مقاوم به درمان افسردگی است که با وجود بکارگیری 

داروها و روش های درمانی مختلف فرد درمان نشود.
چرا باید افسردگی را جدی گرفت؟

افسردگی اساسی یک بیماری واقعاً ناتوان کننده است. فرد مبتلا ازنظر ذهنی فلج می شود. 
انجام  از  از لحاظ روانی  از نظر جسمی و هم  از دست می دهد. هم  را  از خود  تصور واقعی 

فعالیت های روزمره و شغلی باز می ماند.
فرد افسرده همچنین اعتماد  به  نفس خود را از دست می دهد و اراده اش در انجام اهداف کوتاه  

مدت و دراز مدت به شدت تحلیل می رود. به همین دلیل فرد قدرت تصمیم گیری را هم از دست 
می دهد. به دلیل نداشتن علاقه به تفریحات از خانه بیرون نمی رود و این موضوع منجر به افزایش 

علائم بالینی و انزوای بیشتر فرد می  شود.
کم کم در اثر احساس غم شدید، پوچی، بی ارزشی و گناهکاربودن افکار خودکشی به ذهن فرد 

می آید. آمار در این زمینه تکان دهنده است.
 افسردگی اساسی می تواند منجر به از دست دادن شغل، روابط زناشویی و روابط اجتماعی 

شود و فرد را به یک معلول ذهنی تبدیل کند و دست آخر هم به خودکشی منجر شود.
درمان افسردگی چیست؟

و  دارویی  درمان های  سریع  شروع  و  اطرافیان  توسط  افسردگی  مبتلابه  فرد  شناسایی 
درمان های حمایتی بسیار مهم است. معمولًا فرد مبتلا خودش نمی تواند بیماری را تشخیص 
دهد و این اطرافیان هستند که این مشکل را تشخیص می دهند؛ چون فرد مبتلا قدرت قضاوت 

منطقی و صحیحی ندارد.
پس این وظیفۀ اطرافیان است که ابتدا به این بیماری فکر کنند. درمان های دارویی بسیار مهم 
هستند و در اکثر موارد باید درمان های دارویی از همان ابتدا آغاز شوند ولی نقش رفتاردرمانی و 

خانواده درمانی، که مجموعاً درمان های حمایتی هستند، بسیار حائز اهمیت است. 
عوامل افسردگی چیست؟                 

علاوه بر ژنتیک مهم ترین عوامل موثر بر افسردگی عبارت اند از:
اتفاقات مهم در زندگی که تنش و استرس زیادی را به فرد منتقل می کنند؛ مانند پایان رابطه 
زناشویی یا عشقی در اثر طلاق یا علل مشابه، مرگ فردی که به شدت او را دوست  دارید، دور 
شدن طولانی  مدت از فرد یا افرادی که دوست  دارید؛ مشاجره مداوم با همسر یا فردی که با 
او در رابطه هستید و داشتن شریک زندگی که خود دچار افسردگی است، کارکردن تحت فشار 
زیاد و در محیط های پرتنش، بازنشستگی، از دست دادن شغل و درآمد یا شروع شغل جدید که 

از آن راضی نیستید.
حاملگی و به دنیا آوردن فرزند یا سقط جنین، مهاجرت به شهر یا کشور جدید با فرهنگ و 
زبان و آداب و رسوم متفاوت، داشتن مشکلات خواب، درد مداوم در اثر سایر بیماری ها، بیماری 
دیابت،  نظیر  مهم  بیماری های  به  ابتلا  از  بزرگسالان؛اطلاع داشتن  بیش فعالی  و  اضطراب 

سرطان، بیماری قلبی، پارکینسون و آلزایمر از جمله عوامل موثر در ابتلا به افسردگی است.
کمبود چه چیزی باعث افسردگی می شود؟

تغذیه در خلق و خوی ما بسیار نقش مهمی دارد. کمبود یا تنظیم نبودن موارد تغذیه ای زیر 
ممکن است موجب ایجاد افسردگی شود یا وضعیت یک فرد افسرده را بدتر کند؛مانند اسیدهای 

چرب امگا3، منیزیوم، ویتامین های ب و د،آهن، اسیدهای آمینه ضروری، روی و ید.
 دانستن این عوامل چه اهمیتی دارد؟

از آن جا که افسردگی بیماری بسیار شایعی است، هیچ کس نمی تواند مطمئن باشد که 
این بیماری به سراغ او نمی آید. دانستن عوامل مؤثر بر شروع بیماری و معیارهای تشخیصی 
افسردگی به ما کمک می کنند که در صورت شروع علائم برای خود و اطرافیان به بیماری 

افسردگی فکر کنیم و پیش از استقرار و تشدید بیماری به فکر درمان آن باشیم.
برای پیشگیری چه باید کرد؟

همان  طور که ذکر شد، برای پیشگیری و جلوگیری از پیشرفت بیماری دانستن عوامل مؤثر بر 
شروع بیماری و معیارهای تشخیصی افسردگی بسیار مهم و کمک کننده  هستند. وقتی فردی 
با اتفاقات مهم و اساسی در زندگی نظیر سوگ عزیزان، طلاق، از دست دادن شغل یا مهاجرت 
مواجه می شود، نیاز به حمایت عاطفی و فکری بیشتری دارد و این وظیفۀ اطرافیان است که 

به او کمک کنند.
از دیدن فیلم های  افرادی که در معرض عوامل ذکر شده قرار می گیرند بهتر است  مثلًا 
غمگین کننده، معاشرت با افراد منفی نگر و کسانی که خود مبتلابه افسردگی هستند ولی تحت 

درمان قرار ندارند اجتناب کنند.
افرادی هم که سابقۀ قبلی افسردگی دارند باید مراقب عود آن در اثر عوامل ذکرشده باشند و در 

صورت شروع علائم به فکر درمان باشند.
درمان افسردگی چیست؟

برای  مختلفی  داروهای  است.  روان درمانی  و  داروها  از  استفاده  شامل  افسردگی  درمان 
افسردگی وجود دارد که با توجه  به وضعیت فرد تجویز می شوند. روان درمانی و رفتار درمانی نیز 
معمولًا به کمک روان  درمانگر و اعضای خانواده انجام می شوند و شامل تغییر طرز تفکر و اصلاح 

رفتارهایی است که موجب بروز افسردگی می شوند.

هیدروتراپیچطور بفهمیم افسرده ایم؟ 

3 نوع آب درمانی و فواید آن

غوطه ور شدن در استخر یا پیاده  روی در کنار یک آکواریوم به نظر آرامش بخش 
می  رسد؛ اما ممکن است برای سلامتی شما بیش از آنچه فکر می  کنید، مفید 

باشد.
آب درمانی با صدای پخش شدن آب، نویددهنده تسکین عضلات، افزایش 
تمرکز و کاهش استرس است. اگر تا به حال شانس استراحت کردن در وان آب 
گرم در تعطیلات را داشته  اید، حتما می  دانید که این کار می  تواند چه تأثیری بر 

احساساتتان بگذارد.
اثرات آب درمانی با آب گرم

. کاهش درد و گرفتگی عضلات با تأثیر بر گیرنده  های حرارتی و مکانیکی
. کسب آرامش

. حفظ یا افزایش دامنه حرکت مفصل
. آموزش مجدد عضلات فلج  شده

. تقویت عضلات ضعیف و افزایش قدرت و استقامت آن ها
. تشویق به پیاده  روی و سایر فعالیت  های عملکردی و تفریحی

. بهبود گردش خون و آرامش عضلات
. بهبود روحیه  در افراد بیمار

شناور درمانی
شناور درمانی چیست؟ شناور شدن در آب کم عمقی که در آن نمک اپسوم 

)نمک حمام یا منیزیم سولفات( ریخته شده تا استرس را کاهش دهد. 
در مطالعه  ای در سال 201۸، نشان داده شد که یک ساعت شناورشدن در آب، 
به طور قابل توجهی استرس و تنش ماهیچه  ای در شرکت- کنندگان را کاهش داد 
و همچنین موجب احساس آرامش آن  ها شد. به طوری که برخی شاهد افت فشار 

ده تا بیست درجه  ای در مدت زمان بیست دقیقه  بودند.
آیا می  توان این روش را امتحان کرد؟ بله! هیچ خطر بزرگی وجود ندارد و ثابت 
شده که شناوردرمانی می  تواند راهی کمک کننده باشد. اما به یاد داشته باشید که 

ممکن است این روش درمانی کمی هزینه  بر باشد.
حوضچه ی آب سرد

شیرجه در حوضچه ی آب سرد چیست؟ گفته می  شود که فرو رفتن در آب سرد 
)به ویژه بلافاصله بعد از مدتی ماندن در سونا یا وان آب داغ( موجب یک بازگردانی 
یا ریسِت ذهنی می  شود، افسردگی خفیف را رفع می  کند، به تقویت ایمنی کمک 
می کند و تمرکز را افزایش می  دهد. شما می توانید در بسیاری از سالن  های ورزشی 

این روش را پیدا کنید.
سرما یک درمان شناخته شده برای التهاب است، به همین دلیل است که 
ورزشکاران پس از بازی  ها، در حمام  های سرد می  نشینند. علاوه بر این یک شیرجه 
ناگهانی در آب سرد، سیستم عصبی سمپاتیک را نیز فعال و انتقال دهنده  های 

عصبی را آزاد می  کند که باعث می  شوند احساس خوبی پیدا کنید.
آیا می  توان این روش را امتحان کرد؟ بله! به شرطی که بیماری مزمنی نداشته 
باشید، باردار نباشید و در معرض مشکلات قلبی نباشید. برای افراد جوان و سالم، 
نگرانی کمی وجود دارد اما، اگر به بیماری قلبی مبتلا هستید، طغیان آدرنالین، 

نورآدرنالین و دوپامین در بدن می  تواند باعث آریتمی یا حتی حمله قلبی شود.
آکواریوم درمانی

آکواریوم درمانی چیست؟ تمرکز بر روی موجودات دریایی، درون یک مخزن، در 
یک آکواریوم یا حتی یک جریان زنده، به منظور تسکین اضطراب.

یک بررسی در سال 2016 در آکواریوم دریایی ملی انگلستان نشان داد که 
ضربان قلب شرکت کنندگان در طی پنج دقیقه تماشای پر شدن مخزن از آب، 
کاهش یافته است و با اضافه شدن ماهی، این کاهش بیشتر شده است. در 
مطالعه دیگری، اشخاص پس از قدم زدن در یک نمایشگاه طبیعی سه بعدی، 
کاهش قابل توجهی در سطح کورتیزول و فشارخون را نشان دادند. افراد می  توانند 
از کاهش استرس و فواید سلامتی مشابه افرادی که در طبیعت تجربه می  کنند، در 

یک آکواریوم یا حتی تماشای جریان زنده، برخوردار شوند.
آیا می  توان این روش را امتحان کرد؟ بله! اگر می  توانید از یک آکواریوم دیدن 
کنید و یا یک آکواریوم کوچک در خانه تعبیه کنید، می  توانید با دیدن شناکردن 

ماهی  ها در آن، کمی از همان تسکین را تجربه کنید.

التهاب روده و معده یکی از شایع ترین 
اختلالات فصل گرما

از  یکی  معده  و  روده  التهاب  گفت:  آندوسکوپی  و  کبد  گوارش،  متخصص 
شایع ترین اختلالات مربوط به فصل گرما است که می تواند منجر به عوارض 

جانبی دیگری ازجمله برخی سرطان ها باشد. 
دکتر علیرضا ترابی نیر در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: قرار گرفتن در معرض 
گرمای شدید باعث بروز برخی بیماری های گوارشی ازجمله انواع مسمومیت ها 

و به تبع التهاب معده و روده می شود.
وی ادامه داد: البته علت التهاب روده و معده در تابستان به علت افزایش فعالیت 

میکروب ها در محیط خارج است.
ترابی نیر بیان کرد: التهاب روده و معده از شایع ترین اختلالات فصل تابستان 

است که ممکن است به علت مصرف آب های آلوده و غذاهای فاسد رخ دهد.
وی تصریح کرد: التهاب روده، اختلالی است که باعث التهاب طولانی مدت 

دستگاه گوارش می شود که ممکن است هضم و جذب غذا را مختل می کند.
این پزشک عنوان کرد: التهاب روده می تواند بسیار دردناک و مخرب باشد و 
در بعضی موارد حتی ممکن است مرگ آفرین باشد. علت التهاب معده و روده 
میکروب هایی هستند که از خارج وارد بدن می شوند و معمولًا چند روز بعد از ورود، 

علائم و نشانه های التهاب و بیماری مشخص می شود.
وی افزود: اسهال، درد شکم، وجود خون در مدفوع، کاهش وزن، کم خونی، تب 
و خستگی و بی اشتهایی از علائم التهاب روده و معده است که شهروندان باید 

نسبت به آن توجه لازم را داشته باشند.
ترابی نیر بابیان اینکه ژنتیک و ضعف در سیستم ایمنی بدن از عوامل مؤثر در بروز 
انواع التهاب ها ازجمله التهاب های گوارشی است، تصریح کرد: به طورمعمول، 
تقویت سیستم ایمنی، می تواند مانع از بروز بسیاری از اختلالات شود. در مهار 

اختلالات مربوط به روده و معده نیز تقویت سیستم ایمنی مؤثر است.
وی در پایان بیان کرد: پیشگیری از التهاب دستگاه گوارشی بسیار مهم است. 
داشتن التهاب روده و دستگاه گوارش خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ را افزایش 
می دهد و گاهی این اختلال منجر به التهاب پوست، چشم و التهاب مفصلی 

می شود.

سلامت

عضو هیئت علمی دانشکده تغذیه عنوان کرد؛

نقش تغذیه در کنترل فشارخون بارداری
عضو هیئت علمی دانشکده تغذیه، فشار خون بارداری را یکی از مشکلات 
دوران بارداری برشمرد که تغذیه در کنترل این بیماری و پیامدهای ناشی از 

آن موثر است.
غزاله اسلامیان گفت: فشار خون بالا ممکن است قبل از بارداری و یا قبل 
از هفته بیستم بارداری تشخیص داده شود. در برخی موارد نیز پرفشاری 
خون پس از هفته 20 بارداری تشخیص داده می شود که همراه با دفع 

پروتئین از ادرار است و به پره اکلامپسی معروف است.
وی عدم کنترل فشارخون بارداری را موجب بروز عوارض خطرناکی برای 

مادر و جنین برشمرد.
اسلامیان، کاهش رشد داخل رحمی جنین، تولد نوزاد نارس، اختلال در 
عملکرد قلب، ریه، کلیه و کبد مادر، افزایش خطر ابتلاء به بیماری های قلبی 

در سال های پس از زایمان را از جمله عوارض مذکور عنوان کرد.
به گفته عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، سبک 
زندگی سالم یکی از عوامل پیشگیری کننده از ابتلاء به فشار خون بارداری 
است. پیروی از یک رژیم غذایی مناسب همراه با رعایت دستورات پزشکِ 
متخصص و مصرف داروهای تجویز شده نیز می تواند این بیماری را کنترل و 

پیامدهای ناشی از عوارضِ خطرناک آن را کاهش دهد.
اسلامیان با اشاره به میزان کالری مورد نیاز در بارداری گفت: در دوران 
بارداری برای تأمین رشد و تکامل جنین دریافت انرژی مادر افزایش می یابد، 

اما نه به این معنا که مادر به اندازه دو نفر یا بیشتر غذا میل کند.
به گفته وی، نیاز به انرژی در سه ماهه اول بارداری افزایش نمی یابد و مشابه 
قبل از بارداری است. اما این نیاز در بارداری یک قلویی در سه ماهه دوم 
بارداری تقریباً 350 و در سه ماهه سوم بارداری تقریباً ۴50 کیلوکالری در روز 

بیشتر از دوران قبل از بارداری می شود.
اسلامیان، دریافت انرژی بیش از حد نیاز را موجب اضافه وزن مادر باردار 
عنوان کرد که با افزایش خطر ابتلاء به فشارخون در دوران بارداری همراه 
است. بنابراین تاکید کرد که دریافت کالری کافی و متناسب با نیاز از اهمیت 

ویژه ای در این دوران برخوردار است.
وی با اشاره به نتایج مطالعات گفت: دریافت منابع غذایی حاوی کلسیم 
در زنان مبتلا به پره اکلامپسی پایین تر از زنان باردار سالم است. بنابراین زنان 
باردار باید روزانه 3 واحد لبنیات دریافت کنند که هر واحد معادل یک لیوان 

شیر کم چرب یا یک لیوان سرخالی ماست کم چرب است.
استادیار دانشکده تغذیه، نقش منیزیم در تنظیم فشار خون را مهم عنوان 
کرد و افزود: به افراد دارای فشارخون بالا، مصرف کافی منابع غذایی منیزیم 

توصیه می شود.
به گفته وی، سبزیجات برگ سبز تیره مانند سبزی خوردن، اسفناج، شیر 
و ماست کم چرب، نان های سبوس دار، جوی دوسر، بادام، دانه های چیا و 

کدو و حبوبات حاوی منیزیم هستند.
اسلامیان درخصوص مصرف نمک و سدیم در این افراد گفت: در مبتلایان 
به پرفشاری خون غیر باردار، کاهش مصرف نمک و سدیم برای کنترل فشار 
خون توصیه می شود. اما در زنان باردار محدودیت بیش از حد سدیم نه تنها 
در درمان فشارخون بالا مؤثر نیست بلکه می تواند منجر به افت شدید سدیم 

خون و تشنج شود.
وی با تاکید بر دریافت نمک و سدیم به میزان متعادل در این افراد افزود: 
مصرف بیش از حد سدیم و بیش از شش گرم در روز نیز ممکن است با 

افزایش خطر ابتلاء به این بیماری همراه باشد.
بهشتی خاطرنشان  پزشکی شهید  دانشگاه علوم  عضو هیئت علمی 
کرد: علاوه بر نمک افزوده شده به غذاها برخی مواد غذایی مانند میوه ها، 
سبزی ها، لبنیات، نان ها و گوشت ها نیز دارای سدیم هستند. بنابراین با 
پرهیز از مصرف غذاهای شور و عدم استفاده از نمکدان سر سفره، می توان 

میزان مصرف سدیم را در حد متعادل حفظ کرد.
وی خاطرنشان کرد: میوه ها و سبزی ها، سرشار از انواع ویتامین ها و آنتی 
اکسیدان هاهستند و در الگوی غذایی سالم، جایگاه ویژه ای دارند. همچنین 
سبزی ها و میوه ها حاوی فیبر، پتاسیم و منیزیم هستند که در پیشگیری و 

کنترل پرفشاری خون مؤثر هستند.
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معاون اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم خبرداد: 

10 شرکت حمل و نقل مسافر در قم
 تعطیل شد

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: 10 
شرکت حمل ونقل مسافر و دفتر فروش بلیت اتوبوس در قم، به دلیل افزایش بهای بلیت، 
صدور دستی فروش بلیت، تاخیر بیش از حد درحرکت ناوگان، واسطه گری و غیره، 

تعطیل و پروانه فروش بلیت آنها ابطال شد. 
علیرضا اسدی در گفت و گویی افزود: از عمده تخلفات صورت گرفته که به سرعت با 
آن برخورد می شود صدور دستی فروش بلیت است که این امر می تواند موجب دور زدن 

نرخهای مصوب مندرج در سامانه الکترونیکی فروش شود.
وی تصریح کرد: در این مرحله ازبرخورد با تخلفات، پنج شرکت حمل ونقل مسافر 
مستقر درپایانه مرکزی قم) پایانه کوثر( به مدت یک هفته تا یکماه تعطیل و نسبت به 

پلمپ و درج بنر تعطیلی هر شرکت اقدام شد.
اسدی افزود: در ادامه، نسبت به ابطال پروانه پنج دفتر فروش بلیت اتوبوس نیز 

درسطح شهر قم اقدام شد.
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم در ادامه به روند 
استعلام و احراز تخلفات شرکت ها و دفاتر فروش بلیط اتوبوس اشاره کرد و گفت: پس از 
رویت تخلفات استعلامی که غالبا توسط کاربران و نظار حوزه معاونت حمل ونقل صورت 
می گیرد، نسبت به بررسی و تشکیل کمیسیون ویژه در محل شرکت و دفتر فروش بلیت 

اقدام می شود.
اسدی افزود: پس از ارائه موارد تخلفی و استماع ادله مدیران شرکتها و مسئولان دفات 

رفروش بلیت، درصورت احراز تخلف، نسبت به صدور حکم در محل اقدام می شود.
می  موضوعه  تخلفات  با  متناسب  صادره  احکام  نوع  که  مهم  این  یادآوری  با  وی 
باشدعنوان کرد: در صورت تکرار تخلفی )بیش از سه بار( توسط شرکت های حمل و 
نقل جاده ای کالا و مسافر، متناسب با نوع تخلف، حکم به تعطیل شرکت، گاها به مدت 

یکسال داده خواهد شد.
اسدی تصریح کرد: با توجه به مطالعات صورت گرفته، درصورت استفاده کاربران از 
سامانه های الکترونیکی ارائه خدمات سفر، تخلفات دربخش حمل و نقل جاده ای به 

طور چشمگیری کاهش خواهد یافت.
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم درخاتمه اظهار 
داشت: کاربران در صورت مشاهده هرنوع تخلف درحوزه حمل ونقل جاده ای ) اعم از 
کالا و مسافر( می توانند جهت اطلاع با سامانه تلفن گویای 1۴1 مرکز مدیریت راه ها 

تماس حاصل نمایند.
 

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم اعلام کرد:

افزایش  40 درصدی مدیریت مصرف برق
معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: امسال 120 
مگاوات در ساعت مدیریت مصرف برق در این استان انجام شد که نسبت به سال 

گذشته، ۴0 درصد کاهش یافته است. 
سید محمد ارجمندزاده، افزود: سال گذشته که با خاموشی های گسترده به ویژه در 
بخش خانگی مواجه بودیم، حدود 200 مگاوات در ساعت مدیریت مصرف برق انجام 
شد. وی با اشاره به اجرای برنامه مدیریت بار از 16 خرداد تا 15 شهریورماه امسال، 
اضافه کرد: سال گذشته خاموشی های بی برنامه کل مشترکان را شامل می شد؛ امسال 
با برنامه ریزی وزارت نیرو مشترکان صنعتی، کشاورزی و اداری مشمول مدیریت بار شدند 

و مشترکان خانگی درگیر نشدند.
وی ادامه داد: در استان قم پیک مصرف امسال حدود هفت درصد رشد داشت؛ پیک 

مصرف سال گذشته ۸37 مگاوات و امسال ۹0۴ مگاوات در کنتورها ثبت شده است.
ارجمندزاده تاکید کرد: با وجود این که سال گذشته به دلیل محدودیت های ناشی از 
شیوع کرونا مصرف برق کمتر از امسال بود، ولی برنامه ریزی های انجام شده در سال 

جاری، باعث شد قطعی گسترده برق نداشته باشیم.
وی با بیان این که امسال مردم خاموشی را نسبت به سال گذشته احساس نکردند، 
خاطرنشان کرد: در سال جاری دولت خاموشی را به صورت سختگیرانه در اماکن دولتی 
اجرایی نمود و تمام ادارت موظف بودند در ساعات اداری 30 درصد و ساعات غیراداری 
60 درصد صرفه جویی داشته باشند. وی با اشاره به همکاری مناسب و مطلوب بخش 
صنعت، افزود: هر واحد صنعتی فقط یک روز در هفته مدیریت بار انجام می دهد و در 
روزهای دیگر به صورت مطلوب مصرف برق دارد. به گفته معاون شرکت برق قم، امسال 
در بخش کشاورزی نیز صرفا چاه های آب خاموش می شود و بعضی بخش ها از جمله 
دامداری و آبزیان که به قطع برق حساس هستند از شمول قطع برق خارج هستند تا 

ضرر و زیان به این بخش ها کاهش یابد.
وی با اشاره به تجربه خوبی که در بخش اداری به دست آمد، ادامه داد: علاوه بر بخش 
اداری، حوزه های علمیه، دانشگاه ها و مدارس همکاری خیلی خوبی داشتند؛ این ها 
بیانگر این است که ظرفیت های زیادی در زمینه مدیریت مصرف در بخش های مختلف 

داریم که می توانیم در بازه های زمانی مختلف مصرف را کاهش دهیم.
وی ابراز امیدواری کرد: با توجه به عبور از گرمای تابستان، از هم اکنون پیک بار و 
مصرف برق کاهش یابد و از شهریورماه به بعد مشکلی برای تامین برق و یا نیاز به اعمال 

محدودیت  برای بخش های مختلف نداشته باشیم.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

تعیین تکلیف بافت فرسوده، پروژه های 
اطراف حرم مطهر و سکونتگاه های غیررسمی 
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: برای پشتیبانی از محلات با هدف بازآفرینی و 
پروژه های اطراف حرم مطهر و بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی و زیر دکل های 
فشارقوی برق، اراضی ۴۸ هکتاری ، 32 هکتاری و 3 هکتاری )مستند به مصوبه قبلی 

هیات وزیران( به ستاد بازآفرینی استان قم تفویض اختیار شد.
محمد صادقی با اشاره به پیگیری مصوبات سفر ریاست جمهوری به قم، یکی از این 
مصوبات را مربوط به بافت فرسوده دانست و اظهار داشت: برای پشتیبانی از محلات 
با هدف بازآفرینی و پروژه های اطراف حرم مطهر و بافت فرسوده و سکونتگاه های 
غیررسمی و زیر دکل های فشارقوی برق، اراضی ۴۸ هکتاری ، 32 هکتاری و 3 هکتاری 

)مستند به مصوبه قبلی هیات وزیران( به ستاد بازآفرینی استان قم تفویض اختیار شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم طرح ساماندهی اطراف امامزاده موسی مبرقع)ع( 
مورد توجه قرار داد و گفت: برای ساماندهی منازل اطراف امامزاده مبلغ 30 میلیارد 
تومان مصوب شده است که عملیات اجرایی آن طی یک ماه گذشته با تخصیص 10 

میلیارد تومان آغاز شد. 
وی خاطرنشان کرد: تسریع در اجرای پروژه آزادراهی شهید سلیمانی، بررسی احداث 
کانال پردیسان، جمع آوری ریل های متروکه، ساماندهی اراضی حاشیه شهر قم، تعیین 
تکلیف منوریل، تکمیل ضلع شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س(، راه دسترسی 
به نمایشگاه بین المللی، اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن سراسری از 
دیگر مصوبات سفر رئیس جمهور به استان، در حوزه دستگاه های زیر مجموعه وزارت راه 

و شهرسازی و موضوعات مربوط به این وزارت خانه در استان قم بود.
 

جانشین ستاد کنگره شهدای استان قم:

کنگره شهدای استان قم
 ابعاد بین المللی دارد

جانشین ستاد کنگره ملی شهدای استان قم گفت: این کنگره به دلیل جایگاه ویژه قم 
در جهان اسلام و تعداد قابل توجه شهدای غیر ایرانی که در راه آرمان های دین و انقلاب 
اسلامی جان  خود را فدا کردند و پیکر مطهرشان در این استان به خاک سپرده  شده، 

دارای ابعاد بین المللی است. 
حسن مومن در گفت وگویی اظهار داشت: دومین کنگره شهدای استان علاوه بر 
ملی بودن دارای ابعاد بین المللی است و این مراسم با حضور شماری از خانواده های 
گرامی شهدای غیرایرانی مدفون در قم در کنار خانواده های معظم شهدای استان برگزار 
می شود. وی افزود: پیکر مطهر یک هزار و 330 شهید از ۹ کشور جهان که در راه اسلام 
جان خود را فداکردند در این استان به خاک سپرده شده است و فراهم کردن امکان 
حضور شماری از خانواده های معظم این شهدا که از کشورهای مختلف جهان به این 

کنگره تشریف می آورند، جلوه ای خاص به این مراسم خواهد بخشید.
جانشین ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با تاکید بر این که می خواهیم در این 
کنگره با استفاده از همه ظرفیت های موجود شهدای استان را به نسل جوان امروز 
معرفی کنیم، ادامه داد: همه عوامل برگزاری کنگره بر این نکته وحدت نظر دارند که 
این مراسم در قم باید در نوع خود بی نظیر باشد و به همین دلیل همه تلاش خود را برای 

برگزاری کنگره ای در بالاترین کیفیت ممکن به کار گرفته اند.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

کلانشهر قم با کمبود اتوبوس مواجه است
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به فعالیت 125 اتوبوس شهری در 
قم، گفت: این میزان اتوبوس برای کلان شهری مانند قم کافی نیست ولی مساله کمبود 

اتوبوس یک معضل ملی است و تمام کلان شهرها با آن درگیر هستند.
مسعود طبیبی در پنجاه و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در 
سالن جلسات ساختمان شهید باکری،با اشاره به تهیه و ارسال برنامه و طرح پیرامون 
وضعیت فعلی شبکه تندروهای شهری و برنامه های آینده جهت بهبود و گسترش آن 

اظهار داشت: شبکه معابر شهری یکی از نتایج بارز حمل ونقل شهری است.
وی بابیان اینکه از سال ۹7 طرح بازنگری در طرح حمل ونقل شهری آغازشده است، 
تصریح کرد: طرح جامعی در حوزه حمل ونقل شهری در ابعاد مختلف آن در حال تهیه 

است.
این رابطه جلسات  اینکه در  بر  تأکید  با  معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
متعددی در شهرداری قم در حال انجام است، تصریح کرد: تا یک ماه آینده این طرح 

نهایی و تقدیم شورای اسلامی شهر قم می شود.
وی با اشاره به طرح کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر نسبت به 
الزام شهرداری به ارائه برنامه تأمین ناوگان اتوبوس جهت تکمیل ناوگان اتوبوس رانی به 
تعداد موردنیاز، اظهار داشت:  شهرداری قم باوجود تمام مشکلات در حوزه تأمین ناوگان 
عمومی، عملکرد مطلوبی داشته و میانگین عمر اتوبوس های شهری رضایت بخش است.
طبیبی فعالیت 125 اتوبوس شهری در قم را مورد توجه قرار داد و گفت: این میزان 
اتوبوس برای کلان شهری مانند قم کافی نیست ولی مساله کمبود اتوبوس یک معضل 

ملی است و تمام کلان شهرها با آن درگیر هستند.
وی اضافه کرد: تجربه اورهال کردن اتوبوس در کشور تجربه تلخی بوده و این مساله در 

قم نیز تاکنون نتایج موردنظر را برجای نگذاشته است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: طرحی در سطح ملی برای 
خرید اتوبوس از محل تهاتر نفت در حال انجام است و شهرداری قم تمام تلاش خود 
را برای استفاده حداکثری از این ظرفیت بکار بسته و به نظر می رسد تا شهریورماه این 

واگذاری ها آغاز شود.
وی یادآور شد: برخی از اتوبوس های خریداری شده کلان شهرهای مختلف کشور طی 
سال گذشته از یکی از شرکت های داخلی به خاطر برخی نواقص فنی مشکلات زیادی 

برای ناوگان عمومی ایجاد کرده است.
سیستم مکانیزه شستشوی اتوبوس در قم راه اندازی می شود

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه گفت: یکی 
از برنامه های آتی شهرداری قم بهره برداری از سیستم شستشوی مکانیزه اتوبوس است.

حسین صابری با اشاره به اخذ مجوز ایجاد ردیف اعتباری جهت تکمیل ساختمان و 
بهره برداری از سیستم شستشوی مکانیزه اتوبوس ها، اظهار داشت: هم اکنون دستگاه 

فنی این سیستم خریداری و آماده نصب است.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: برای راه اندازی این 

سیستم باید ساختمان کنونی آن تعمیر و تجهیز شود.
وی اخذ مجوز ایجاد ردیف اعتباری جهت تکمیل ساختمان و بهره برداری از سیستم 
شستشوی مکانیزه اتوبوس ها را موردتوجه قرارداد و گفت: با راه اندازی این سیستم شاهد 

درآمدزایی برای مجموعه مدیریت شهری نیز خواهیم بود.
صابری با اشاره به برنامه سابق شهرداری در مشارکت در طرح نصب گاردریل های 
بزرگراه امام علی علیه السلام، تصریح کرد: حفظ فضای سبز شهری ازجمله مباحثی 

است که شهرداری به خاطر آن در این طرح مشارکت کرده است.
بودجه 2 میلیاردی جهت تکمیل سیستم شستشوی مکانیزه اتوبوس 

مدیرکل مهندسی و امور اجرایی ترافیک شهرداری قم نیز دراین جلسه اشاره به اخذ 
مجوز ایجاد ردیف اعتباری جهت تکمیل ساختمان و بهره برداری از سیستم شستشوی 
مکانیزه اتوبوس ، گفت: در بودجه سال جاری 2 میلیارد تومان با پیش بینی افزایش 25 

درصدی برای تکمیل و راه اندازی این سیستم در نظر گرفته شده است. 
سید امیرعباس صفوی اخذ مجوز ایجاد ردیف اعتباری جهت تکمیل ساختمان و 
بهره برداری از سیستم شستشوی مکانیزه اتوبوس  را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: 

فاز نخست این طرح در سال های گذشته انجام شده است.
وی با بیان اینکه در بودجه سال جاری 2 میلیارد تومان با پیش بینی افزایش 25 
درصدی برای تکمیل و راه اندازی این سیستم در نظر گرفته شده است، گفت: همچنین 

300 میلیون تومان نیز برای تکمیل ساختمان این محل پیش بینی شده است.
مدیرکل مهندسی و امور اجرایی ترافیک شهرداری قم همچنین عنوان کرد: نصب 
گاردریل در بخشی از محدوده بزرگراه امام علی)ع( جز وظایف اداره کل راهداری استان 
است و ورود شهرداری به این حوزه به خاطر حفظ فضای سبز حاشیه ای آن و کمبود 

بودجه راه و شهرسازی بوده است.
تناسبی بین تقاضا و زیرساخت اتوبوس رانی قم وجود ندارد

عضو شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه بابیان اینکه تناسبی بین تقاضا و 
زیرساخت ناوگان عمومی قم وجود ندارد، گفت: کمبود اتوبوس در برخی محلات و 

مناطق قم کاملًا مشهود است.
معصومه آمره بابیان اینکه میزان ناوگان اتوبوس رانی با نیازهای شهروندان تناسبی 
برای  نارضایتی هایی  سبب  خطوط  برخی  در  اتوبوس  کمبود  داشت:  اظهار  ندارد، 

شهروندان شده است.
از  اتوبوس های خریداری شده  از  برخی  داد:  ادامه  قم  عضو شورای اسلامی شهر 

سال های گذشته به خاطر نواقص فنی هنوز وارد چرخه ناوگان عمومی نشده است.
آمره همچنین اضافه کرد: لازم است برای رفع نیاز محلات مختلف شهر قم هرچه زودتر 

برای بهبود خدمات رسانی این ناوگان خریداری شده وارد چرخه حمل ونقل شوند.
 

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

راه های نفوذ دشمن باید به خوبی تبیین شود
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه این شورا در هر 
مناسبتی یک موضوعی را برجسته و پررنگ می کند گفت: "نفوذ" کلید واژه برنامه های 

تدارک دیده شده برای هفته دولت می باشد. 
حجت الاسلام محمدحسن ذاکری رئوف روز سه شنبه در جلسه ستاد گرامیداشت 
شهیدان والامقام رجایی و باهنر در سالن جلسه های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان اظهار داشت: راه های نفوذ دشمن و تاثیری که این پدیده بر نظام اسلامی دارد، 

باید به خوبی تبیین شود.
وی همچنین ترویج شاخص های فکری و رفتاری شهیدان رجایی و باهنر را ضروری 
ذکر کرد و افزود: سعی کنیم با استفاده از فضای رسانه ای و به ویژه فضای مجازی، این 

شخصیت های بزرگ انقلاب اسلامی به نسل جدید معرفی شوند.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم خاطرنشان کرد: نسل جوانی که در کادر 
اجرایی کشور و در کِسوت خدمتگزاری به مردم قرار دارد، نیازمند الگوهایی مانند این 2 

شهید بزرگوار است.
ذاکری بیان داشت: تبیین شاخص های دولتمردان نمونه و انقلابی که رجایی و باهنر 
مصداق بارز آن به شمار می آیند، نه تنها برای مدیران جوان، بلکه برای آحاد مردم اهمیت 

بسزایی دارد.
 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان همچنین با مهم خواندن مقوله 
جهاد تبیین گفت: اداره کل تبلیغات اسلامی استان و دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم، زمینه برگزاری همایش هایی راجع به جهاد تبیین را هم در طیف روحانیت و هم در 
کل افراد جامعه با استفاده از ظرفیت هیات های مذهبی و گروه های مرجعی که طرف 

مسئولیت هستند، فراهم کنند. 
 ذاکری اضافه کرد: در هفته دولت فارغ از آیین های گرامیداشت این شهیدان، نیازمند 
برپایی نشست های تخصصی پیرامون مولفه های دولت اسلامی و جایگاه کارگزاران 

نظام اسلامی نیز هستیم. 
وی با یادآوری اینکه یکی از مسائل مورد تاکید رهبر معظم انقلاب مطالبه گری است 
گفت: در این هفته یکی از مسائلی که می شود مطرح کرد، بحث مطالبه گری است که 

نیاز به تبیین و توجیه دارد.
اینکه برای هفته دولت تلاش کردیم،  بیان  با  نیز  معاون فرهنگی هنری سپاه قم 
تولیدهای فاخری را داشته باشیم گفت: بیلبوردها و پلاکاردهایی را تهیه، و رزمایش هایی 

را نیز در عرصه فضای مجازی در دست اجرا داریم.
هادی بادینلو ادامه داد: کلیه برنامه های تولیدی سپاه استان برای هفته دولت را در 
کانال هایی که متعلق به شبکه بسیج است، منتشر خواهیم کرد، سعی ما بر این است، 
مناسبت های ملی و مذهبی برای مخاطب زنده باشد و مخاطبان فراموش نکنند که در 
این ۴۴ سال چه اتفاق هایی افتاده و چه شهیدان و افراد با ارزشی را در به ثمر رساندن این 
انقلاب تقدیم کردیم.مجتبی بستان مدیر اداره اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری قم نیز با اشاره به برخی برنامه های پیش بینی شده به مناسبت هفته 
دولت گفت: طی این هفته ۴0 طرح عمرانی و فرهنگی با اعتباری بالغ بر پنج هزار 

میلیارد ریال به بهره برداری می رسد.

شانس تغییر در قوانین مالی خانواده های ایرانی چقدر است؟

همه قوانین مربوط به طرح جدید؛ تغییرات مهریه به نفع زنان است یا مردان؟

و  بیست و ششم مرداد سال   1369بود که کبوتران عشق 
آزادی اسیران دربند رژیم بعثی صدام در دوران دفاع مقدس 
بسوی میهن اسلامی پرگشودند و حضورشان در دوران دفاع 
مقدس در اسارت دشمن برگ زرین دیگری بر تاریخ پر افتخار 
انقلاب اسلامی افزود.  هنوزخاطره آن روز که پرندگان عاشق به 
آغوش وطن بازگشتند در قلبها زنده است، کبوترانی که انتظار را 
وسیله ای برای رسیدن به خاك وطن کردند.  آزادگانی که مسافت 
عشق و عاشقی را با امید طی کردند و با عظمت و معنویت خود 

تاریخ را زرین و افتخارآمیز ساختند. 
غنچه های زیبای وطن و چشم و چراغ ملت به میهن بازگشتند 
آنهایی که  آوردند،  ارمغان  به  را  و پاکی  با ورود خود روشنی  و 
در  ذره ای  دشمن  تازیانه های  و  بیماری  تشنگی،  گرسنگی، 
از  اراده شان خدشه وارد نکرد و چون کوهی استوار در دفاع 
ارزش های انقلاب اسلامی برابر رفتارهای خشن و غیر انسانی 
دپخیمان بعثی ایستادگی کردند.  چه پیروزمندانه زنجیرهای 
اسارت را شکستند و به ایران بازگشتند و چه مبارك بود آمدن 
آنان که سند دیگری از افتخار و حقانیت ما در دفاع از ارزشهای 
اسلامی است.  این روز یکی از خاطره انگیز ترین روزهای تاریخ 
انقلاب اسلامی است که شاهد حضور و آزادی مردانی بود که در 
راه عهد و پیمانی که با خدا بسته بودند، مجاهدت و استقامت 
ورزیدند و آنها توانستند در سال های زجر و شکنجه، با وجود 
درد و بیماری جسمی، روح و روان خود را حفظ کنند و تقوا و 
مردانگی خود را مضاعف کنند تا در بازگشت به ایران اسلامی در 
صحنه های مختلف اجتماعی، سرمشق و نمونه ای از صلابت و 

استقامت مردان و زنان ایران اسلامی باشند. 
امام خمینی)ره( بنیانگذارانقلاب اسلامی در مورد آزادگان چه 
زیبا فرمودند: اگر روزی اسرا برگشتند و من نبودم، سلام مرا به 

آنها برسانید و بگویید خمینی در فکرتان بود. 
امام راحل افزودند: آزادگان عزیز در چنگال اسارت دشمن 
سرود آزادی سردادند و بعد از بازگشت به میهن اسلامی، این 
مردان صبور و خدمتگزار به نظام مقدس اسلامی در جای جای 
این میهن پهناور منشا خیر و خدمت به اسلام و نظام مقدس 

اسلامی هستند. 
رهبر معظم انقلاب نیز درباره آزادگان چنین فرمودند: یکی 

از چیزهایی که دلهایتان را در دوران اسارت زنده و پر امید نگه 
می داشت، یاد آن چهره و روحیه پرصلابت امام عزیزمان بود، آن 
بزرگوار هم خیلی به یاد اسرا بودند، حال پدری که فرزندانش به 

این شکل از او دور شده باشند را می توان درك کرد. 
رهبر معظم انقلاب همچنین در جای دیگری می فرمایند: 
مساله اسارت طولانی فرزندان این ملت به نوبه خود امتحان 
دیگری بود که ملت ما با موفقیت آن را به انجام رسانده و اسرای 
ما همانند ملت ایران از خود آزادمردی نشان دادند و سرانجام با 

موفقیت و سرافرازی به وطن بازگشتند. 
ایشان در جای دیگر در مورد آزادگان فرمودند: شما در دوران 
اسارت شرایط سختی را گذراندید، اما در عین حال با حفظ دین 
و اعتقادات و دلبستگی خود به اسلام، امام و انقلاب موجب 

افتخار و آبرومندی ملت خود در برابر دشمن شدید. 
ایران  1369به  26مرداد    در    استقامت  و  صبر  های  اسوه 
باز گشتند تا به عنوان برگی دیگر از یادگار دوران هشت سال 
انگیز و صبر خود، همواره  با ایستادگی حیرت  دفاع مقدس 
دفاع  با  که  گشتند  بر  سرافرازانی  بدرخشند.   تاریخ  تارك  بر 
جانانه خود در سنگرها و زندان ها ی دشمن خاری در چشم 
دژخیمان و دشمنان انقلاب و ایران اسلامی بودندهمانهایی 
که دستاوردشان رمز آزادگی و سعادت برای ملت ایران است و 
صداقت گفتار و رفتارشان نشان داد ملت ایران ملتی است که 
مقابل هرنوع تعدی با قدرت ایستادگی می کند و در این راه 
جان خود را بر سر پیمان می گذارد.  اینك رسالت ما، به ویژه 
نسل جوان این است که با دنباله روی از سیره این سرافرازان، 
کشور خود را برابر دشمنان به کمین نشسته بیمه کنیم.  باید قدر 
این گنجینه های ارزشمند انقلاب را دانست؛ آزادمردانی که در 
اوج عزّت و پایداری به وطن بازگشتند و با صلابت و ایستادگی، 
برای خدمت در سنگر سازندگی ایران آزاد و آباد در صحنه های 

مختلف اجتماعی، فرهنگی و سیاسی آماده و مقاوم اند. 
این یادگاران دفاع مقدس و روزهای آتش و خون، با گام های 
مطمئن و دل های سرشار از عشق و ایمان به خدا و وطن، برای 
رسیدن به قلّه های فتح و ظفر ایستاده اند؛ پس همگان باید 
صبوری شان را ارج نهیم.  ثبت وقایع اسارت، پلی است برای 
انتقال فرهنگ اسارت از درون اردوگاه ها به شهرهای میهن 

اسلامی مان و بر حاملان این فرهنگ است که ضمن حفظ 
آن، چاره ای نیز برای ترویج این مهم بیندیشند.  در زمینه بیان 
این فرهنگ، از سه ابزار خط، تصویر و انتقال به صورت سینه به 
سینه می توان بهره گرفت، امّا مهم این است که بیان فرهنگ 
اسارت، امری حیاتی و کاری بس سترگ برای جامعه جوان 
ماست.  بنابراین، نظام اسلامی باید از همه امکانات موجود در 
این حرکت ارزشی فرهنگی بهره برداری کند، تا اثر مجاهدت 
و مقاومت وصف ناپذیر این رسولان انقلاب، به صورت فرهنگ 
مصوّر و مکتوب و به مثابه کلید راه هدایت برای نسل آینده و همه 

بیداردلان و آزادگان جهان محفوظ بماند. 
ضرورت دیگر، چاره اندیشی در ترویج این فرهنگ در جامعه 
است و تأثیرپذیری فرهنگ شهر از 26مرداد سالروز بازگشت 
43هزار پرستوی دور از وطن به آغوش پرمهر و محبت ملت 
بزرگ ایران است، روزی که مادران، پدران، همسران، فرزندان، 
خواهران و برادران چشم انتظار، یعقوب وار به وصال عزیز خود 
رسیدند.  در آن روز تك تك مردم در هر گوشه ایران با اشك شوق 
میزبان آزادگانی بودند که با ایثار و فداکاری خویش والاترین 
رشادت ها و حماسه ها را آفریدند تا برای همیشه این خاطره زیبا 
را جاودانه سازند.  ایران اسلامی پس ازهشت سال دفاع مقدس 
در این روز یکبار دیگر وصل یاران را جشن گرفت، این بار شهیدان 
زنده چون چلچله های بهاری بر زمین نشستند و در لابه لای 

دست ها، اشك ها و آغوش ها گم شدند. 
چه بسیار کودکانی که در آن روز برای نخستین بار پدر را دیده 
و لمس می کردند، چه بسیار مادران و پدرانی که پس از سال 
ها فراق، بر دست های آزرده فرزند خود بوسه زدند و در دریای 
احساس غوطه ور شدند، چه بسیار زنانی که چهره های تکیده 
همسران خود را باور نداشتند و بر آنچه که بر یاران امام گذشت، 
اشك ریختند.  آزادگان، این پرستوهای عاشق با مقاومت خود در 
میادین جنگ به واژه دفاع از اسلام و آب و خاك ایران قداست 
بخشیدند و با رهایی پیروزمندانه خویش، شادی و عزت و افتخار 
را برای ملت ایران به ارمغان آوردند و با شکیبایی چشم جهانیان 

را متوجه عظمت و اصالت مکتب رهایی بخش اسلام کردند. 
شکنجه  و  رنج  پر  دوران  در  ایران  ملت  آزاده  فرزندان 
اسارتگاههای بعثی نیز به امید بازگشت به سرزمین آزاد و مستقل 
خود دست از مبارزه برنداشتند و زندانهای رژیم عراق را به صحنه 
تعلیم و تعلم تبدیل کردند.  در این روز، شکیبایی مادران، پدران، 
بار نشست و سال های  همسران و فرزندان این آزادمردان به 
نگرانی و شوق دیدار به پایان رسید و وعده الهی تحقق یافت: 

̍ و بشر الصابرینˈ. 
زنان  و  مردان  حضور  صحنه  مقدس،  دفاع  برکت  پر  عرصه 
با ایمانی بود که با پیروی از تعالیم عالیه اسلام و تحت رهبری 
حکیمانه حضرت امام خمینی )ره( توانستند حماسه ای به 
یادماندنی و جاودان از خود به یادگار بگذارند.  اینان اگر چه 
با  اما  ندیدند،  را  خویش  امام  و  مقتدا  اسارت،  از  بازگشت  در 
نایب بر حق وی میعادی همیشگی بستند و بر عهد خویش با 
خون شهیدان پایبند ماندند.  آزادگان دلاور و سرافراز با الهام از 
مکتب انسان ساز اسلام و سیره ائمه اطهار و با درس گرفتن از 
زندگی انقلابی و حماسه ساز حضرت زینب)س( که اسوه صبر 
و پایداری بود، توانستند دوران دشوار اسارت را پشت سر نهاده و 
شکوه مقاومت و سرافرازی را بر کارنامه درخشان ایران اسلامی 
ثبت کنند.  اکنون که بیش از 30سال است که آزادگان سرافراز 
در اقصی نقاط کشور با کوله باری از خاطره و تجربه در جبهه 
سازندگی دوشادوش دیگر زنان و مردان ایرانی برای آبادانی ایران 

اسلامی می کوشند.

به بهانه سالروزورود آزادگان به میهن اسلامی؛

آزادگان اسوه های صبر و پایداری در دفاع مقدس

برخی نمایندگان مجلس که تعداد آنها در مصاحبه 50 تن عنوان شده است می 
اجرای  قانون  در  که  تغییراتی  بدهند.  تغییراتی  مهریه  به  مربوط  قوانین  در  خواهند 
محکومیتهای مالی، ماده مربوط به اعسار و سایر ضوابط قانونی مربوطه به وجود می آید 

روند مطالبه مهریه را عوض خواهد کرد.
نکته اینجاست که این قوانین تنها در مرحله طرح هستند و در کمیسیون تخصصی 
مجلس )حقوقی و قضایی( در دست بررسی قرار دارند ولی برخی فعالان حقوق زنان 
معتقدند این تغییرات باعث مشکلات زیادی برای زنانی می شود که قصد طلاق گرفتن یا 
مطالبه مهریه خود را دارند. اینجاست که به نظر می رسد چون تغییرات مربوط به قوانین 
مطالبه و اخذ مهریه در سالهای اخیر زیاد بوده و روند موجود چندان مورد رضایت زنان 
نیست، احتمال تغییر در قوانین مرتبط با مهریه چندان جدی نخواهد بود. به بیان دیگر 
نباید انتظار داشت یک شبه و با یک طرح مجلس، قوانین مربوط به مطالبه مهریه که به 
صورت خودکار روی روابط بین زوجین در خانواده های دارای اختلاف –از جمله طلاق 

گرفتن زنان و زندان افتادن مردان بدهکار مهریه- اثر دارد، تغییر اساسی کند.
تغییرات عمده در قوانین مرتبط با مهریه چیست؟

در قانون جدید مهریه ابتدا مطرح شده که اشخاصی که اقساط مهریه عقب مانده 
دارند یا دائماً به عقب می افتد دیگر به شکل سابق پرونده ای در دادگستری برای این فرد 

تشکیل نخواهد شد.
ابوالفضل ابوترابی نماینده مجلس درباره تغییرات احتمالی در قوانین مربوط به مهریه 
می گوید: مورد بعدی که در قانون ذکر شده است این است که زن ها دیگر نیازی نیست 
در فرآیند دادگاه و دادرسی که مدت زیادی را متحمل می شود، ورود کنند، بلکه می توانند 
درخواست خود را به اجرای احکام دادگستری ارائه کنند و اجرای احکام مکلف است این 

مورد را صدور اجرایی کند.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی گفت: با قانون جدید مجلس فرآیند دو 
یا سه ساله ای که پیش روی زنان برای درخواست مهریه بود را کاهش داده و به صورت 

شرعی که عندالمطالبه است تا برای زنان راحت تر شود.
ابوترابی تصریح کرد: همچنین در قانون جدید تا 1۴ سکه معاف از حق ثبت شده است 
و تا 100 سکه 1.1 درصد و از 100 تا 200 سکه دو درصد و از 200 سکه به بالا 15 درصد 
مالیات در قانون دیده شده است. یعنی افرادی که می خواهند سند ازدواج خود را دریافت 
کنند باید مبلغی را به حساب دولت واریز کنند تا بتوانند سند ازدواج خود را دریافت کنند.
همچنین آنطور که از طرحهای منتشر شده توسط مرکز پژوهشهای مجلس برمی 
آید، بر اساس طرح اصلاح قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی و مهریه تبصره »در 
مواردی که مدیون در عوض دین، مالی دریافت یا تحصیل نکرده باشد، مانند دیه، مهریه 
و خسارات ناشی از جرائم غیرعمد، حبس نمی شود مگر آنکه ملائت وی اثبات گردد.« به 

ماده یک قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی مصوب اضافه می شود.
به  رسیدگی  نحوه  قانون  اصلاح  طرح  اساس  بر  خبرآنلاین،  خبرگزاری  گزارش  به 
محکومیت های مالی )مهریه( تبصره »در موردی که دادگاه به تقسیط پرداخت مهریه 
حکم کند و محکوم به به مأخذ سکه طلا باشد، در صورتی که به دلیل نوسان شدید در 
بازار، قیمت سکه تغییر فاحش )بیش از بیست درصد( یابد به نحوی که به تشخیص رئیس 
قوه قضائیه نوعاً پرداخت اقساط محکومٌبه برای افرادی که تغییر خاصی در وضعیت مالی 
آنان رخ نداده است موجب عسر و حرج شود، به صرف تقاضای محکوم علیه، حکم 
تقسیط مهریه بدون نیاز به تشریفات رسیدگی به مدت 2سال به نسبتی که توسط رئیس 

قوه قضائیه در مورد اختلاف قیمت سکه قبل و بعد از نوسان اعلام و تعدیل میشود.
این حکم مانع تقدیم دادخواست تعدیل اقساط محکومٌ به از سوی طرفین طبق 
مقررات مربوط نمیباشد در هر حال، رسیدگی به دادخواست تعدیل اقساط محکومٌ به 
اعم از مهریه و غیر آن خارج از نوبت است. « و » عدم امکان وصول کل مهریه میتواند به 
تشخیص قاضی« به ماده 11 قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی مصوب اضافه 

خواهد شد.
مردانی که زندانی تعهدات ازدواج شده اند

بر اساس آمار زندانیان بدهکار مهریه در اردیبهشت های 5 سال اخیر، جمعیت مردان 
بدهکار صداق از آمار 2هزار و 500 زندانی در اردیبهشت سال 13۹7 به مرور در سال 
13۹۸ با یک شیب تند به تعداد 122۹ محبوس کاهش می یابد و با تأکید مکرر مراجع 
عظام تقلید در خصوص »عذر حبس بدهکاران دیون غیرمعوض« این اعداد در سال های 

13۹۹ و 1۴00 به ترتیب تا عدد ۹۴5 و ۸21 زندانی مهریه تقلیل می یابد.
آمار  آخرین  در  کشور  دیه  ستاد  امنا  هیأت  رئیس  جولایی،  اسدالله  سید  گفته  به 
استخراجی در هفته پایانی اردیبهشت ماه سال جاری، تعداد زندانیان بدهکار مهریه به 

کمتر از 600 زندانی مرتبط با مطالبات و شکایات مهریه کاهش یافته است.
تغییر در قوانین و بسته شدن دست زنان

سارا باقری، وکیل پایه یک دادگستری در مورد تغییر در قوانین مهریه می گوید: با طرح 

جدید مجلس عملا دیگر امکان جلب مرد وجود ندارد. اگر امکان جلب هم نباشد، دست 
زن برای گرفتن مهریه به جایی بند نیست.

را  و کار که مردان کمتر جلب شوند  تغییر ساز  او می گوید: »در حال حاضر فقط 
می بینیم. اما زنان در مقابل از شرایط قانونی برای گرفتن حق طلاق محروم هستند. به 

عبارتی شرایط برابر حکم فرما نیست.«
باقری معتقد است تغییرات مهریه حتی به ازدواج هم لطمه می زند. او می گوید: »این 
امر مانعی برای ازدواج آسان است که همیشه درباره آن صحبت می شود. در صورتی  که 
اگر هدف از اصلاح قانون مهریه، افزایش نرخ ازدواج باشد، گرفتن مالیات در ابتدای امر 
ازدواج، مانع تحقق این امر می شود و باید در این طرح شرایط ازدواج را برای زوجین آسان 
تر در نظر بگیرند.« این وکیل دادگستری ادامه می دهد: »گرفتن مهریه بالا برای زن بسیار 
سخت است. حتی با قسط  بندی مانند چند ماه یک سکه هم برخی از مردان به سختی 

آن را پرداخت می کند.«
باقری، وکیل پایه یک دادگستری درباره طرح مجلس در حمایت از مطالبه تنها 1۴ 
سکه مهریه به تجارت نیوز می گوید: اگر مهریه 1۴ سکه باشد و مرد امکان پرداخت 
هم داشته باشد، در مقابل بحث طلاق مطرح می شود. برخی از مردان آن را پرداخت 
می کنند و از حق طلاق خود هم سواستفاده می کنند. زن در شرایط سختی قرار می گیرد 

و باید یک مسیر طولانی را برای طلاق طی کند.
او می گوید: »قانون گذار شرایط پرداخت مهریه را برای مرد بهتر می کند اما همچنان 
امکان حق طلاق برای زنان وجود ندارد. به عبارتی هم حق طلاق برای مردان است، 
هم از پرداخت مهریه شانه خالی می کنند و هم شرایط گرفتن طلاق برای زنان روزبه روز 

سخت تر می شود.«
باقری ادامه می دهد: »عملا همین اهرم فشار مهریه که برخی از زنان از طریق آن اقدام 
به طلاق می کنند را از آنها می گیرند. برخی از زنان تنها به واسطه این مهریه می توانند 

طلاق یگیرند.«
تغییرات قانون مهریه به نفع کیست؟

واقعیت اینجاست که تغییرات قانون مهریه به نفع هیچکس نیست. نه مردی که قصد 
ندادن مهریه دارد از آن سود می برد و نه زنی که مطالبه و اخذ مهریه را تنها راه رهایی از 

زندگی ای می بیند که در آن گرفتار شده، از این تغییرات، نفعی نخواهد برد.
بررسی بدون قصد و غرض قوانین مهریه در ایران حاکی از آن است که بازی »تعیین و 
مطالبه مهریه« برای هم زن و هم مرد، بازی دو سر باخت است. اگر مهریه در حال جاری 
شدن صیغه نکاح و عقد، پرداخت شود، هر دو طرف، خیالشان تخت است آن را داده و 
گرفته اند ولی اگر به صورت نسیه، مهریه در سند نکاح مشخص شود و بعدا مرد نخواهد یا 
نتواند آن را بپردازد و زن هم به هر دلیلی –از جمله فشار برای گرفتن طلاق یا تامین معاش- 
قصد مطالبه و گرفتن آن را داشته باشد، این ابزار تبدیل به کابوسی ویرانگر برای دوطرف 

زندگی ای خواهد شد که ادامه آن به صلاح هیچکس نیست.
نکته اینجاست که باید در نظر داشت با تعیین و دریافت مهریه در زمان عقد ازدواج، 
باید سرنوشت حقوق دیگر زوجه از جمله حق تعیین مسکن و مکان زندگی، وکالت زوجه 
از سوی زوج در جاری کردن طلاق به دلایلی مانند نپرداختن نفقه، عدم حس معاشرت 
و...، حق رفتن بر سر کار، حق تحصیل، حق خروج از کشور و... هم مشخص شود و در 
اینجاست که شاید از لحاظ حقوقی، روابط بین زوجین به تعادل برسد، در غیر این صورت 
چانه زدن برای قسط بندی مهریه در دادگاه، دویدن دنبال طلاق یا کار کردن زن در خارج 
از منزل، گرفتن حق تحصیل یا خروج از کشور، نیاز به 7 جفت کفش آهنی و 7 عصای 
آهنی دارد تا در راه پله و راهروهای دادگاه خانواده آن را پوساند و عاقبت هم هر دو طرف 

این معامله، زن و مرد، بازنده خواهند بود.
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یک کارشناس بازار مسکن:

صنعت ساختمان ایران محتاج
 چین و ترکیه نیست

یک کارشناس بازار مسکن گفت: اگر از نیروهای متخصص و مجرب ایرانی در 
صنعت ساختمان استفاده شود و ریسک های غیراقتصادی که به تورم این حوزه 
می انجامد از بین برود اتفاقات خوبی در بازار مسکن می افتد و می توانیم با ارتقای 
تکنولوژی و کاهش هزینه ساخت نسبت به خانه دار کردن اقشار جامعه امیدوار 
باشیم. اما متاسفانه بهای چندانی به مهندسان ایرانی داده نمی شود و هنوز هم 
برخی در طرح نهضت ملی مسکن امیدشان به چین و ترکیه است که آنها هم 

نیامدند.
ابوالحسن میرعمادی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بسیاری از مهندسان ماهر 
ایرانی در کشورهای دیگر مشغول به کار هستند و حتی فناوری صنعت ساختمان 
آن کشورها را ارتقا داده اند. در حالی که صنعت ساختمان در ایران به شکل سنتی 
اداره می شود. چرا ما از این نیروهای جوان و متخصص در داخل کشور خودمان 
استفاده نکنیم؟ صنعت ساختمان در ایران با جامعه نیم میلیونی مهندسان، 

محتاج کشورهای دیگر نیست.
این فعال صنعت ساختمان با بیان اینکه برخی مسئولان چشمشان به خارج 
است خاطرنشان کرد: برای اجرای پروژه نهضت ملی مسکن سراغ چینی ها و 
ترک ها رفتند و آنها نیامدند. در حالی که اگر از جوانان تحصیل کرده ایرانی حمایت 
کنند صنعت ساختمان چندین پله ارتقا پیدا می کند. در گام اول می توانیم نیمه 

صنعتی و در گام بعدی کاملا صنعتی شویم.
میرعمادی تصریح کرد: اگر بتوانیم به کمک اقتصاددانان، تورم را کنترل و با 
استفاده از مهندسان مجرب، بخش ساختمان را ارتقا دهیم قطعا اتفاقات خوبی 
در بازار مسکن می افتد و تورم این بخش کنترل می شود. بخشی از مشکلات حوزه 
مسکن، درونی و بخشی دیگر بیرونی است که شامل ریسکهای غیراقتصادی 
می شود. اگر در این دو حوزه به توفیق برسیم، تامین مسکن برای اقشار جامعه 

دور از دسترس نخواهد بود.
وی گفت: هزینه ساخت حدود 60 درصد قیمت مسکن را به خود اختصاص 
با توجه به رشد قیمت نهاده های  می دهد. ۴0 درصد نیز هزینه زمین است. 
ساختمانی و دستمزد، در مناطق میانی شهر تهران هزینه ساخت هر متر مربع 
مسکن حدود 1500 دلار است. در مناطق جنوبی این عدد 1000 دلار و در شمال 
شهر حدود 2000 دلار می شود. به این رقم ۴0 درصد قیمت زمین هم اضافه می 
شود. بنابراین هزینه ساخت هر متر مربع مسکن در شهر تهران به بیش از 50 

میلیون تومان رسیده است.
به گفته میرعمادی، با وجود رشد قیمت ساخت، بازار مسکن کشش افزایش 
قیمت ندارد. این مساله تاثیر خود را بر تولید مسکن گذاشته و ساخت و ساز نسبت 

به اوایل دهه ۹0 حدود 60 تا 70 درصد کاهش یافته است.
این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه سازمانهای مرتبط با بخش مسکن تعامل 
سازنده ای با این بخش ندارند گفت: شهرداری، دستگاههای خدمات رسان و 
وزارتخانه ها شرایط تولید مسکن را تسهیل نمی کنند. شهرداری قرار بود در بخش 
مسکن تحول ایجاد کند اما بیشتر به سمت سیستم های کنترلی رفته و همین 

مساله باعث کاهش سرعت تولید مسکن شده است.
میرعمادی همچنین با اشاره به تورم نهاده های ساختمانی گفت: قیمت مصالح 
ساختمانی رشد 50 درصدی نشان می دهد. دستمزد کارگران نیز رشد 57 درصد 
یافته است. بنابراین طبیعی است که هزینه تمام شده مسکن افزایش یابد. البته با 

راهکارهایی شامل ارتقای تکنولوژی ساخت می توان هزینه ها را کاهش داد.
 

مدیرکل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی مطرح کرد:

پیش بینی تولید بیش از 3.۷ میلیون
 تن گوشت مرغ و تخم مرغ

مدیرکل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی کرد امسال نزدیک به سه 
میلیون و 7۸0 هزار تن گوشت مرغ و تخم مرغ در کشور تولید شود.

امید امینی با بیان این مطلب به خبرنگار ما گفت: امسال تولید حدود دو میلیون 
600 هزار تن گوشت مرغ و یک میلیون و 1۸0 هزار تن تخم مرغ پیش بینی شده 

است.
وی افزود: ظرفیت تولید گوشت مرغ و تخم مرغ بیش از اعداد اعلام شده است، 
اما به دلیل محدودیت بازار مصرف داخلی و صادرات، پیش بینی فعلی را برای 

بخش تولید انجام داده ایم.
امینی نیاز تخم مرغ در ماه های کم مصرف را کمتر از ۸5 هزار تن و در ماه های 
پرمصرف بیش از ۹5 هزار تن عنوان کرد و اظهار داشت: در چهار ماهه امسال به 
طور میانگین ماهانه ۸7 هزار تن تخم مرغ در کشور تولید و برنامه ریزی شده این 

میزان تولید به بیش از ۹0 هزار تن در ماه افزایش یابد.
وی درباره صادرات گوشت مرغ و تخم مرغ نیز تصریح کرد: از ابتدای سال جاری 
تا هفته گذشته نزدیک به 2100 تن تخم مرغ خوراکی، بیش از 7 میلیون قطعه 

تخم مرغ نطفه دار و 2 هزار تن گوشت مرغ صادر شده است.
مدیر کل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی، تامین نیاز داخلی و رفع کامل 
محدودیت های صادراتی را از برنامه های معاونت امور تولیدات دامی دانست و 
گفت: از ابتدای سال 1۴01 تا کنون صادرات گوشت مرغ، تخم مرغ، جوجه 

یکروزه و تخم مرغ نطفه دار داشته ایم.
وی افزود: رفع محدودیت ها شامل برداشتن عوارض صادراتی، تسهیل در صدور 

مجوزها و کاهش بوروکراسی می شود.
جهاد  ابلاغ  آخرین  طبق  بوروکراسی  کاهش  راستای  در  داد:  ادامه  امینی 
کشاورزی، صدور مجوز ها حتی از سوی تشکل ها برداشته شده و اگر محصولی 

شرایط و ضوابط بهداشتی داشته باشد می تواند صادر شود.
وی تصریح کرد: تشکل ها نیز مسوولیت مدیریت و نظارت بر بازار و صادرات را 

انجام خواهند داد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
شماره 1۹56/6۹2 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم اراضی سیارون)نیروگاه-
بلوار شهید علیدوست-کوچه 12 پلاک 1۴(که بنام عباس حبیبی فرزند علی 
میباشد در حال حاضر درجریان ثبت می باشد که به علت عدم رعایت ماده 67 
آئین نامه قانون ثبت)عدم رعایت فواصل اگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق 
تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و 
بنا به تقاضای مالک مذکور به وارده 2/13751-1۴01/05/1۸ تحدید حدود 
اختصاصی پلاک مذکور در روز دوشنبه مورخ 1۴01/06/2۸ ساعت ۸/30 الی 
12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین 
ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در 
محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس 
تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده 20 
قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 
73/2/25 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می 
بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه 

نمایند./ن
 )م الف 155۹۴(
تاریخ انتشار آگهی:چهار شنبه 1۴۰1/۰5/26
عباس پور حسنی -رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-----------------------------------------
آگهی مفقودی 

سند برگ سبز و برگ کمپانی و برگ نقل وانتقال وسیله نقلیه خودروی سواری 
شماره  به   2012 مدل  :مشکی-  رنگ  به   - کوپه-سیستم:کیا-تیپ:سراتو 
 5۴۹56۹3BC612KNAFU: شاسی  موتور:70222۴KDBH۴G-شماره 
شماره  به  علی  فرزند  بیگدلو  معصومه  به  متعلق  ایران 16  پلاک36۸ن 2۴   –

ملی:0370۸۹0302 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

یک اقتصاددان با مخالفت در خصوص چرخش اقتصاد ایران به طور کامل به 
یکی از بلوک غرب و شرق؛ گفت: خط قرمز مدیریت کلان اقتصادی باید منافع 
ملت ایران باشد و ما نباید خود را از بازارهای بین المللی محروم کنیم خصوصا 
طیف حاکم گرایش بیشتری به روسیه دارد و بازارهای اروپا و آمریکا و استرالیا و 
کانادا و به عبارتی غرب را در نظر ندارد و در نتیجه ما باید تمام بازارها را داشته 
باشیم و تعامل با جامعه بین المللی باید در دستور کار قرار گیرد و خیلی خیلی 

به ثبات و امنیت اقتصادی کشور کمک می کند.
مهدی پازوکی، اقتصاددان، در کلاب هاوس خبرآنلاین که با موضوع " بازارها 
و برجام؛ بازارها به کدام سو می روند؟ " برگزار شد؛ گفت: اقتصاد مجموعه ای 
است از بازارها اگر عدم تعادلی در بازاری اتفاق بیافتد در سایر بازارها تاثیر خود 
را می گذارد؛ بازارهای اصلی عبارتند از بازار کالا و خدمات، کار، سرمایه و بازار 
پول. هر عدم تعادلی خصوصا عدم ثبات و عدم امنیت بر بازارها تاثیر گذار 
هستند همان طور که در دوره قبل که ما برجام را پذیرفتیم بر اساس گزارش 
سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی روند شاخص های اساسی اقتصاد مثبت 
شد که شامل نرخ رشد اقتصادی و نرخ سرمایه گذاری می شود و از طرفی نرخ 
تورم کاهنده شد و عکس آن زمانی که ترامپ در اردیبهشت ۹7 از برجام خارج 
شد روند شاخص ها منفی شد و این اتفاق به عنوان یک نمونه عینی ثابت می 
کند که بازارها و اقتصاد به شدت از بی ثباتی تاثیر می پذیرند و به همین دلیل 
است که آدام اسمیت پدر علم اقتصاد گفته است که یکی از مهمترین وظایف 
حکومت ها و دولت ها ایجاد امنیت، ثبات و آن نظم است و اگر دولت به وظیفه 
اساسی خود که ایجاد امنیت و ثبات در اقتصاد است بپردازد و از دخالت کمتر 

در اقتصاد و تصدی گری به کنار باشد به نفع اقتصاد است.
دولت ایران اگر نپذیرد نرخ ارز سر به فلک خواهد کشید

.این کارشناس اقتصادی در ادامه افزود: در دولت آقای احمدی نژاد بر اساس 
گزارش بانک مرکزی بدون احتساب میعانات گازی بالغ بر 5۹5 میلیارد دلار 
تنها نفت خام فروخته شد که احمدی نژاد قیمت بنزین را از 100 تومان به 
500 تومان افزایش داد و رشد ۴00 درصدی را برای آن رقم زد؛ از آنجا که درآمد 
ارزی دولت خوب بود دولت سعی کرد در بازار ارز دخالتش را حفظ کند و ارز را 
در محدوده هزار تا هزار و 200 تومان نگه داشت اما به مجرد اینکه شوک های 
نفتی شروع شد و قیمت نفت در سال های ۹0 و ۹1 پایین آمد و تحریم های 
ناجوانمردانه آغاز شد درآمدهای ارزی ایران به شدت کاهش پیدا کرد و قیمت 

ارز هزار و 200 تومانی سه برابر شد و به 3 هزار و 600 تومان افزایش یافت.
پازوکی در ادامه در خصوص دلایل این اتفاق افزود: زمانی که در بازار کالا و 
خدمات افزایش قیمت ها را اجرایی می کنید اما در بازار ارز تلاش می کنید 
مصنوعی قیمت را پایین نگه دارید، نرخ ارز منتظر یک شوک اقتصادی است و 
زمانی که در سال ۹0 و ۹1 به دلیل تحریم های ناجوانمردانه شوک اقتصادی به 

بازار وارد شد، کاهش درآمد نفتی دولت اثرش را بر بازار ارز گذاشت.
ثبات نقش بسزایی در  نتیجه  افزود: در  ادامه  اقتصادی در  این کارشناس 
اقتصاد دارد و یک بازار را به صورت مصنوعی تنها برای کوتاه مدت می توان 
حفظ کرد و در حال حاضر بنده در بین امیدوارن قرار می گیرد و اعتقاد دارم 
که دولت ایران برجام را می پذیرد چراکه اگر نپذیرد نرخ ارز سر به فلک خواهد 

کشید.

پازوکی در ادامه در این خصوص که برجام چقدر از مشکلات اقتصاد ایران 
را رفع خواهد کرد؛ افزود: اگر مشکلات را صد در نظر بگیریم 20 درصد آن به 
برجام مربوط می شود و بخش عمده آن به نظام تدبیری و حکمرانی خوب باز 
میگردد و فعالیت هایی که پس از برجام باید اجرایی شود مانند اینکه سیستم 
بانکی ایران با دنیا وارد کار شود و مقررات جهانی پذیرفته شود و ما وارد بازارهای 

بین المللی شویم.
ارز 1۰ هزار تومانی یک آرزو است

این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: بنده بعید می دانم اگر سفارت آمریکا 
در تهران نیز باز شود قیمت دلار به زیر عدد 23 تا 2۴ هزار تومان بیاید؛ قیمت 
ارز در بازار ارز به وسیله عرضه و تقاضا ارز تعیین می شود. وزیر نفت در برنامه 
هفتم 200 میلیارد دلار قراره سرمایه گذاری در بخش بالادستی صنعت نفت 
ایران کند و رقمی از آن به صندوق توسعه ملی می رود که به خصولتی ها وام می 
دهد و اینها واقعیت هایی از اقتصاد ایران است و در نتیجه ارز 10 هزار تومانی 
یک آرزو است و در صورتی که برجام پذیرفته نشود وضعیت وحشتناک خواهد 
نابخردانه ای که دولت در یک سال گذشته  با سیاست های  شد به خصوص 

داشته است.
پازوکی در ادامه افزود: تصمیمات نابخردانه تعادل را در بازار ایران بر هم زده 
است. هر کجا می روید قیمت ها فزاینده افزایش پیدا کرده و عامل بیکاری شده 
است. دولت برنامه ای ندارد و استراتژی آن مشخص نیست و یک سال و 10 روز 
از روی کار آمدن این دولت گذشته است و سیاست های کلی برنامه هفتم را در 
نیاورده اند و برای اینکه بخواهیم برسیم به اهدافمان باید وضع موجود را برای 

رسیدن به کمال مطلوب بررسی کنیم.
اقتصاد ایران به شدت از بی انضباطی اقتصادی رنج می برد

 این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: بنده فکر می کنم مهمترین نکته 
در اقتصاد ایران این است که دولت برنامه اش را مشخص کند؛ بنده طرفدار 
پذیرش برجام هستم اما این دولت باید این درخواست مدنی که سعی کند 
را اجرایی کند. مدیریت هر ستاد  انسانی متخصص استفاده کند  از نیروی 
اجرایی اقای رئیسی کوتوله شده است و اقتصاد ایران به شدت از بی انضباطی 
اقتصادی رنج می برد که شامل سه بی انضباطی پولی در سیستم بانکی، بی 

انضباطی در سند بودجه و در دولت است.
پازوکی در ادامه افزود: در حال حاضر دولت باید 600 هزار میلیارد تومان در 
بودجه اش نفت بفروشد تا کسری بودجه نداشته باشد و تاکنون زیر 700 هزار 
بشکه نفت فروخته ایم و اقتصاد ایران نیاز دارد که حداقل پول ایرانیان خارج 
از کشور را که دو تریلیون دلار تخمین زده شده است بازگرداند و 10 درصد این 
پول اگر وارد اقتصاد ایران شود ، برای اقتصاد ایران بسیار اثرگذار خواهد بود. 
دلار های این مملکت که باید کارخانه و تکنولوژی وارد می شده است از کشور 

خارج شده است.
را  ما  جای  اوپک  در  امروز  عراق  گفت:  ادامه  در  اقتصادی  کارشناس  این 
گرفته است و بعد از عربستان سعودی دومین صادر کننده نفت اوپک است و 
شرکت های آمریکایی در آنجا سرمایه گذاری کرده اند و از ما در حال جلو زدن 
است و ما امروز باید این را از دولت ایران مطالبه کنیم و از این فرصت اوکراین 

استفاده کنیم و گاز خود را صادر کنیم.
این کارشناس اقتصادی در آخر گفت: به نظر بنده آقای رئیسی به جای اینکه 
در روزهای جمعه و پنجشنبه به شهرهای مختلف برود فکر کند و از اقتصاددانان 

بهره گیرد.

مهدی پازوکی: برجام باید امضا شود

خط قرمز مدیریت اقتصادی باید منافع ملت باشد

مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی  تشریح کرد:

جزئیات فاز دوم هوشمندسازی یارانه نان
مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه روزانه حدود 
۸2 میلیارد تومان خرید نان توسط مردم انجام می شود، گفت: 
به این ترتیب به طور متوسط حدود هزار تومان مبلغ سرانه خرید 

نان هر ایرانی در روز است.
محمد جلال درباره عملکرد اجرای فاز اول طرح هوشمند 
سازی یارانه نان و جزئیات ورود به فاز دوم این طرح توضیحاتی 

داد.
اجرای  شروع  از  روز   ۹0 از  بیش  گذشت  به  اشاره  با  وی 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان تأکید کرد: بیش از 70 
میلیون کارت بانکی یکتا در این ۹0 روز خرید نان را از بستر 
 ۸2 حدود  روزانه  و  داده اند  انجام  هوشمند  کارتخوان های 
انجام می شود؛ یعنی  نان توسط مردم  میلیارد تومان خرید 
به طور متوسط حدود 1000 تومان مبلغ سرانه خرید نان هر 
ایرانی در روز است. مشاور خاندوزی اضافه کرد: این عدد را 
برای نخستین بار سامانه هوشمند یارانه نان نشان داده است و 
براساس اطلاعات این سامانه تعداد تراکنش های مربوط به نان 
به بیش از ۸.5 میلیون تراکنش روزانه رسیده است و در مجموع 
تاکنون بیش از ۴.5 میلیون قرص نان با حجم آرد مصرفی بیش 

از 670 هزار تن در سامانه ثبت شده است.
جلال درباره تغییری که بر مبنای این آمار ایجاد شده هم 
که  سابقی  کارتخوان های  اطلاعات  مبنای  بر  داد:  توضیح 
بعد از شیوع کرونا در نانوایی های کشور فراگیر شد، قبل از 
شروع طرح ۴ هزار و 200 میلیارد تومان در ماه را بابت فروش 
نان نشان می داد که این داده ها دقت کافی را نداشت و بعضا 
تراکنش  پالایش  با  امروز  که  داشت  وجود  تراکنش  آلودگی 
به عدد فروش ماهانه 2 هزار و ۴00 میلیارد تومان در سراسر 

رسیده ایم.
مشاور وزیر اقتصاد درباره علت کاهش در عدد فروش نان را 
انجام پالایش تراکنش عنوان کرد و افزود: ممکن است از این 
کارتخوان پیش از اجرای این طرح استفاده های دیگری هم 

می شد که این موارد پالایش شد.

استان های  در  تراکنش ها  حجم  افزایش  به  اشاره  با  وی 
مختلف بعد از اجرای طرح هوشمندسازی یارانه نان، اعلام 
کرد: تا پیش از اجرای طرح تعداد تراکنش نانوایی های ما 6.۸ 
میلیون تراکنش در روز بود که امروز ۸.5 میلیون تراکنش در روز 
را داریم که به معنای افزایش 20 درصدی خرید الکترونیکی 
مردم است. تا زمانی که زیرساخت کافی به لحاظ فنی و داده 
با دقت قابل قبول در اختیار نداشته باشیم، اعمال هر  ای 
گونه سیاست ممکن است منجر به آسیب به نانوا و مردم شود 
تا سیاست گذاری دقیقی در  این داده ها کمک می کند  لذا 
فاز دوم داشته باشیم.  مشاور وزیر اقتصاد درباره علت عدم 
تجهیز برخی نانوایی ها در استان تهران به دستگاه کارتخوان 
هوشمند گفت: بخشی از تجهیز نانوایی ها از حوزه اختیار 
از  باید  نانوایی ها  مجلس،  مصوبه  با  که  چرا  است  خارج  ما 
پنج مؤلفه داده ای برخوردار باشند تا امکان نصب کارتخوان 
فراهم باشد و نانوایی هایی که هنوز مجهز به دستگاه نشده اند 

ممکن است در یک یا چند مورد از این داده ها نقص داشته 
باشند وگرنه کمبودی برای تجهیز سخت افزاری نداریم. جلال 
همچنین درباره مجتمع های نانوایی و لزوم تجهیز آنها به چند 
دستگاه کارتخوان اظهار کرد: سیاست ابلاغی ما این بود که 
برای مجتمع ها بیش از یک کارتخوان داده شود که این موضوع 
در دستور کار قرار دارد تا سریع تر انجام شود. برآورد ما این است 
که 72 هزار نانوایی کشور تجهیز شده اند و 2500 نانوایی 
به دلیل نقص یکی از پنج مؤلفه اطلاعاتی هنوز به کارتخوان 
مجهز نشده اند.  مشاور وزیر اقتصاد درباره لزوم حل ایرادهای 
طرح در فاز نخست در استان پایلوت یعنی استان زنجان و 
همچنین عدم تجهیز 1500 نانوایی در استان تهران یادآور 
شد: در استان زنجان تجهیز نانوایی ها به بیش از 100 درصد 
رسیده است اما استان تهران جزو استان های انتهایی شمولیت 
طرح بوده که البته در شهر تهران فراگیری تجهیز نانوایی ها به 
کارتخوان بالا است اما در مجموع استان تهران 1500 نانوایی 

باقی مانده است.
وی همچنین اعلام کرد: فاز دوم طرح هوشمندسازی یارانه 
نان نیز ابتدا در چند استان به صورت پایلوت انجام می شود و 
بعد از حل ایرادها و شناسایی شرایط و آمادگی سایر استان ها 

به صورت سراسری اجرا خواهد شد. 
جلال هدف اول طرح هوشمندسازی یارانه نان را جلوگیری 
از انحراف در مصارف یارانه آرد و نان عنوان کرد و گفت: تحلیل 
داده هایی که از سامانه هوشمند یارانه آرد و نان به دست می آید، 
بسیاری از موارد و مشکلات دیگر را قابل شناسایی خواهد کرد. 
وی همچنین درباره تخلفات انجام شده از سوی نانوایان اعلام 
کرد: اگر تخلفات در زمینه جابجایی دستگاه باشد که بلافاصله 
قابل تشخیص است اما در موضوع تراکنش های ساختگی 
کمتر از 3 درصد برای دریافت کمک هزینه بیشتر در ۹0 روز 
گذشته انجام شده بود که در ابتدا مقداری تسامح می کنیم اما 
به هر حال تخلفات قابل رصد و تحلیل است. دو اتفاق در مرحله 
دوم رقم می خورد؛ اول ترمیم جبران 15 درصد از هزینه های 
نانوایی هاست که در فاز اول اجرا می شود و در فاز دوم جبران 
افزایش هزینه نانوایان که شامل اجاره و دستمزد است و در 

استان های مختلف نیز متفاوت است، واقعی ترخواهد شد.
آرد  تخصیص  که  است  این  دیگر  اتفاق  کرد:  اضافه  وی 
یارانه ای بر مبنای عملکرد انجام می شود و امکان تولید بیشتر 
برای نانوایانی که عملکرد بهتری داشته باشند وجود خواهد 
داشت که در این زمینه بر مبنای رتبه بندی نانوایی های که هم 
بر اساس نظر مردم و هم بازرسی هایی که در حال انجام است، 
عمل می شود و این امتیاز بر ضریب آرد یارانه ای و کمک هزینه 

ای که دولت به آنها پرداخت می کند اثر خواهد داشت.  
مشاور وزیر اقتصاد تاکید کرد: هیچ تغییری در قیمت نان 
و برای مردم در زمینه اجرای طرح هوشمندسازی یارانه نان 
نخواهیم داشت. سهمیه آرد گره خورده به مجوز نانوایی از بین 
می رود و اختصاص سهمیه بر مبنای بر عملکرد جایگزین آن 

می شود. 

معاون اجرایی رییس جمهور گفت: در سال گذشته بالغ بر 20 هزار میلیارد تومان برای اجرای پروژه های عمرانی مربوط به 
مصوبات سفرهای استانی اعتبار تخصیص داده شد.

»صولت مرتضوی« با بیان اینکه منابع خوبی به پروژه های عمرانی در سفرهای استانی تخصیص داده شده است، اظهار داشت: 
در سال گذشته بالغ 20 هزار میلیارد تومان برای اجرای پروژه های عمرانی مربوط به مصوبات سفرهای استانی اعتبار تخصیص 
داده شد. وی با اشاره به اینکه 126 درصد مصوبات سال 1۴00 جهت تامین منابع به سرانجام رسیده است، خاطرنشان کرد: 
در سه ماه نخست امسال به دلیل تمرکز دولت برای تامین منابع یارانه ها، حقوق جاری و بدهی های دولت قبل نتوانستیم ارقام 

مناسبی برای پروژه های عمرانی مربوط به سفرهای استانی تخصیص دهیم.
معاون اجرایی رییس جمهور افزود: اکنون از محل منابع عمومی و اوراق بالغ بر 12 هزار میلیارد تومان تخصیص داده شده و از 

محل های دیگر برای کل پروژه ها، تامین منابع و پیش بینی اعتبار نیز صورت گرفته است.
مرتضوی تاکید کرد: از محل منابع ماده 56 اعتبارات خوبی تا 30 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده تا دستگاه های اجرایی با 

بانک های عامل به نتیجه برسانند و تقسیم کار نیز انجام شده است.
وی اظهار داشت: از محل تهاتر نفت نیز 15 هزار میلیارد تومان پیش بینی شد که بخشی از آن محقق شده است و تقریباً برای 

امسال منابع خوبی بالغ بر 30 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده و امیدوار به محقق شدن آن در طرح های عمرانی هستیم.
معاون رییس جمهور تصریح کرد: پیش بینی می شود در سال 1۴01 از محل منابع عمومی، ماده 56 و تهاتر و مسئولیت 
اجتماعی وزارت نفت 100 درصد برنامه ها و پروژهای مربوط به سفرهای استانی اجرایی می شود، اما از محل منابع داخلی 

دستگاه های اجرایی باید تلاش بیشتری شود.
مرتضوی گفت: تخصیص اعتبار برای پروژه های استانی به نسبت وسعت استان ها در نظر گرفته شده است، البته تاکید داریم 

که منابع به عدالت میان استان ها تقسیم شود.

یک کارشناس بانکی گفت: طرح مجلس برای قانون بانک مرکزی نه تنها استقلال آن را تامین نمی کند بلکه امکان دارد مسائل 
پولی و بانکی را نیز بیشتر کند.

کامران ندری در گفت وگو با ایسنا، درباره طرح مورد یررسی در مجلس درباره بانکداری اظهار کرد: مهم ترین مسئله در نظام پولی 
و بانکی کشور که این طرح باید آن را حل کند، استقلال بانک مرکزی است که متاسفانه این طرح نه تنها در تامین استقلال بانک 
مرکزی توفیق چندانی نداشته بلکه در مقایسه با قانون پولی و بانکی مصوب سال 1351 نیز پسرفت کرده است. در این طرح، نحوه 
انتخاب، انتصاب و عزل رئیس کل بانک مرکزی با تایید رئیس جمهوری مشخص می شود، بنابراین، رئیس کل بانک مرکزی گمارده 

رئیس جمهوری و مجری تصمیمات اوست که با این وضعیت نمی توان انتظار استقلال بانک مرکزی را داشت.
وی افزود: موضوع دیگر درباره طرح بانکداری، به اعضای مجمع عمومی بانک مرکزی برمی گردد که در قانون پولی بانکی سال 
1351، فقط نمایندگان قوه مجریه عضو این مجمع هستند اما در طرح مجلس، نمایندگانی از قوه قضائیه و مقننه نیز در این مجمع 

حضور دارند، بنابراین، نه تنها سلطه دولت در ارکان بانک مرکزی کم نشده است بلکه حضور سایر قوا نیز بیشتر می شود.
این کارشناس بانکی ادامه داد: وظایف، اختیارات و مسئولیت های هیات عالی بانک مرکزی نیز در این طرح افزایش یافته و 
اعضای آن متشکل از وزیر اقتصاد و رئیس سازمان برنامه و بودجه هستند بنابراین، با این تغییرات تسلط دولت در مهم ترین ارکان 
بانک مرکزی بیشتر خواهد شد. در قانون پولی و بانکی مصوب سال 1351، نمایندگان دولت فقط در شورای پول و اعتبار حضور 
دارند اما در طرح مجلس، در هیات عالی نیز حضور دارند و از آنجا که دایره تصمیمات هیات عالی بیشتر از شورای پول و اعتبار است، 

دخالت دولت در تصمیمات و سیاست های بانک مرکزی و بانک ها بیشتر خواهد شد.
ندری با تاکید بر اینکه مهم ترین تغییری که باید در اصلاحات قانون پولی و بانکی صورت بگیرد، استقلال بانک مرکزی است، 
گفت: تا زمانی که استقلال بانک مرکزی در طرح های بانکی تامین نشود، قانون جدید نه تنها مناسب نیست، بلکه ممکن است 

مسائل پولی و بانکی را بیشتر کند.

معاون اجرایی رییس جمهور خبر داد:

اجرای ۲0 هزار میلیارد تومان پروژه عمرانی در سفرهای استانی 
یک کارشناس بانکی بررسی کرد:

چالش های یک طرح برای بانک مرکزی
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محمد نوری :
استقلال باید ملوان را در انزلی شکست دهد

پیشکسوت آبی پوشان با اشاره به اضافه شدن رسمی چهار بازیکن به لیست این 
تیم گفت: کار سرمربی امروز به مراتب دشوارتر از روزهای گذشته است. 

محمد نوری در خصوص دیدار پیش روی این تیم مقابل ملوان اظهار داشت: 
شکست مقابل سپاهان در هفته اول این تیم را از نظر روحی کمی برای بازی دوم 
تحت فشار قرار می دهد چون باید برای از بین رفتن تاثیر این شکست در هفته اول 
آبی پوشان باید حتماً از انزلی دست پر خارج شوند و در غیر این صورت به تدریج 

انتقادات آغاز شده و شدت می گیرد.
وی در خصوص حریف هفته دوم آبی پوشان در لیگ برتر بیان داشت: ملوان تیمی 
قدیمی، ریشه دار، با اصالت و صاحب مکتب در فوتبال ایران است که بعد از سال ها 
دوری از لیگ برتر به سطح اول فوتبال ایران بازگشته است. به نوبه خودم از بازگشت 
این تیم به لیگ برتر خوشحالم و به هواداران این تیم و مردم فوتبال دوست انزلی 
تبریک می گویم. ملوانی ها بعد از سال ها دوری از لیگ برتر قرار است برای اولین بار 
در خانه خود به میدان رفته و در این اولین بازی شان از استقلال میزبانی نمایند. هر 
دو تیم در هفته اول شکست خورده اند و جمع همه اینها نشان می دهد کار ساپینتو و 

بچه هایش در این بازی مقابل ملوان چندان هم ساده نیست.
پیشکسوت آبی پوشان با اشاره به اضافه شدن رسمی چهار بازیکن به جمع آبی 
پوشان تصریح کرد: پر ستاره شدن تیم از یک سو جای خوشحالی دارد و البته از یک 
سو هم جای نگرانی. امروز که با شما صحبت می کنم در برخی پست ها مثل دفاع 
میانی و خط حمله با تراکم بازیکن مواجه هستیم و در برخی پست ها با کمبود بازیکن 

که شاخص ترین آن هافبک بازی ساز است.
نوری گفت: نباید گفت در سیستم های جدید هافبک بازی ساز وجود ندارند یا 
نقشی ندارند. فارغ از اینکه هر تیمی در دنیا با چه سیستمی بازی کند و اسم پست ها 
را چه بگذارد، هر تیمی به یک رهبر، یک کارگردان یا یک پاسور در مرکز زمین نیاز 
دارد که باید نقش طراحی حملات را بر عهده داشته باشد. در تیم استقلال همچنان 
چنین بازیکنی حضور ندارد و این باعث می شود در خیلی مواقع حرکات منظم رو 
به جلو کمتر از این تیم دیده شود، بار طراحی حملات بر عهده بازیکنان کناری به 

خصوص وینگرها باشد و تنوع تاکتیکی در حملات به چشم نخورد.
کارشناس فوتبال گفت: حضور این تعداد زیاد مهاجم در تیمی که هافبک بازی 
ساز و طراح ندارد خیلی به کار نمی آید. این مهاجمان باید از موقعیت هایی که خلق 
می شود استفاده کنند که این موقعیت ها را خط میانی با رهبری هافبک بازی ساز 

باید طراحی و خلق نماید.
عضو سابق کمیته فنی آبی پوشان خاطر نشان ساخت: حضور پر تعداد ستاره ها 
از یک سوی دیگر هم کار سرمربی را دشوار می کند چرا که ساپینتو باید بتواند این 
همه ستاره را مدیریت کند. بدیهی است که همه این بازیکنان در خطوط مختلف 
نمی توانند همزمان در زمین حضور پیدا کنند و این در حالی است که همه آنها انتظار 
بازی دارند. اینجا نقش کادر فنی بسیار مهم است و آنها باید بتوانند با درایت بالا این 

موضوع را مدیریت کنند.

چشم آل کثیر به درهای ورود پرسپولیس؛

 »عیسی« سرخپوش می ماند؟
عیسی آل کثیر در شرایطی که مهاجمی به پرسپولیس اضافه نشود، در این تیم 

ماندگار خواهد شد. 
عیسی آل کثیر را می توان یکی از بازیکنان بدشانس چند سال اخیر پرسپولایس 
دانست بازیکنی که در بدو حضورش در جمع سرخپوشان پس از درخشش در 
لیگ قهرمانان آسیا 2020، با محرومیت 6 ماهه مواجه شد و پس از پایان دوران 
محرومیتش،  مصدومیت های گاه و بیگاه دست از سر او برنداشت و سرانجام در اوایل 

لیگ بیست و دوم رباط صلیبی پاره کرد تا بدشانسی او کامل شود.
این اما پایان کار نبود. آل کثیر از انجام عمل جراحی در اوایل کار سر باز زد و معتقد 
بود که با رباط پاره می تواند به پرسپولیس کمک کند و به همین خاطر نیز چندین ماه 
زمان را از دست داد اما کادرفنی سرخپوشان هرگز این مساله را نپذیرفت. سرانجام 
آل کثیر پس از مدت ها و البته از دست دادن زمان، راضی شد پایش را به تیغ جراحان 
بسپارد. او اواسط اردیبهشت تحت عمل جراحی قرار گرفت و به همین خاطر دستکم 
به 6 ماه زمان نیاز دارد تا در شرایط مسابقه قرار بگیرد. بدین ترتیب این بازیکن دوران 
بدنسازی پیش فصل، تمرینات پیش فصل و 3 ماه اول لیگ بیست و دوم را از دست 
خواهد داد. شماره 72 دو فصل اخیر پرسپولیس که این روزها تمریناتش را برای 
بهبودی دنبال می کند، پیشنهاداتی از چند تیم دریافت کرده اما او منتظر پرسپولیس 
مانده است. سرخپوشان هم پیگیر وضعیت این بازیکن هستند تا زمان بازگشت او به 
میادین را بدانند. آل کثیر امیدوار است تا بعد او لوکادیا دیگر مهاجمی جذب نشود تا 
او بتواند شانس پرسپولیسی ماندن را داشته باشد. در غیر این صورت او به تیم دیگری 
خواهد رفت. قرارداد آل کثیر با پرسپولیس به مدت دو فصل بود و حالا امیدوار است تا 
با تمدید قرارداد سرخپوش بماند چرا که بازیکنی با سن و سال او بازگشتش به جمع 

سرخپوشان در صورت جدایی خیلی بعید به نظر می رسد.
  

مرتضی فنونی زاده :

 پرسپولیس باید هجومی تر بازی کند
پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: باید با تمامی افرادی که در قرارداد و حضور 
ویلموتس در ایران نقش داشتند برخورد شود چراکه ضرر زیادی به کشور وارد کرد و 

اکنون پول هنگفتی از بیت المال باید به این مربی پرداخت شود. 
مرتضی فنونی زاده روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا درمورد وضعیت 
فعلی فدراسیون فوتبال، اظهار داشت: فدراسیون فوتبال در حال حاضر مشکلات 
متعددی دارد که پرونده ویلموتس نیز به آن اضافه شد. باید پول هنگفت و حدود 
110 میلیارد تومان به این مربی بدهند که در کل ۴5 روز در ایران حضور داشت.  
به این  مبلغ سود سالانه 5 درصد اضافه می شود. دبیرکل وقت فدراسیون، رئیس و 

هیئت رئیسه و افرادی که پای قرارداد ویلموتس را امضا کردند، باید پاسخگو باشند.
وی تصریح کرد: بازرسی کل کشور و دیوان محاسبات باید ورود کرده و موضوع 
را پیگیری کنند و با همه افرادی که پای این قرارداد بودند برخورد شود زیرا این پول 
گزافی که قرار است از بیت المال به جیب ویلموتس برود که باید خرج تیم های پایه 
و جذب یک مربی خوب می شد. پیشکسوت فوتبال ادامه داد: تاج در این پرونده 
مقصر بود اما نباید از نقش مسعود سلطانی فر هم در قرارداد با ویلموتس گذشت. 
بالا  بدهکاری  می آیند،  ما  ورزش  به  که  سیاسی  مدیران  برخی  گفته ام  همیشه 
می آورند. همانگونه که تاج باید درمورد قرارداد ویلموتس به عنوان رئیس فدراسیون 
و مقصر پاسخگو باشد، وزیر ورزش قبلی هم باید جواب بدهد. به همین دلیل باید 
دستگاه های ذی ربط ورود کنند تا مشخص شود چه افرادی او را که به جز کاپیتانی 
و سرمربیگری بلژیک، سابقه خاصی در مربیگری نداشت به ایران آوردند. وی گفت: 
باید در قرارداد این مربی به جز آپشن های تشویقی، موارد تنبیهی را می گنجاندند تا 
وقتی تیم ملی ما در چهار بازی دو بار به عراق و بحرین باخت، به شدت تنبیه می شد.

رئیس هیات والیبال استان قم :

بانوی قمی با تیم والیبال ایران نقره 
کشورهای اسلامی را کسب کرد

رئیس هیات والیبال استان قم گفت: مهسا آراسته مربی قمی همراه با تیم ملی 
والیبال زنان ایران موفق به کسب عنوان نایب قهرمانی رقابت های همبستگی 

کشورهای اسلامی شد. 
محمد مهدی حلوایی اظهار داشت: مسابقات همبستگی کشورهای اسلامی هم 
اکنون در قونیه کشور ترکیه در حال برگزاری است و آراسته  دوشنبه شب شب گذشته 

به عنوان مربی در دیدار فینال روی نیمکت تیم ملی والبیال زنان ایران نشست.
وی بیان کرد: تیم ملی والیبال زنان ایران در دیدار نهایی این بازی ها به مصاف ترکیه 
میزبان مسابقات رفت و سه بر صفر با امتیازهای 25 بر 16، 25 بر 1۴ و 25 بر 15 
نتیجه را به حریف واگذار کرد. وی یادآور شد: کسب مدال نقره مسابقات همبستگی 
کشورهای اسلامی نخستین مدال بین المللی تاریخ والیبال زنان ایران است که مهسا 

آراسته مربی قمی نیز در این افتخار همراه شد.

 ایمان / گفت و گو / رضا ملکی 
مقدمه:اگراز مسیر جاده قدیم  قم – کاشان به سمت 
شهرستان کهک سفر کرده باشید، بعد از سه راهی 
لنگرود و روستای لنگرود و خور آباد  در 20 کیلومتری 
شهر قم  در کنار جاده از دور روستایی با مردمان سخت 
کوش و مهربان  بنام  صرم را مشاهده می نمایی که 
جوش وخروش فوتبالی و عشق به این ورزش زیبا را 
می توانی در تک تک خانواده های شریف این روستا 

مشاهده نمایی.
 فوتبال این منطقه از دیرباز با داشتن زمین خاکی و 
بچه های غیور و خستگی ناپذیر جلوه ای خاص دارد. 
از صبح تا شام از کودک گرفته تا بزرگسال و پیشکسوت 
را می بینی که عاشقانه به دنبال توپ جادویی هستند و 
وابستگی به دوتیم مطرح پایتخت و کری خوانی  های  
که بین آنها  وجود دارد لحظات شیرین و دلپذیری را  در 

محیط روستا به وجود می آورد.
 این روستا  به واقع یکی از قطب های فوتبال استان 
قم می باشد که فوتبالیست های متعددی به سطح 
اول فوتبال قم معرفی نموده  است.یکی از فوتبالیست 
های  که خیلی زود توانست از این روستا خود را به 
فوتبال قم تحمیل نماید سعید توسلی نام دارد که 
لباس  در  را  است.سعید  صرم  روستای  افتخار  مایه 
تعلیم کودکان برومند فوتبال قم در آکادمی فوتبال 
هلال احمر دیدار می کنم از او می خواهم به گذشته ها 
رفته و با هم مروری داشته باشیم بر زندگی پر افتخار و 
ساده و پاک او که زبانزد عام و خاص در فوتبال ولایت 

می باشد.
شروع فوتبال

فوتبال  به  عاشقانه  مادرم  و  پدر  می گوید  سعید 
علاقه مند بودند رنگ آبی برای آنان جلوه ای خاص 
از گذشته های دور به خاطر  دارد استقلال تهران را 
ناصرخان حجازی دوست دارند.تمام بازی های این 
تیم در منزل ما و در کنار دیگر اهالی روستا با حرارت 
خاصی از قاب تلویزیون دیده می شود.مادرمهربان من 
هم که بساط پذیرایی اش همواره به راه است و با تخمه 
وشیرینی و هندوانه میهمانان را مورد لطف خود قرار 

می دهد.
خانه به خانه این روستا از فوتبالیست های جوان و 

میان سال شکل گرفته است در گذشته های دور تیمی 
داشتیم به نام صرم که با بچه های دوست داشتنی 
روستا توانستیم با نام شهید حقگو که از بازیکنان خوب 
روستا بود بتوانیم قهرمان لیگ برترقم شویم.اما شرایط 
زندگی و مشکلات به وجود آمده باعث شد تا حلقه ی 

حضور  شاهد  دیگر  و  نیابد  استمرار  دوستان  اتحاد 
فوتبالیست های خوب  همسطح آن دوره در این زمان 
نباشیم. از سعید می خواهم از خودش بگوید و راهی 
که با افتخار در طول بیست سال گذشته در فوتبال قم 

طی کرده را برای ما بازگو کند.

بازیکن  عنوان یک  به  و  بودم  او می گوید: چپ  پا 
مطرح توانستم در تیم های خیام،بسیج فراز، چینی 
حمید،میلادی،سفیرگفتمان،هنگ ،شهید حق گو و 
دهیاری صرم سال ها با افتخار برای فوتبال قم بازی 
کنم. ضمن این که  دراین تیم ها با تلاش دیگربازیکنان 
توانستیم   به عنواین و مقام های در خور توجهی  نیز 

دست یابیم.
لیگ  قهرمان  عنوان  به  هنگ  و  خیام  تیم  با 
یک،فرازقهرمان لیگ برتر،شهید حق گو قهرمان لیگ 
برتر،شش دوره حضور با تیم میلادی در زیرگروه فوتبال 
ایران،پنج دوره قهرمانی با تیم کارکنان دولت،سه دوره 
قهرمانی با تیم فرهنگیان در سطح کشور،سه دوره 
قهرمانی با تیم دهیاری صرم در سطح استان و نائب 
مختلف  عناوین  توانستم  کشور  سطح  در  قهرمانی 
قهرمانی را در کارنامه خود داشته باشم.سعید توسلی 
در بدنه آموزش و پرورش سال هاست منشا خدمات 

نیک است.
بعد از پایان دوره بازیگری به کلاس های مربیگری 
دوره  سه  آزاد  دانشگاه  با  سرمربی  عنوان  به  و  رفت 
دست  به  را  ایران  فوتبال  قهرمانی  نائب  و  قهرمانی 
آورد.مربی دانش آموزان قمی با قهرمانی های پیاپی 
رده  در  پلیمر  سهام  و  حکمت  کشوری،دانشگاه 
دوران  افتخارات  جمله  از  کشوری  سال  سیزده  زیر 
مربیگری او محسوب می شود و در کنار آن درتیم های 
و  آموزش  آزاد،کارکنان  محمد،دانشگاه  سوهان 
دانشجویان  و  کارکنان  ملت،  بانک  پرورش،کارکنان 
دانشگاه فنی و حرفه ای و مهر آموزش و پرورش کشور و 
دانشجویان حکمت نیز روی صندلی مربیگری هدایت 
این عزیزان را به عهده داشته است.سعید توسلی از 

چهره های ناب ورزشی در مسیر اخلاق می باشد.
سادگی،آراستگی و قلب مهربان از او وجودی ممتاز 
او مورد وثوق و اعتماد اهالی فوتبال  ساخته است. 
قم است و درمسیرمعنوی نیز حرف هائی برای گفتن 
دارد.برای پسر دوست داشتنی دیروزروستای صرم و 
بازیکن و مربی خلاق روزهای گذشته فوتبال که افتخار 
داشتن دو پسر گل و همسری مهربان را دارد آرزوی 
بهترین ها را در رسیدن به مسیر شکوفائی و هدایت 

نسل جوان داریم.

فوتبالیستی که مردم روستای صرم به آن افتخار می کنند؛

»سعید توسلی« فوتبالیستی بااخلاق و تکنیکی ، مربی با دانش 
مردم روستای صرم از توابع شهرستان کهک قم عاشق فوتبال هستند

نگاهی به سه قرارداد پرحاشیه سال ۹۸ به بهانه اعلام رای استرا؛

خسارت ۶ میلیون دلاری فوتبال به بیت المال
تاج، فتحی و انصاری فرد پاسخگو باشند

در حالی رای یک میلیون و 3۸6 هزار دلاری استراماچونی 
علیه باشگاه استقلال اعلام شد که فوتبال ایران باید بابت 
سه قراردادی که در سال ۹۸ با کالدرون، استرا و ویلموتس 
امضا شد، پس از شکایت این مربیان، نزدیک به 6 میلیون 

دلار خسارت پرداخت کند. 
براساس این گزارش ، سال ۹۸ را در ایران شاید خیلی ها 
بیاروند،  یاد  به  پایانی سال  با ورود کرونا به کشور در ماه 
سایر  مانند  ایران  در  کووید-1۹  همه گیری  که  سالی 
کشورهای دنیا آغاز شد تا کمتر کسی آن سال را فراموش 
تا  با محدودیت هایی که  کند؛ شروع یک دوران متفاوت 
پیش از آن حتی شوخی اش هم خنده دار بود! با وجود 
چنین اتفاقی، اما برای فوتبال ایران نه کرونا و نه تعطیلی 
بازی های لیگ، اتفاق ویژه سال ۹۸ بود، آن سال را باید یکی 
از خسارت بارترین دوران تاریخ فوتبال ایران به حساب آورد، 
سالی که سه پرونده سنگین و پرغرامت برای فوتبال ایران 

در فیفا باز شد.
آندره آ  و  ویلموتس  مارک  کالدرون،  گابریل  پرونده 
استراماچونی سه پرونده ای بود که در نیمه دوم سال ۹۸ 
برای فوتبال ایران باز شد، با خسارتی نزدیک به 6 میلیون 
دلار معادل 200 میلیارد تومان یک پول هنگفت که باید 
به حساب این سه مربی واریز شود. البته سال گذشته پول 
کالدرون بعد از رای فیفا به طور کامل به وی پرداخت شد و 
باشگاه استقلال و فدراسیون فوتبال نیز باید در آینده نزدیک 

غرامت استراماچونی و ویلموتس را پرداخت کنند.
شکایت  پرونده های  در  کشورمان  محکومیت  از  پس 
رای  هم  مرداد(   23( یکشنبه  روز  ویلموتس،  و  کالدرون 
پرونده آندره آ استراماچونی به باشگاه استقلال رسید تا یک 
غرامت سنگین دیگر بر گردن فوتبال ایران بیفتد. بر اساس 
این رای باشگاه استقلال باید یک میلیون و 3۸6 هزار دلار 
بعلاوه جریمه دیرکرد، هزینه برگزاری دادگاه عالی ورزش و 
حق الزحمه وکلا پرداخت کند، این جدیدترین رقمی است 
که مدیران فوتبال روی دست کشور گذاشته اند تا پرداخت 
مدیران  دغدغه  جدیدترین  به  تبدیل  سنگین  مبلغ  این 

استقلال شود که باید جور مدیران قبلی را بکشند.
البته پرداخت چنین غرامت هایی در فوتبال ایران گویا 
تبدیل به یک رویه عادی و تکراری شده است و دیگر امروز 

از شنیدن چنین خبرهایی تعجب می کند  کمتر کسی 
اما جایی باید ترمز این سوءمدیریت ها که فوتبال ایران را 
تبدیل به بهشت مربیان غرامت بگیر کرده، کشیده شود. 
در ادامه سه پرونده خسارت بار سال ۹۸ را بررسی کرده ایم، 
روزهایی که با ورود سه مربی سرشناس خارجی به استقلال 
سال  یک  انتظار  در  خیلی ها  ملی،  تیم  و  پرسپولیس  و 
هیجان انگیز فوتبالی بودند. کالدرون و استراماچونی روی 
نیمکت استقلال نشستند و ویلموتس هم جای کارلوس 

کی روش را در تیم ملی گرفت.
گابریل کالدرون؛ 57۹ هزار و 5۰۰ دلار

حالی  در  آرژانیتنی  مشهور  سرمربی  کالدرون  گابریل 
تیرماه ۹۸ پای برگه قرارداد با پرسپولیس را امضا کرد که او در 
دوران پسابرانکو که پرسپولیس را 3 بار متوالی قهرمان لیگ 
کرده بود، کار آسانی نداشت. دوران کالدرون در پرسپولیس 
بر خلاف همتای کرواتش که ۴ سال روی نیمکت قرمزها 
نشست، به 6 ماه هم نرسید و سرمربی آرژانیتنی پس از 
به مشکل خوردن با محمدحسن انصاری فرد که به دنبال 
فسخ  بند  بود،  پرسپولیس  به  گل محمدی  یحیی  آوردن 
قراردادش را فعال و دی ماه سال ۹۸ ایران را ترک کرد؛ آن 
هم در حالی که این مربی توانست پرسپولیس را در نیم 
فصل هجدهمین دوره لیگ برتر فوتبال به قهرمانی برساند 

تا روزهای خوب قرمزها با رفتن برانکو هم ادامه پیدا کند.
با شکایت به کمیته انضباطی فیفا،  کالدرون در ادامه 
پرسپولیس را به 57۹ هزار و500 دلار محکوم کرد، رقمی 
معادل 22 میلیارد تومان که در نهایت قرمزها، آبان سال 
گذشته آن را با حاشیه های فراوان پرداخت کردند و تهیه این 
مبلغ از محل تسهیلات اشتغال زایی مناطق محروم صندوق 

کارآفرینی امید، انتقادهای زیادی را به همراه داشت.
مارک ویلموتس؛ 3 میلیون و 325 هزار یورو

پرونده مارک ویلموتس، دومین قرارداد خسارت بار سال 
۹۸ بود، سرمربی مشهور بلژیکی پس از ماجراجویی در تیم 
ملی کشورش با نسل طلایی که در اختیار داشت و البته 
حضور ناموفق در ساحل عاج، خرداد سال ۹۸ به عنوان 
سرمربی جدید تیم ملی فوتبال ایران انتخاب شد تا به دوران 

۸ ساله حضور کارلوس کی روش پایان داده شود.
ماه  به 6  مانند کالدرون  ایران  ویلموتس هم در  حضور 

نرسید، البته او برخلاف سرمربی آرژانتینی با یک کارنامه 
ناموفق و ضعیف با 2 باخت و 2 برد در انتخابی جام جهانی 
که تیم ملی را در آستانه حذف قرار داد، آذرماه ایران را ترک و  
بند فسخ قراردادش را با توجه به پرداخت نشدن مطالباتش 
پس از 2 ماه با شکایت به فیفا فعال کرد و خواستار پرداخت 
تمام مبلغ قرارداد سه ساله اش شد. این در حالی بود که 
ویلموتس پیش از بازی با عراق که آخرین حضور او روی 

نیمکت ایران بود، 2 میلیون یورو دریافت کرده بود.
فراوان  قوس های  و  کش  از  پس  سرانجام  حال  این  با 
ورزش  عالی  دادگاه  رای  که  بود  امسال  مرداد  سرانجام 
درباره قرارداد ویلموتس به ایران رسید و فدراسیون فوتبال به 
پرداخت 3 میلیون و 325 هزار یورو محکوم شد. مبلغی که 
با توجه به 2 میلیون یوروی اولیه که وی دریافت کرده بود، 
دریافتی ویلموتس را به 5 و نیم میلیون یورو برای تنها 6 ماه 

حضور در ایران و کسب نتایج ضعیف می رساند.
آندره استراماچونی؛ یک میلیون و ۳۸6 هزار دلار

است؛   ۹۸ سال  پرونده  سومین  استراماچونی  آندره آ 
سرمربی سابق اینتر که خرداد ۹۸ هدایت استقلال را بر 
عهده گرفت تا طلسم قهرمان نشدن آبی ها را در لیگ برتر 
بشکند. استرا در 5 هفته ابتدایی با 3 تساوی و 2 شکست 
و کسب تنها 3 امتیاز از 15 امتیاز عملکرد ناامید کننده ای 
در استقلال داشت اما از هفته ششم ورق برگشت. آبی ها 
در ۸ بازی با 7 برد و یک مساوی رسیدند و از رده پانزدهم 
به صدر جدول رسیدند تا هواداران استقلال به قهرمانی 

امیدوار شوند.
استرا هم با وجود این نتایج با توجه به پرداخت نشدن 
مطالباتش بند فسخ قرارداد را فعال کرد و دی  ماه سال ۹۸ 
و تنها پس از 6 ماه ایران را ترک کرد. سرمربی ایتالیایی هم 
با شکایت به فیفا پیگیر مطالباتش شد و چند روز پیش رای 
پرونده او هم منتشر شد و طبق رای دادگاه عالی ورزش، 
باشگاه استقلال به پرداخت یک میلیون و 3۸6 هزار دلار 
بار سال ۹۸ تکمیل  پرونده های خسارت  تا  محکوم شد 

شود.
با مدیران هزینه ساز برخورد شود

و  ویلموتس  کالدرون،  قرارداد  غرامت های  به  نگاهی 
استراماچونی نشان می دهد که فوتبال ایران نزدیک به 5 
میلیون و 500 هزار دلار خسارت روی دست کشور گذاشته 
است؛ خسارتی که به جیب سه مربی ای می رود که هر کدام  

تنها 6 ماه در ایران حضور داشتند.
چنین خسارت های هنگفتی که نزدیک به 200 میلیارد 
مدیران  سوء مدیریت های  نتیجه  می شود،  برآورد  تومان 
وقت باشگاه های استقلال، پرسپولیس و فدراسیون فوتبال 
و  انصاری فرد  محمدحسن  فتحی،  حسین  امیر  است، 
مهدی تاج سه مدیری که مسئول مستقیم این سه قرارداد 
خسارت بار هستند، باید در این زمینه پاسخگو باشند و 
نهادهای نظارتی و بازرسی باید با برخورد با این مدیران به 
جرم حیف و میل بیت المال، اجازه تکرار چنین اتفاقاتی را 

ندهند.

خرید بازیکن وتزریق منابع مالی چاره درد فردوس قم ؛

آقایان مسئول به فکرنماینده فوتسال قم باشید!
 گزارش / ایمان / رضا ملکی

جوش وخروش وحمایت همه جانبه دوستداران فهیم فوتسالی قم را در ورزشگاه 
شهید حیدریان دیدم.آهنگ طبلی که نواخته میشد وتشویق بی امان دوستداران 

فردوس که در فضای استادیوم 2000 نفری شهید حیدریان شنیده میشد.
قراردادم  ارزیابی  مورد  سیرجان  فوتسال  ونماینده  قم  فردوس  دوتیم  وضعیت 
.امکانات تیم مقابل را دیدم وآگاه شدم که چندین وچند میلیارد صرف حضور این 
تیم شده است.قرارداد بازیکنان آنها  قابل مقایسه با غیور مردان قمی نمی باشد.پس 
تا اینجای کار از تیم مقابل عقب هستیم،بچه های دوست داشتنی فردوس به میدان 
می آیند.تشویق بی امان تماشاگران به آنان روحیه میدهد.وحید غیاثی مربی جوان 

وکاربلد این تیم تمام نکات فنی را به بچه ها گوشزد می نماید.
مسعودی مدیر تیم با تعصب مثال زدنی لحظه ای روی نیمکت نمی نشیند.
مهندس قلی زاده  مدیرعامل  تیم یک لحظه آرام وقرار ندارد.حملات قمیها روی 
دروازه سیرجان با درخشش دوازه بان حریفبی نتیجه می ماند.اینجاست که قانون 

فوتبالی اگر گل نزنی گل میخوری به اجرا درمی آید.

درمیان بهت حاضران یک توپ ساده از بالای سر دروازه بان فردوس درون دروازه 
می لغزد.تابلو نتیجه یک بر صفر را نشان میدهد تا دوتیم باهمین نتیجه به رختکن 
بروند.با شروع نیمه دوم قمیها یکپارچه حمله شدند،دروازه بان حریف یک تنه 
درمقابل آماج حملات سرخپوشان قمی ایستادگی کرد ومیشود گفت که شش 

فرصت مسلم گلزنی را از قمیها گرفت.
یک اشتباه مهلک از خط دفاعی فردوس وگشوده شدن دروازه این تیم برای بار 
دوم آب سردی بود که جوش وخروش قمیها را برای زدن گل تساوی خاموش کرد.از 
اینجا به بعد سیرجانی ها ابتکار عمل را در دست گرفتند وبارها با دروازه بان خوب قم 
تک به تک شدند که امتیاز برجسته دروازه بان قم مهار توپهای تک به تک بود که می 

توان  نمره قبولی دراین بازی به او داد.
تک گل قمیها که توسط قلندری جوان زده شد در مقابل دوگل میهمان درپایان 
نتیجه ۴ بر1 را برای سیرجانی ها دربرداشت تاکابوس شکست برای قمیها درادامه 
بازیها همراه باشد.اما توصیه ما به مسئولان عزیز درخصوص حمایت از این تیم 
است.فردوس به خرید بازیکن نیاز دارد.فردوس به تزریق منابع مالی که میتواند روح 

وجسم بازیکن را شارژنماید نیاز دارد. امکانات  لازم را برای این تیم فراهم آورید.

چه انتظاری دارید که فردوس این هفته در اصفهان مقابل تیم چند میلیاردی 
گیتی پسند بتواند با امتیاز از اصفهان خارج شود.به اندازه حمایتی که از این تیم می 
شود انتظار داشته باشید.پس منتظر لطف وبزرگی مسئولان عزیز خواهیم نشست.
زیرا اگر چنین نشود فردوس چون طفل یتیمی خواهد بود که در سراشیبی سقوط 

اعتبار فوتسال قم را زیر سوال ببرد.
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سخنگوی قوه قضاییه در خصوص آخرین وضعیت مسائلی همچون پرونده های 
میلاد حاتمی، هواپیمای اوکراینی، بابک زنجانی، الکس، قاتل افغانستانی و 

شکایت حسن خمینی از دهباشی صحبت کرد.
مسعود ستایشی روز سه شنبه در نشست خبری ضمن گرامیداشت 17 مرداد.
درباره آخرین وضع رسیدگی به پرونده میلاد حاتمی و اینکه چند نفر در این پرونده 
بازداشت هستند گفت: در این پرونده، 22 نفر متهم هستند و پرونده با صدور 
دادرسی به شعبه 15 دادگاه انقلاب ارجاع شده است. آقای ستایشی افزود: در 
این پرونده، متهم اصلی به همراه فردی دیگر به اتهام افساد فی الارض، پولشویی 
و اخلال در نظام پولی، در بازداشت هستند و مابقی، با قرار تودیع وثیقه، آزاد 

هستند.
مسعود ستایشی در نشست خبری درباره آخرین وضعیت پرونده بابک زنجانی 
افزود : اجرای حکم صورت گرفته و تکلیف اجرای حکم وی بر عهده دادستانی 

تهران و واحد اجرای احکام دادسراست . 
وی گفت : تاکنون نسبت به شناسایی اموال محکوم  علیه در داخل کشور و 
ارزیابی این اموال و همچنین اموال خارجی، اقدامات قاطعانه صورت گرفته 

است.
سخنگوی قوه قضائیه گفت : تا کنون 500 میلیون دلار به وزارت نفت واگذار 

شده و کل رد مال این فرد به شرکت نفت 1 میلیارد و ۹66 میلیون یورو است . 
وی با بیان اینکه نامبرده در زندان به سر می برد . ادامه داد : درباره الباقی طلب 
وزارت نفت، با همکاری ضابطان فعال و کوشا و با نظارت دادستانی ، در حال 

انتقال اموال محکوم علیه هستیم .
توضیحات سخنگوی قوه قضاییه درباره تبعه سوئدی بازداشت شده

سخنگوی قوه قضائیه گفت : امکان اینکه در آینده اتهامات دیگری درباره تبعه 
سوئدی بازداشت شده مطرح شود وجود دارد.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما؛ مسعود ستایشی در ادامه نشست خبری 
درباره جدیدترین وضعیت پرونده تبعه سوئدی بازداشت شده افزود: تبعه سوئدی 
به اتهام جاسوسی بازداشت شده است. تحقیقات مقدماتی در حال انجام است. 
امکان اینکه اتهامات دیگری نیز در باره این فرد بعدا مطرح شود وجود دارد. موارد 

دیگری هم در باره د این فرد وجود دارد که اطلاع رسانی خواهد شد.
شناسایی 11۰۰ تکلیف برای دستگاه ها 

در پایگاه اطلاعاتی سازمان بازرسی 
درباره  سوالی  به  پاسخ  در  خبری  نشست  ادامه  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
سازمان ها  فعل  ترک  وضع  آن  در  که  تکالیف  جامع  سامانه  وضع  جدیدترین 
تیر است گفت:  پایان  تا  مشخص شده و طبق سند تحول مهلت اجرای آن 
تکالیف کلیدی دستگاه ها بر اساس اولویت بندی در حال شناسایی و رصد 
است و بر اساس گزارشی که از سازمان بازرسی داریم، هزار و صد تکلیف قانونی 
دستگاه ها در پایگاه داده و بانک اطلاعاتی سازمان بازرسی وجود دارد و فرایند 
صحت سنجی آن در حال انجام است. آقای مسعود ستایشی افزود: درگاه سامانه 
یکپارچه سازمان بازرسی به نام سینا، با دو بخش درون سازمانی و برون سازمانی، 
و در اختیار  برداری است  بهره  و درگاه درون سازمانی در حال  رونمایی شده 

سازمان بازرسی کل قرار دارد.
الکس به اعدام محکوم شد

مسعود ستایشی در نشست خبری درباره بازداشت یکی از سر شبکه  های فساد 
به نام الکس که دو سال پیش به همراه مادر و فردی که رابط وی بود ، دستگیر شد 

افزود : راه اندازی شبکه سازمان یافته فساد از اتهامات این فرد است .
این فرد به اعدام محکوم شده است . 

متهمین دیگر به اتهام فراهم کردن فساد به ۸ سال حبس محکوم شدند و حکم 
در حال اجرا است . 

متهم دیگری هم در پرونده مطرح است که حکم وی هنوز اجرا نشده است.
بخشش ۹2۴ محکوم از سوی اولیا دم در 16 ماه گذشته 

ستایشی در نشست خبری با بیان اینکه تلاش ما بر این است از ظرفیت های 
مردمی، ساختارهای سازمانی و استفاده از همه ظرفیت هایی که در راه تحقق 
صلح و سازش وجود دارد استفاده کنیم، گفت: در سال 1۴00 و چهارماه نخست 
امسال اولیاء دم نسبت به ۹2۴ نفر بخشش و گذشت داشته اند و این افراد زندگی 

دوباره یافته اند.
سخنگوی قوه قضائیه همچنین در پاسخ به این سوال که پرونده شکایت سید 
حسن خمینی از یک فعال رسانه ای به کجا رسید؟ افزود: در پرونده شکایت سید 
حسن خمینی از فردی)حسین دهباشی( این فرد به 6 ماه حبس محکوم شده 
است. محکوم علیه نسبت به رای اعتراض کرده و پرونده به شعبه اول تجدید نظر 

تهران رفته است.
اجرای نصوص قانونی درباره محیط بان کرمانشاهی

سخنگوی قوه قضائیه از اجرای نصوص قانونی درباره محیط بان کرمانشاهی 
خبر داد. ستایشی در نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره قتل محیط بان 
کرمانشاهی گفت: اهتمام ویژه ای در جهت تحقق صلح و سازش در پرونده 
محیط بان »برومند نجفی« صورت پذیرفت؛ برخی به جای اینکه در تحقق صلح 
و سازش و تقویت آن قدم بردارند مسائلی را مطرح کردند که قصاص دارد ساقط 
می شود و این فرد از مجازات رهایی پیدا می کند در صورتی که تمام اینها نصوص 
قانونی بوده است و در بحث اصلاح ذات البین هم در شرف رسیدن به نتیجه بوده 

است.
سوئد نسبت به حقوق اولیه حمید نوری بهانه جویی نکند

در ادامه نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه با خبرنگاران، مجید نوری فرزند 
حمید نوری در سالن سخنگویی حاضر و در کنار آقای مسعود ستایشی قرار 
گرفت. مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضاییه درباره وضعیت حمید نوری گفت: 
حمید نوری در سخت ترین شرایط نگهداری می شود. هنوز حکم دادگاه را به 
زبان فارسی به حمید نوری نداده اند و فرصت تجدیدنظرخواهی رو به پایان است. 
انتظار داریم دولت و سیستم قضایی سوئد نسبت به حقوق اولیه حمید نوری بهانه 

جویی نکنند. امیدواریم دادگاه تجدید نظر نوری مانند دادگاه بدوی نباشد.
رفتار سوئد با حمید نوری تعجب پلیس این کشور را هم برانگیخت

در جریان نشست سخنگوی قوه قضاییه با خبرنگاران، مجید نوری فرزند حمید 
نوری در این نشست حاضر شد و در کنار سخنگوی قوه قضاییه قرار گرفت.

مجید نوری در این نشست گفت: با پلیس سوئد که صحبت می کردم می گفت، 
مورد جالب در پرونده این است که این نوع برخورد با پدر شما منحصر به فرد است. 
بیش از هزار روز است پدرم در انفرادی زندان سوئدی هاست. برخی افراد سوئدی 
دائم به ما می گویند به خاطر نوع برخورد با پدر شما متاسفیم. هنوز پدرم حکم را 
به زبان فارسی نخوانده است. دادگاه سوئد هنوز با وکیل جدید که معرفی کرده ایم 

موافقت نکرده است.
جدیدترین وضع پرونده شکایت سید حسن خمینی از دهباشی

در ادامه نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه با خبرنگاران، ستایشی در پاسخ 
به این سوال که پرونده شکایت سید حسن خمینی از دهباشی در چه مرحله ای 
قرار دارد، گفت: این پرونده در ناحیه 31 دادسرای انقلاب تهران مورد رسیدگی 
قرار گرفت. در مرحله اول قرار نهایی درباره فرد مورد نظر صادر و به آن قرار اعتراض 
شد. اعتراض در مجتمع قضایی مربوطه شعبه 1050 دادگاه کیفری 2 تهران مورد 
رسیدگی قرار گرفت. وی افزود: قرار نهایی به دادگاه شعبه مربوطه ارسال شد و 
مورد بررسی قرار گزفت. مقام قضایی پرونده را واجد قرار دادرسی دانست که در 

نتیجه پرونده مجدد برگشته و از ناحیه دادسرا با کیفرخواست به شعبه مورد بحث 
اعاده می شود. در آنجا فرد مورد نظر به 6 ماه حبس محکوم می شود و با اعتراض 
محکوم علیه به حکم دادنامه بدوی، پرونده در شعبه اول تجدید نظر دادگستری 
استان تهران فعلا مطرح رسیدگی است. در صورت قطعی شدن حکم پرونده، 

نتیجه اعلام می شود.
 پرونده قتل وکیل شاهرودی در مرحله بازپرسی قرار دارد

در ادامه نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه ، مسعود ستایشی در واکنش 
به قتل یکی از وکلای دادگستری در شهرستان شاهرود، گفت: مقتول در حوزه 
شاهرود در استان سمنان بر اثر اصابت گلوله مجروح شد و در زمان انتقال به مراکز 
درمانی از آنجایی که قادر به تکلم بوده اطلاعاتی در خصوص قاتل احتمالی بیان 
کرده است. پس از اطلاع از این موضوع با دستور قضایی متهم با صدور قرار تامین 
کیفری بازداشت شد. ستایشی ادامه داد: پرونده در مرحله مقدماتی بازپرسی در 
حال رسیدگی است و با قاطعیت بررسی های قضایی در این رابطه انجام خواهد 
شد و به محض دریافت اطلاعات بیشتر و دقیق، موضوع برای عموم تبیین خواهد 

شد.
جزئیات پرونده قتل 1۰ نفر توسط یک تبعه افغانستانی در رفسنجان

در ادامه نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه ، مسعود ستایشی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر قتل 10 نفر توسط یک تبعه افغانستانی در شهرستان رفسنجان 
استان کرمان و اینکه آیا در خصوص اتباع افغانستانی ساکن در کشور بانک 
اطلاعات در اختیار قوه قضاییه قرار دارد یا خیر؟ و همچنین تعداد زندانیان اتباع 
افغانستانی در زندان های کشور، گفت: اطلاعات حوزه اتباع در وزارت  کشور و 
اداره کل اتباع خارجی موجود است چرا که این مرجع متولی در این خصوص 
است و قوه قضاییه در حوزه اتباع و امنیت نشست های تخصصی و ارتباط مناسبی 

با مراجع ذی ربط در این رابطه دارد.
جزئیات پرونده کشف 1۴۰ قبضه سلاح در خوزستان

در ادامه نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه ، مسعود ستایشی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر تشریح آخرین وضعیت باند بزرگ شناسایی شده در حوزه قاچاق 
سلاح در استان خوزستان، گفت: ساعت 10 صبح و قبل از آغاز نشست امروز، 

جزئیات این موضوع به اطلاع بنده رسید.
وی با بیان اینکه اهتمام قوه قضاییه و ضابطان بر همکاری فی مابین برای 
برخورد قاطع با برهم زنندگان امنیت است، گفت: این باند قاچاق 1۴0 قبضه 
سلاح گرم کشف شده است که از این تعداد 13۸ قبضه سلاح کمری، یک قبضه 

سلاح سیمینوف و یک قبضه سلاح شکاری است.
زمان اجرای طرح الکترونیکی شدن مزایده های اجرای احکام 

الکترونیکی شدن  مسعود ستایشی در پاسخ به سوالی درباره زمان اجرای 

به  موارد  این  نشدن  واریز  و  ثبت  شدن  اجرایی  و  احکام  اجرای  مزایده های 
سامانه های خدمات الکترونیک دولت، گفت: سامانه ای که در حال حاضر در این 
خصوص مطرح است، متناسب با قانون برگزاری مناقصات است و نیاز به اصلاح 

دارد.
و فناوری  آمار  الکترونیک و همکاری مرکز  با تلاش مرکز تجارت  افزود:  وی 
اطلاعات و معاونت راهبردی قوه قضاییه در تلاش هستیم تا در فصل پاییز و در 
یکی از مجموعه های قضایی تهران بزرگ که احتمالا مجتمع قضایی صدر باشد، 

این سامانه به صورت آزمایشی راه اندازی شود.
ستایشی ادامه داد: پیش بینی بر این است تا پس از راه اندازی این سامانه 
معایب، گلوگاه ها و مشکلات در بحث مزایده نیز شناسایی و رفع شود و همچنین 
در پی هستیم تا در پایان سال 1۴01 تمام مزایده های قوه قضاییه به صورت 

الکترونیک انجام شود.
تدارکات  سامانه  اصلاح  بحث  سامانه  این  اندازی  راه  تاخیر  افزود:علت  وی 
الکترونیکی دولت »ستاد« و عدم اتصال سامانه مدیریت پرونده های قضایی به 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت است.
از  یکی  از  را  مکشوفه  سلاح های  باند  این  اعضای  اینکه  بیان  با  ستایشی 
کشورهای همسایه به داخل کشور قاچاق کرده بودند، تصریح کرد: 3 نفر از 
اعضای باند مذکور با قاچاقچیان خارجی ارتباط برقرار کردند و این محموله را 
به داخل کشور وارد کردند که 2 نفر از این افراد دستگیر شدند و نفر سوم نیز تا 
ساعاتی آینده دستگیر خواهد شد. وی افزود: پرونده به شعبه مدنظر ارجاع شده 
و توسط دادگستری شهرستان های شوش، دزفول مورد رسیدگی قرار خواهد 
گرفت. وی افزود: یک تبعه افغانستانی به نام صمد سلیمانی در تاریخ 16 مرداد 
1۴01 در شهرستان رفسنجان 6 نفر از اتباع منطقه خود و ۴ فرد ایرانی را به قتل 
رساند که پس از وقوع قتل قبل از فرار دستگیر شد و این فرد پس از دستگیری 
قصد خودکشی داشت که به دلیل وارد کردن سلاح سرد »چاقو« به بدن خود، از 

ناحیه شکم دچار آسیب جدی شده است.
ستایشی ادامه داد: پس از بررسی های قضایی، جزئیات پرونده و حکم صادره به 

اطلاع همگان خواهد رسید.
آخرین وضعیت پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی

مسعود ستایشی در باره آخرین وضع پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی افزود: 
پرونده با صدور قرار جلب دادرسی به دادگاه رفت. دادگاه ویژه ای در سازمان 

قضائی نیرو های مسلح مسئول رسیدگی به این پرونده بود.
وی افزود: این پرونده با اعتقاد به نقص تحقیقات به دادسرا ارسال شد که این 

موضوع هم به خاطر اعتراض به نظریه کارشناسی بود.
سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه دادسرا به منظور رفع نقص اقداماتی انجام 
داد گفت: ظرف روز های آینده این پرونده به دادگاه اعاده و مورد بررسی قرار 

می گیرد.
وی با بیان اینکه کار ابلاغ در حال انجام است ادامه داد: کارشناسی کامل در 

این پرونده صورت گرفت، اما پرونده طبق حق شکات مورد اعتراض قرار گرفت.
بخشش ۹2۴ محکوم قصاص از سال 1۴۰۰ تاکنون

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره گذشت اولیای دم گفت: تلاش 
ما بر این است از ظرفیت های مردمی، ساختارهای سازمانی و استفاده از همه 

ظرفیت هایی که در راه تحقق صلح و سازش وجود دارد استفاده کنیم.
ستایشی با اشاره به پویش »به عشق علی می بخشم«، اظهارداشت: در سال 
1۴00 تعداد 67۹ و چهار ماهه نخست سال جاری تعداد 2۴5 محکوم با بخشش 
اولیا دم از حق خود گذشت کردند و در مجموع نسبت به ۹2۴ محکوم به قصاص 

بخشش و گذشت شد و این افراد زندگی دوباره یافته اند.
رسیدگی قوه قضاییه به ترک فعل مسئولان در حوزه رمز ارز

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره ترک فعل مسئولان دولتی پیرو 
جلوگیری از تهدیدات حوزه رمز ارزها و ورود قوه قضایه به این موضوع، گفت: 
رئیس قوه قضاییه تاکیدات زیادی در قبال ترک فعل ها و انجام تکالیف قانونی که 

باید صورت می گرفته و اما انجام نشده، داشته است.
وی ادامه داد: به عنوان مثال رئیس قوه قضاییه در موضوعاتی از جمله جمعیت 
و حوزه های مختلف ماموریت هایی را به سازمان بازرسی کل کشور داده است تا 

اقداماتی که صورت نگرفته مورد پیگیری قرار گیرد.
اتهامات تاج زاده 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده مصطفی 
تاج زاده و اتهامات وی گفت: یک اتهام تشویش اذهان عمومی و یک اتهام دیگر 

هم تبلیغ علیه نظام است.

سخنگوی قوه قضاییه ؛

سرنخ  های بسیار قوی از اموال بابک زنجانی به دست آمده است

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت:

افزایش حقوق کارمندان تا پایان شهریور نهایی می شود
سخنگو و رئیس شورای اطلاع رسانی درباره آخرین وضعیت حقوق بازنشستگان و کارمندان دولت گفت: دولت 
با پیشنهاد سازمان امور اداری و استخدامی با افزایش مستمری صندوق های بازنشستگی لشگری و کشوری و 

همچنین کارمندان موافقت کرده و تا پایان شهریور نهایی می شود. 
 »علی بهادری جهرمی« روز سه شنبه در نشست خبری و در آستانه یکسالگی دولت گفت:  گزارش عملکردهای 
خبری  نشست های  مسئولان  برخی  که  است  شده  آماده  مردم  آگاهی  برای  مختلف  بخش های  در  دولت 

اختصاصی خود را برگزار کردند.
وی به تشکیل ستاد بزرگداشت هفته دولت اشاره کرد و گفت: وزرا به نمایندگی دولت طی این هفته  به سراسر 

کشور  سفر می کنند و خدمت دولت را به مردم ارائه و طرح های استان مربوطه را افتتاح می کنند.
سخنگوی دولت با توجه به اولویت های عملکردی دولت، شعار هفته دولت را »دولت مردم« عنوان و تصریح 
کرد: گزارش ها در راستای این شعار ارائه می شود و روزها به ترتیب از چهارشنبه با نام های »میثاق با ولایت«، 
«فسادستیزی و عدالت«، »تحول و خلاقیت«، »خانواده و سلامت«، »اخلاق و معنویت«، »دانش و پیشرفت«، و 

»شجاعت و عقلانیت« نامگذاری شده است.
رتبه بندی علی الحساب به معلمان پرداخت می شود

بهادری جهرمی به قانون رتبه بندی معلمان هم اشاره کرد و گفت: بیش از 10 سال بلاتکلیفی طرح رتبه بندی 
معلمان آن هم قبل از یکسالگی دولت سیزدهم و یکی از وعده رییس جمهور تصویب و اجرا شد.  

وی افزود: آیین نامه در چارچوب قانون تدوین و تهیه و رتبه بندی معلمان اجرایی شد و سازمان برنامه و بودجه 
مبلغی علی الحساب در اختیار قرار داده است.

رییس شورای اطلاع رسانی دولت در پاسخ به ایرنا درباره آخرین وضعیت حقوق بازنشستگان و کارمندان دولت 
گفت: سازمان امور اداری و استخدامی با موافقت سازمان برنامه و بودجه، پیشنهادی برای افزایش مستمری 
صندوق های بازنشستگی لشگری و کشوری و همچنین کارمندان دولت ارایه کرده که با ان دو موافقت شده است. 
وی افزود: برای افزایش حقوق کارمندان دولت به ویژه آنانی که حقوق شان کمتر از کارمندان دیگر است این 

پیشنهاد انجام شد تا مراحل نهایی شدن را طی کند و به مرحله اجرا در بیاید.  
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: ماه آینده شاهد نهایی شدن پیشنهاد برای کمک به این دو قشر در هفته 

دولت خواهیم بود.
دولت تا پایان شهریور برای معرفی وزیر تعاون فرصت دارد

رییس شورای اطلاع رسانی دولت درباره اینکه چرا دولت وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی را به مجلس 
معرفی نمی کند، گفت: طبق اصل قانون، فرصت معرفی وزیر سه ماه است و این فرصت هنوز تمام نشده است.

وی افزود: دولت تا پایان شهریور وزیر پیشنهادی را معرفی می کند، البته وزارتخانه سرپرست دارد و بی تکلیف 
نیست.

پاسخ مکتوب ایران شب گذشته ارسال شد
بهادری جهرمی درباره اینکه جلسه شورای امنیت ملی درباره برجام برگزار شد یا نه، تصریح کرد: جلسات 
مربوطه تشکیل و پاسخ مکتوب ایران هم شب گذشته ارسال شده است و خبر جدیدی جز همانی که وزیر خارجه 

اعلام کرده وجود ندارد.همچنین جلسه شورای عالی امنیت مربوط به همان پیامی است که ارسال شده است.
سخنگوی دولت درباره فعالیت دولت برای عبور از تورم و خلق نقدینگی گفت: وضعیت اقتصادی کشور با 
تورم های بالای ۴0 درصدی و حتی حدود 60درصدی در شهریور گذشته شرایط را برای همه سخت و سنگین 

کرده بود که اصلاح آن نیازمند سپری کردن زمان لازم و سیاست های جدی است.
وی یکی از سیاست های دولت را مردمی کردن یارانه ها برای مهار نقدینگی و خلق پول برشمرد. 

بهادری جهرمی با بیان اینکه میزان حجم نقدینگی در سال ۹2 حدود 500 هزار میلیارد تومان بود، بیان کرد: 
این مبلغ در 10 سال به چندین هزار میلیارد رسید و ۸ برابر شد که این بمب نقدینگی بازار را تحت تاثیر قرار می 

دهد.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: دولت توانست با سیاست های خود سیر صعودی نرخ رشد را به جهت دیگری 
هدایت کند، چون با ۸ برابر شدن رشد نقدینگی رشد اقتصادی در 10 سال گذشته صفر بود، که امروز با این 
سیاست ها رشد اقتصادی 5 درصد شده است و تورم 60 درصدی شهریور به ۴2 درصد رسید و تورم 12 ماهه نیز 

12 درصد کاهش یافت.
دولت مصمم به اصلاح نظام بانکی است

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت درباره تسهیلات طرح تعالی جمعیت و حمایت از فرزندآوری گفت: 233 هزار 
طرح مثل وام فرزندآوری و خودرو برای جوانی جمعیت اختصاص یافت.

وی با اشاره به وقوع برخی تخلفات در پرداخت وام ادامه داد: دولت مصمم به اصلاح نظام بانکی است و با 
جدیت در این مسیر پیش می رود، از مردم هم می خواهیم کمک و کوتاهی ها را اطلاع رسانی کرده و گزارش 

دهند.
وزارت بازرگانی نیازمند تصمیم گیری مجلس است

بهادری جهرمی در پاسخ به اینکه لایحه تفکیک وزارت صنعت و وزارت بازرگانی چه زمانی به مجلس ارائه 
می شود، اظهار داشت: تشکیل وزارت بازرگانی طرحی است که از مجلس اعلام وصول شد و به تصویب رسید. 
شورای نگهبان ایراداتی اعلام کرد که با تشکیل مجلس و دولت جدید، مجلس یازدهم در مکاتباتی نظر دولت را 

جویا شد.
وی افزود: دولت اعلام موافقت مکتوب خود را به مجلس ارسال کرد لذا تصمیم گیری درباره وزارت بازرگانی 

نیازمند تصمیم گیری در مجلس شورای اسلامی است.
مردم مطالبه گر ترک فعل ها در حوزه مسکن باشند

سخنگوی دولت در ارتباط با گرانی ها در بازار مسکن بیان کرد: کم کاری ها در حوزه مسکن باعث شد این کالای 
مصرفی به کالای سرمایه ای تبدیل شود که اصلاح این مشکل نیازمند تکمیل طرح هایی چون ساخت و ساز 

مسکن و طرح ملی مسکن است.
وی با بیان اینکه مسکن با فاصله عرضه و تقاضا در کشور دچار چالش می شود، تاکید کرد: دولت سعی در عرضه 

دارد، چون مصوبات مُسکن های کوتاه مدت است و آثار بنیادی نیازمند تکمیل این طرح هاست.
بهادری جهرمی از مردم خواست تا مطالبه گر ترک فعل های انجام شده در این نیازهای اساسی باشند.

سخنگوی دولت درباره ساماندهی زوار اربعین هم گفت: نخستین جلسه ستاد اربعین یا حضور رییس جمهور 
تشکیل و در یکی از جلسات دولت هم گزارش هایی ارائه شد.

وی ادامه داد: حذف ویزا از جمله تدابیر دولت در تسهیل این سفر و برگزاری هر چه باشکوهتر این مراسم جهانی 
است.

رییس شورای اطلاع رسانی دولت، بازگشایی مرزهای جدید تسهیلات سازمان نظام وظیفه برای مشمولان، 
اعلام سقف هزینه پرواز را از جمله راهکارها برای تسهیل مقدمات ایاب و ذهاب و اسکان برشمرد و تاکید کرد: 
زیبایی مراسم اربعین مردمی بودن آن است. از مردم دعوت می کنیم با مشارکت خود کمک کار این مراسم شوند.

۹۸درصد نسخه الکترونیکی اجرا شد
سخنگوی دولت در بخش دیگری از نشست با قدردانی از فعالیت های وزارت بهداشت، این فعالیت ها را محدود 
به کرونا ندانست و گفت: در همین یکسال تختهای کودکان از 500 تخت به هزار و 50 رسیده و دوبرابر شد. 

تختهای بیمارستانی هم در یک سال 10 درصد و 10 هزار تخت اضافه شد.
بهادی جهرمی با بیان اینکه نسخه الکترونیک تا یک سال پیش آن طور که باید اجرایی نشده است، گفت: اما 

امروز ۹۸ درصد نسخه ها الکترونیکی شد.
وی همچنین پوشش همگانی بیمه سلامت را از موفقیت های وزارت بهداشت در این دولت برشمرد و اضافه کرد: 
امسال مردم باید جشن همگانی شدن بیمه را اجرا کنند که مرهون تلاش همکاران در وزارت بهداشت با همکاری 

نهادهای مسئول دیگر است.
تاکید آیین نامه واردات خودرو بر رفع انحصار است

سخنگوی دولت با بیان اینکه وزارت صمت، آئین نامه واردات خودرو را تقدیم دولت و کلیات آن در جلسه هیات 
وزیران تصویب شد که البته در برخی مواد اختلاف نظر وجود داشت و نیازمند بررسی است، گفت: در دولت 
بحث شد که پا به پای این مساله سایر بازارها تخریب نشود و منابع مالی لازم درست پیش بینی شده باشد.   وی 
تاکید کرد: این امر نیازمند کار کارشناسی دقیق تر است و از این رو در کمیسیون اقتصادی دولت مستمر بررسی 

می شود.   پیشرفت ۸6درصدی طرح آبرسانی غدیر/ تا پایان شهریور افتتاح می شود
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت اظهار داشت: طرح آبرسانی غدیر در خوزستان ۸6 درصد پیشرفت داشته و با 

سرعت بسیار این طرح کار خود را ادامه می دهد.
وی افزود: برآورد اولیه اجرای طرح 36 ماه بود که دولت با سرعت بیشتر جلو می رود تا آب شرب مناسبی برای 
26 شهرستان و 1000 روستای خوزستان تامین کند، پیش بینی می شود تا پایان تابستان شاهد افتتاح این پروژه 

حداقل در برخی بخش های جدی آن باشیم.
نظارت های ستادی و سفرهای استانی مکمل هم است

 بهادری جهرمی برنامه نظارتی رییس جمهور را از ابتکارات دولت سیزدهم خواند و گفت: طرح نظارت ستادی 
از وزارتخانه ها ابتکاری است که رییس جمهور تا کنون از 6 وزارتخانه بازدید داشته است.

ارزیابی  مورد  و  می شود  دریافت  دستگاه  عملکردی  گزارش های  طرح  این  در  دولت،  سخنگوی  گفته  به 
کارشناسی قرار می گیرد.

وی افزود: در جلسه ستادی رییس جمهور، تمرکز بر اولویت های آن دستگاه است لذا مصوبات جلسه ماهانه 
منظم پایش و پیگیری می شود.

رییس شورای اطلاع رسانی دولت، نظارت های ستادی را مکمل سفرهای استانی دولت خواند و گفت: نتیجه 
آنچه در نظارت میدانی در استان ها انجام می شود در ستاد و آنچه در ستاد انجام می شود در استانها پیگیری و 

مشاهده می شود.



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام علی علیه السلام
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه: روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح:04/16 طلوع آفتاب:05/58 اذان ظهر:13/11 اذان مغرب: 20/43

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

همانا دل ها را خواهش و روی آوردن و روی 
گردانی ای است. پس هر گاه خواستند و روی 
آوردند، آنها را به کار گیرید؛ چه آن که دل، اگر 

]به کاری [مجبور گردد، کور می شود .
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نجات یک فروند شناور توسط نیروی دریایی سپاه 
 یگان شناوری ناوتیپ ۴12 ذوالفقار منطقه چهارم نیروی دریایی سپاه بعدازظهر روز )دوشنبه( بنا به درخواست 
کمک یک فروند شناور لنج باری در سواحل بندر مقام که اعلام آب گرفتگی و خرابی کرده بود با تلاش رزمندگان 
نیروی دریایی سپاه و نیرو های بسیج دریایی ناوتیپ ۴12 ذوالفقار منطقه چهارم در ابتدا شناور را یدک کرده و به 
بندر مقام برای رفع مشکل به وجود آمده منتقل کرد و امدادرسانی را به صورت کامل انجام و شناور مذکور را از غرق 
شدن نجات داد.رزمندگان نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به دستور سردار »علیرضا تنگسیری« 
فرمانده این نیرو موظف شده اند با تقویت سطح آمادگی رزم و حفظ تأمین امنیت مرز های آبی جمهوری اسلامی 
ایران در خلیج  فارس و تنگه هرمز به هر شناوری که در پهنای خلیج فارس دچار مشکل و آسیبی شود به صورت 

شبانه روزی کمک و امدادرسانی کنند.

تجمع مردم شهرکرد مقابل استانداری
خبرگزاری فارس نوشت: روزسه شنبه حدود 500 تن از مردم با در دست داشتن دست نوشته ها و سر دادن 
شعار هایی نظیر »زاده سرچشمه ایم تشنه ایم تشنه ایم« و »مسئول بی کفایت استعفا استعفا« خواستار برطرف 
شدن مشکل آب شرب شهر شدند. تداوم اختلال در انتقال آب به شهرکرد باعث نارضایتی مردم این شهر و تجمع 
شماری از آن ها مقابل استانداری شد. در جریان تجمع مسئولان استان در میان مردم حاضر و به مطالبات آن ها 
پاسخ دادند؛ بعد از سیل هفته گذشته، آب سرچشمه کوهرنگ که تأمین کننده اصلی آب شهرکرد است، گل آلود 
و قابلیت شرب از آن گرفته شده است. همچنین شدت سیل به مسیر انتقال آب نیز آسیب جدی وارد کرده است .

تکذیب اعطای تابعیت لبنانی به زینب سلیمانی 
صفحه توییتری ریاست جمهوری لبنان گزارش ها درباره اعطای تابعیت لبنانی به زینب سلیمانی توسط رییس 
جمهور این کشور را رد کرد. به گزارش ایسنا، صفحه توییتر ریاست جمهوری لبنان نوشت: دفتر اطلاع رسانی 
ریاست جمهوری لبنان گزارش های منتشر شده توسط وبگاه شبکه های »الحدث« و »العربیه«، مبنی بر این که 
رییس جمهور عون با صدور حکمی، به زینب سلیمانی، دختر قاسم سلیمانی، فرمانده پیشین نیروهای قدس 
تابعیت لبنانی اعطا کرده را رد کرد.صفحه توییتر ریاست جمهوری لبنان نوشت: دفتر اطلاع رسانی تایید کرد که 

این خبر کذب و بی اساس بوده است.

یک سوم ایرانی ها مستاجرند 
طبق گزارش مرکز آمار ایران در سال 1۴00 حدود 6۸.3 درصد از ایرانیان مالک مسکن بوده، 23.2 درصد 
مستاجر و ۸.5 درصد نیز در خانه های سازمانی و وقفی و رایگان زندگی می کنند. با احتیاط می توان گفت 32 
درصد از ایرانیان فاقد مسکن ملکی هستند. واژه با احتیاط از این منظر مطرح شد که ۸.5 درصد از ایرانیان در 
مسکن رایگان زندگی می کنند. طبق آمارها، خانوارهای دارای مسکن ملکی در سال 13۹5 حدود 65.۸ درصد 

بوده که تا پایان سال 1۴00 افزایش 2.5 درصدی داشته است.آ

مار زندانیان بدهکار مهریه در کشور چقدر است؟
بر اساس آمار زندانیان بدهکار مهریه در اردیبهشت های 5 سال اخیر، جمعیت مردان بدهکار مهریه از آمار 2هزار 
و 500 زندانی در اردیبهشت سال 13۹7 به مرور در سال 13۹۸ با یک شیب تند به تعداد 122۹ محبوس کاهش 
می یابد و با تأکید مکرر مراجع عظام تقلید در خصوص »عذر حبس بدهکاران دیون غیرمعوض« این اعداد در 

سال های 13۹۹ و 1۴00 به ترتیب تا عدد ۹۴5 و ۸21 زندانی مهریه تقلیل می یابد. 

مشاهده اولین مبتلا به آبله میمونی در کشور
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از مشاهده اولین مورد ابتلا به آبله میمونی در کشور خبر 
داد و تصریح کرد این بیماری کشندگی بالایی ندارد. پدرام پاک آیین با اعلام این خبر اظهار داشت: شناسایی این 
مورد با همکاری بیمار که یک بانوی 3۴ ساله است و خانواده او از طریق مشاهده ضایعات پوستی بیمار صورت 
گرفته است؛ بیمار که در اهواز سکونت دارد، بلافاصله قرنطینه شده و با تایید آزمایش های اولیه و نهایی در حال 

طی کردن دوره بیماری خود در منزل است.

نامه عجیب زنان یک روستا علیه شوهران  و دامادهایشان
فرماندار همدان گفت: چندی پیش تمامی بانوان یک روستا طوماری علیه شوهرانشان امضاء و برای من ارسال 
کردند و در آن نامه از شوهران، فرزندان و دامادهایشان به دلیل درگیری آنها به اعتیاد شکایت داشتند. محمدعلی 
محمدی افزود: این مساله نشان می دهد چه بحران هایی در جامعه وجود دارد و چه قدر مشکلات زیاد است که 
مجبور به شکایت علیه شوهرانشان شده اند، واقعاً خواندن آن نامه و دیدن آن شرایط برای من بسیار سخت و 

تأسف بار بود و دستور پیگیری دادیم.

هفته آینده اسامی ممنوع الکارها اعلام خواهد شد
محمد خزاعی رییس سازمان سینمایی گفت: اسامی هنرمندانی که احتمالا دچار ممنوع الکاری می شوند 
هفته آینده اعلام خواهد شد و وضعیت سینماگرانی که در ماجرای بیانیه مربوط به خوزستان و حاشیه های 
جشنواره کن دچار مشکل شدند، مشخص می شود. ما قصد جلوگیری از آثار را نداریم بلکه برای اکران آن ها 

حمایت نیز خواهیم کرد تا شرایط طبیعی خود را طی کنند و این، خیلی با آثار جدید فرق دارد.  

احضار مدیرعامل هواپیمایی آتا به دادستانی تهران
دادستان تهران گفت: مدیرعامل شرکت هواپیمایی آتا احضار و از وی پیرامون تأخیر پرواز تهران – نجف 
توضیحاتی اخذ شد و گزارش آن جهت برخورد قانونی با این شرکت به سازمان هواپیمایی کشوری نیز منعکس 
شد. علی صالحی بیان کرد: احضار مدیر عامل شرکت هواپیمایی آتا در راستای حفظ حقوق شهروندی، بوده و 

دلیل آن تعلل هشت ساعته پرواز نجف به تهران و شکایت مسافران بوده است.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف انواع لوازم و قطعات خودرو قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از کشف انواع لوازم و قطعات خودرو قاچاق از یک دستگاه خودروی 
" خاور "در این استان خبر داد  .سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در محورهای 
مواصلاتی یک دستگاه خاور را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند. وی افزود: درادامه طی هماهنگی با مقام 
قضائی استان خودروی موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل و در بازرسی 
صورت گرفته 20۹ عدد انواع قطعات خودرو و 35 جفت کتونی ورزشی" فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. معاون 
عملیات فرماندهی انتظامی استان افزود: در این رابطه یک نفر دستگیر و متهم به همراه پرونده تشکیل شده 
برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شد. سرهنگ ترابی خاطرنشان کرد:پلیس قم با قاچاقچیان به 
شدت مقابله خواهد کرد و شهروندان نیز مي توانند در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوك در این خصوص، 

موضوع را از طریق شماره تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف کامیون حامل 15 تن چوب قاچاق
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه کامیون و کشف 15 تن چوب قاچاق در 
استان خبر داد  .سرهنگ ولی ترابی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری استان یک دستگاه کامیون حامل 
چوب قاچاق را در عوارضی "قم- گرمسار" متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از داخل خودرو توقیف شده، 15 
تن انواع چوب قاچاق و فاقد هرگونه مجوز کشف و یک نفر در این رابطه دستگیر شد. سرهنگ ترابی ادامه داد: 
کارشناسان ارزش محموله های مکشوفه قاچاق را در مجموع ۴50 میلیون ریال اعلام کردند. معاون عملیات 
فرماندهی انتظامی استان قم گفت: متهم به همراه خودرو توقیفی و کالای قاچاق برای سیر مراحل رسیدگی به 

مرجع ذیصلاح تحویل شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم خبر داد؛

5 شهروند قمی بر اثر کرونا جان خود را از دست دادند
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته 5 فوتی ناشی از کرونا داشتیم و حال 26 
نفر دیگر نیز در قم وخیم است. مهدی مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: 
در 2۴ ساعت منتهی بیست و پنجم مردادماه تعداد 27 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند. 
وی با بیان اینکه در این مدت 6۸ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: طی شبانه 
روز گذشته 5 فوتی ناشی از کرونا داشتیم و در مجموع تعداد ۹۹ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند و حال 
26 بیمار نیز وخیم است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد 1۹2 تست انجام گرفته نتیجه 
60 تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۹15 هزار و 772 دُز واکسن کرونا در استان 

قم تزریق شده است.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم :

دستگیری سارقانی که درب خودروها را خم می کردند
فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری 2 سارق حرفه ای در قم خبر داد و گفت: متهمان به 12 فقره سرقت 

داخل خودرو به روش خم کردن درب خودرو اعتراف کردند .
سرهنگ امیرمختاری اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه یک دستگاه موتورسیکلت دوترک، با 
خم کردن درب خودروها اقدام به سرقت داخل خودرو و قطعات آن ها می کنند، بنابراین موضوع در دستور کار 

مأموران انتظامی استان قرار گرفت.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

بودجه 110 میلیارد تومانی برای 
بازسازی ناوگان اتوبوس رانی

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به برنامه 
شهرداری قم در تدوین طرح تکمیل ناوگان اتوبوس رانی، گفت: در قالب این طرح 

تلاش می شود تعداد اتوبوس های شهری قم به 250 عدد برسد.
سید محمدحسین دهناد در پنجاه و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم در سالن جلسات ساحتمان شهید باکری، با اشاره به تهیه و ارسال برنامه و 
طرح پیرامون وضعیت فعلی شبکه و معابر تندروهای شهری و برنامه های آینده جهت 
بهبود و گسترش آن، بیان کرد: ارتقای ایمنی در مسیرهای تندروی شهری کاملًا 

موردتوجه شهرداری است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: اولویت در 
تند راه های شهری با خودروهای سواری و در کندراه های شهری اولویت با عابران پیاده 

و ناوگان حمل ونقل عمومی است.
وی با اشاره به برخی از مهم ترین محورهای تند راهی شهر قم، خاطرنشان کرد: بلوار 
عمار یاسر، بلوار جمهوری اسلامی و فردوسی سه شریان اصلی در شبکه حمل ونقل 

شهری است که برای بهبود عملکرد آن ها برنامه های جامعی در دستور کار است.
دهناد در ادامه طرح کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر نسبت به الزام 
شهرداری به ارائه برنامه تأمین ناوگان اتوبوس جهت تکمیل ناوگان اتوبوس رانی به تعداد 
موردنیاز را مورد توجه قرار داد و یادآور شد: هم اکنون کمبود اتوبوس سبب نارضایتی 
در برخی محلات شهر شده که با بازگشایی حضوری مدارس و دانشگاه ها این مشکل 

بیشتر خواهد شد.
قم  در  اتوبوس  دستگاه  قم 250  اتوبوس رانی  جامع  طرح  در  اینکه  بابیان  وی 
پیش بینی شده است، عنوان کرد: در بودجه امسال 110 میلیارد تومان برای بازسازی 

و اورهال اتوبوس های موجود در نظر گرفته شده است.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد:

صدور مجوز تجاری برای 3 یادمان 
شهدا بدون متولی

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم از صدور مجوز تجاری 
به سه یادمان فاقد متولی خاص برای تأمین هزینه های نگهداری خبر داد.

مصطفی ملایی در پنجاه و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در 
سالن جلسات ساحتمان شهید باکری، اظهار داشت: با توجه به برگزاری یادواره شهدا، 

شورای شهر و شهرداری برنامه های فرهنگی را در اولویت خود قرار بدهد.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: بسیاری از 
نهادهای فرهنگی درخواست حضور در صحن علنی شورای اسلامی شهر قم را دارند.
وی با اشاره به طرح شورای شهر قم برای اختصاص مجوز تجاری برای یادمان شهدا، 
ابراز کرد: ازآنجایی که این یادمان ها به صورت مردمی و جهادی احداث شده، هم اکنون 

در تأمین هزینه ها دچار مشکل شده است.
ملایی با تأکید بر اینکه حمایت از فرهنگ ایثار و شهادت و حمایت از دست اندرکاران 
این حوزه از اهداف مهم این طرح است، تصریح کرد: در قالب این طرح 50 متر 
مجوز تجاری بدون هیچ گونه عوارض در سه یادمان شهرک امام حسن)ع(، پردیسان 

و بوستان کودک در خیابان محدث قمی اعطا شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم در پایان با اشاره به 
اهمیت فعالیت های فرهنگی، گفت: شهرداری می تواند شیوه نامه مشخصی برای 

حمایت از یادمان های شهدا تدوین نماید.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

دغدغه مدیریت شهری برای ایمنی 
بزرگراه امام علی)ع(

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم از مشارکت شهرداری قم در نصب بخشی از 
گاردریل های بزرگراه امام علی علیه السلام خبر داد و گفت: شهرداری نسبت به ارتقای 

ایمنی این بزرگراه حساسیت دارد.
محمود مسگری در پنجاه و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در 
سالن جلسات ساحتمان شهید باکری، اظهار داشت: تکرار تصادفات مرگبار در بزرگراه 
امام علی)ع( طی سال های قبل سبب شده بود تا شهرداری قم نسبت به نصب گاردیل 

به صورت مشارکتی اقدام نماید.
استفاده  و  امام علی)ع(  بزرگراه  نزدیکی  در  بوستان جوان  داد: وجود  ادامه  وی 
درون شهری از این محور در آینده ای نزدیک، سبب شده تا شهرداری نسبت به ارتقای 

ایمنی این بزرگراه حساسیت داشته باشد.
برای صدور  به طرح شهرداری قم  با اشاره  نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم 
اختصاص مجوز تجاری به برخی یادمان های شهدای فاقد متولی، گفت: صدور 
هرگونه تجاری به این یادمان ها باید متناسب با اصول شهرسازی و ویژگی های مکانی 

خاص یادمان ها باشد.
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: در قالب این یادمان 50 
مترمربع مجوز تجاری به این یادمان ها با رعایت تمام ضوابط اعطا خواهد شد تا هزینه 

نگهداری این مراکز تأمین شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خواستار شد:

پیگیری تأمین ناوگان حمل ونقل 
عمومی از محل تهاتر نفت

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: شهرداری قم باید از ظرفیت ملی ایجادشده 
جهت تأمین ناوگان عمومی از محل تهاتر نفت استفاده کاملی کرده و پیگیری های 

مستمری تا رسیدن به نتیجه انجام دهد.
دکتر حسین اسلامی در پنجاه و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم درسان جلسات ساختمان شهید باکری، اظهار داشت: شهرداری قم باید از ظرفیت 
ملی ایجادشده جهت تأمین ناوگان عمومی از محل تهاتر نفت استفاده کاملی کرده و 

پیگیری های مستمری تا رسیدن به نتیجه انجام دهد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: درزمینه تأمین ناوگان حمل ونقل عمومی 

قم از این محل، نباید کلان شهر قم از سایر شهرهای کشور عقب بماند.
وی خاطرنشان کرد: هزینه 5 میلیارد تومانی شهرداری در نصب گاردریل های بزرگراه 
امام علی علیه السلام جزو وظایف شهرداری نبوده و شهرداری به خاطر حفظ فضای 

سبز و رسالت های اخلاقی در آن واردشده است.
برخی  به  تجاری  اعطای مجوز  برای  قم  به طرح شورای شهر  اشاره  با  اسلامی 
یادمان های فاقد متولی، تصریح کرد: در سه یادمان موجود در شهرک امام حسن علیه 
السلام، انارستان و بوستان کودک متولی خاصی وجود ندارد و اعطای مجوز تجاری بر 

همین اساس انجام می گیرد.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

اعمال نرخ های جدید عوارض 
نوسازی از اول شهریورماه

پایدار  درآمد  قانون  تصویب  از  قم  شهرداری  درآمد  وصول  و  تشخیص  مدیرکل 
شهرداری ها در مجلس شورای اسلامی خبر داد و گفت: بر اساس این قانون از اول 
شهریورماه نرخ عوارض نوسازی افزایش پیداکرده و شهروندان تا پایان مردادماه فرصت 

دارند عوارض معوق خود را با نرخ قبل پرداخت کنند.
محمد وحیدنیا در گفت وگویی با توجه به تصویب قانون درآمدهای پایدار شهرداری ها 
در مجلس شورای اسلامی و ابلاغ آن در مردادماه اظهار داشت: نرخ عوارض نوسازی 
در موضوع ماده دو قانون نوسازی و عمرانی شهری به میزان دو و نیم درصد ارزش 
عوارض  نرخ  قیمت  افزایش  شدن  اجرایی  زمان  وی  است.  تعیین شده  معاملاتی 
نوسازی را شهریورماه اعلام کرد و گفت: از شهروندان تقاضا داریم برای این که مشمول 
این قانون نشوند، تا 31 مردادماه به مناطق شهرداری مراجعه کرده و عوارض نوسازی 
خود را پرداخت کنند. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از اعمال جریمه 
در صورت عدم پرداخت به موقع عوارض نوسازی نیز خبر داد و افزود: مطابق قانون 
جدید، در صورت عدم پرداخت به موقع عوارض نوسازی به ازای هرماه دو درصد جریمه 
شامل آن می شود. وی در پایان تأکید کرد: از شهروندان با توجه به تصویب این قانون 
درخواست داریم از این به بعد عوارض نوسازی و خدمات شهرداری خود را در زمان 

مقرر پرداخت کنند تا شامل قانون جریمه نشوند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم گفت: بانک ها تسهیلات مربوط به 
مصوبات سفر استانی دولت به قم را قبل آغاز دور دوم سفر به استان پرداخت کنند.
محسن امیدیان بعدازظهر سه شنبه در کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
استان قم اظهار داشت: مصوبات سفر دولت به استان قم برای بانک های مختلف 
متفاوت است و باید تلاش شود تا قبل از دور دوم سفر استانی رئیس جمهور به قم 

اعتبارات لازم و مصوب شده در این سفر از سوی بانک ها تخصیص یابد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم افزود: در زمینه عملکرد بانک ها 
به جهت آنکه تمامی تعاملات اقتصادی کشور از طریق بانک ها صورت می گیرد 

و سیستم بانکی فشار مضاعفی متحمل می شوند دچار عقب افتادگی هستیم.
وی افزود: نقش بانک ها در حوزه اقتصاد بسیار پررنگ است و نباید شرایط 
دریافت وام به گونه ای باشد که افراد برای دریافت تسهیلات سرمایه گذاری مجبور 
به تغییر بانک باشند. امیدیان ادامه داد: در شرایط فعلی اقتصادی کشور نیازمند 

همراهی مضاعفی از سوی بانک ها برای پروژه ها هستیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم در ادامه به مصوبه راه اندازی و 
تأسیس 7 مگاوات برق مورد نیاز یکی از شرکت های بزرگ مستقر در شهرک صنعتی 

محمودآباد قم اظهار داشت: ضرورت دارد تا همزمان با پیشرفت های فیزیکی 
چنین طرح هایی، زیر ساخت های مورد نیز آنان نیز آماده شود که این امر موجب 

تسریع در تکمیل پروژه خواهد شد.
رییس شورای هماهنگی بانک های قم نیز دراین جلسه  بابیان اینکه از 26 
بانک فعال استان 16 بانک عضو این کمیسیون هستند، اظهار کرد: منابع مالی 
بانک های عضو کمیسیون هماهنگی بانک های قم افزون بر ۴62 هزار میلیارد 
رییس  از محل سفر  اضافه کرد:  میرخلفی  برآورد می شود. سید رسول  تومان 
جمهوری به قم، 12۸ مصوبه برای ۹ بانک به میزان ۸3۹ میلیارد تومان تاکنون 

ابلاغ شده که تاکنون برای 32 فقره منجر به عقد قرارداد شده است.
به گفته وی ، تا تیرماه امسال 51 هزار فقره تسهیلات به میزان ۸۹ هزار میلیارد 
تومان به همراه 11۹ فقره تسهیلات رونق تولید و ۴ هزار و 300 فقره وام ازدواج 

توسط بانک های عضو شورای هماهنگی بانک های قم پرداخت  شده است.
جلسه   دراین  نیز  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس  ابدالی  اکبر 
خاطرنشان کرد: در شش جلسه این کارگروه از ابتدای سال 172 مصوبه نهایی 

شده که از این  بین 60 درصد اجرایی شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم:

بانک ها تسهیلات مصوب سفر دولت به قم را قبل دور دوم پرداخت کنند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در جریان سفر دی ماه سال 1۴00رییس 
جمهور به این استان، مبلغ 1۹۹ میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل چهار پروژه در دست 

اجرای این اداره کل اختصاص داده شده است. 
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی قم، محمد صادقی 
در این زمینه افزود: از مجموع 35 مصوبه سفر رییس جمهور به استان قم در حوزه فعالیت ها 
و ماموریت های وزارت راه و شهرسازی، تعداد 23 مصوبه مربوط به این اداره کل می باشد 
که بخش عمده آن در حال پیگیری و اقدام است. وی اضافه کرد: ۴۹ میلیارد تومان برای 
بهسازی و احداث محور قم - نیزار)کیلومتر 30 تا 3۸( اختصاص یافت که 3۸ میلیارد تومان 
از آن تاکنون دریافت و بیش از پنج میلیارد تومان قیر به پروژه تزریق شد. وی در خصوص 
موانع و مشکلات پیش رو در این پروژه، ادامه داد: احداث 15 کیلومتر راه به همراه 2 
دستگاه پل در خروجی قلعه چم و روبروی امامزاده عبدالله)ع( نیازمند 300 میلیارد تومان 
اعتبار است. صادقی درخصوص مصوبه محور قم- جعفریه، گفت: تکمیل 13 کیلومتر راه 
در محور قم- آوه و احداث تقاطع علی آباد از دیگر مصوبات استان در حوزه راه و شهرسازی 
بود که 70 میلیارد تومان اعتبار در سفر رییس جمهور برای این پروژه مصوب شده است. 
وی در خصوص مشکلات این پروژه نیز افزود: اعتبار مورد نیاز اجرای این پروژه 120 
میلیارد تومان است که اعتبار دریافت شده سال 1۴00شامل 2۹ میلیارد تومان نقد و 10 
میلیارد تومان قیر بوده است. وی، اختصاص50 میلیارد تومان اعتبار برای احداث تقاطع 
غیرهمسطح میدان ورجان در مسیر جاده  قم- کهک، را از دیگر مصوبات سفر ریاست 

جمهوری به استان دانست که تاکنون ۴3 میلیارد تومان آن تحقق یافته است.
مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: با انعقاد قرارداد با قرارگاه خاتم الانبیا عملیات احداث 
باند دوم محور قم- کهک به طول 13 کیلومتر از میدان ورجان تا پردیسان با مبلغ اولیه 172 
میلیارد تومان را در خردادماه سال جاری آغاز شد. وی در خصوص مصوبه مربوط به بافت 
فرسوده قم، بیان کرد: برای پشتیبانی از محلات با هدف بازآفرینی و پروژه های اطراف حرم 

مطهر و بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی و زیر دکل های فشار قوی برق، اراضی ۴۸ 
هکتاری، 32 هکتاری و 3 هکتاری )مستند به مصوبه قبلی هیات وزیران( به ستاد بازآفرینی 
استان قم تفویض اختیار شد. وی طرح ساماندهی اطراف امامزاده موسی مبرقع)ع( مورد 
توجه قرار داد و گفت: برای ساماندهی منازل اطراف امامزاده مبلغ 30 میلیارد تومان 
مصوب شده است که عملیات اجرایی آن طی یک ماه گذشته با تخصیص 10 میلیارد تومان 
آغاز شد. صادقی خاطرنشان کرد: تسریع در اجرای پروژه آزادراهی شهید سلیمانی، بررسی 
احداث کانال پردیسان، جمع آوری ریل های متروکه، ساماندهی اراضی حاشیه شهر قم، 
تعیین تکلیف منوریل، تکمیل ضلع شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س(، راه دسترسی 
به نمایشگاه بین المللی، اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن سراسری از 
دیگر مصوبات سفر رییس جمهور به استان، در حوزه دستگاه های زیر مجموعه وزارت راه 

و شهرسازی و موضوعات مربوط به این وزارت خانه در استان قم بود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد :

اختصاص ۱99 میلیارد تومان برای تکمیل چهار طرح راه و شهرسازی

تیری که بر هدف خواهد نشست

طرح:محمدعلی رجبی

به  اشاره  با  قم  زائراستان  تسهیلات  ستاد  دبیر 
اقدامات انجام شده برای پذیرایی از زائران از حضور 
پنج میلیون نفری آنان در دهه نخست ماه محرم 

الحرم در این استان خبر داد. 
ابوالقاسم مقیمی در گفت وگویی اظهار داشت:  با  
پیش بینی استقبال پرشور عزاداران حسینی در این 
ایام ، ستاد تسهیلات زائر در ذیل معاونت هماهنگی 
محرم  ماه  شروع  از  قبل  استانداری  زائران  امور 
الحرام  با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی 

در تمهیدات لازم برای خدمت به زائران را اندیشید.
 وی افزود:  البته گزارش های دریافتی و تهیه شده 
توسط ستاد، حاکی از نقاط قوت و ضعف خدمات 
در برگزاری این ایام بوده که حتماً به آن ها پرداخته 
خواهد شد.  وی از شش کمیته به عنوان کمیته های 
یاد  و مجاوران،  زائران  به  ارائه خدمات  در  مسئول 
کرد و گفت: »کمیته ترافیک« مسئول اتخاذ تدابیر 
و  عزاداری  دسته جات  برگزاری  جهت  ترافیکی 
»کمیته  مجاورین؛  و  زائرین  ترافیکی  مدیریت 

بهداشت و درمان« به منظور اتخاذ تدابیر بهداشتی 
تیم های  فعال سازی  جهت  پزشکی  اورژانس  و 
پزشکی و امدادی با تمرکز بر خدمات به عزاداران 
زائران در جاده های منتهی  و  حسینی، مسافران 
به استان؛ »کمیته خدمات شهری« جهت حفظ 
شهرداری،  شهری  خدمات  و  محیط  بهداشت 
»کمیته اسکان« جهت ارائه خدمات اسکان به زائران 
و مسافران ایام محرم، »کمیته فرهنگی و اقامه نماز« 
به منظور برگزاری باشکوه نماز ظهر عاشورا در تمامی 
مسیرهای عزاداری، »کمیته امنیتی و انتظامی« 
مراسمات  برگزاری  و  امنیتی  تدابیر  اتخاذ  جهت 
به ارائه خدمت در این ایام پرداختند.  مقیمی از 
ورودی های قم خبر  و  بین جاده ای  تردد  افزایش 
آمارهای رسمی، حجم  و اظهار داشت: طبق  داد 
افزایش 1۸  با  قم  به  ورودی  و  جاده ای  بین  تردد 
درصدی در مقایسه با سال گذشته و 36 درصدی 
در مقایسه با سال 13۹۸ صورت گرفته است که بر 
این اساس، جمع کل ورودی وسایل نقلیه سبک به 

این شهر یک میلیون و 302 هزار و 763 وسیله نقلیه 
و جمع کل ورودی وسایل نقلیه سبک به استان قم  
یک میلیون و 373 هزار و 600 وسیله نقلیه است 
را  نفر  که جمعیتی حدود 5 میلیون و 211 هزار 
شامل می شود.  وی گفت:  اسکان دارای مجوز و 
آموزش و پرورش از اول محرم تا روز عاشورا سه هزار 
با احتساب نسبت ماندگاری  و ۹۴7 نفر بوده که 
مسافر در قم که حدود 1.۸ بوده، 705 نفر در روز 
محاسبه گردیده است. البته گردشگران خارجی نیز 
هشت هزار و 120 نفر را شامل می شدند.  مقیمی 
با برشمردن نقاط قوت  خدمات در این ایام عنوان 
کرد: فعالیت خودروهای زائربر به صورت 2۴ ساعته 
در دهه اول محرم در اطراف حرم مطهر و مسجد 
اسکان  ستاد  گرفت؛  صورت  جمکران  مقدس 
فرهنگیان برای عموم مسافران و زائران در این ایام 
فعال بوده و کاهش ترافیک در هسته مرکزی قم 
محسوس بود که این موارد از نقاط قوت به شمار 

می رود.

دبیر ستاد تسهیلات زائر استان  قم  خبرداد:

ورود پنج میلیون زائر به قم در دهه اول ماه محرم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
تکمیل  برای  استان  امسال  سرمایه گذاری  تعهد 
واحدهای  راه اندازی  قالب  در  صنعتی  طرح    ۴۹
صنعتی و توسعه واحدهای موجود 1۸ هزار میلیارد 
بخش  این  در  تعهد  میزان  از  بیش  تاکنون  و  ریال 

سرمایه گذاری شده است. 
بیان کرد: در همین  ابدالی در گفت وگویی  اکبر 
برای  پایان سال جاری  تا  به رشد  رو  این روند  رابطه 

افزایش ظرفیت های صنعتی استان ادامه می یابد.
بخش  در  سرمایه گذاری  حجم  این  با  افزود:  وی 
تکمیل طرح های صنعتی استان قم برای سه هزار و 
7۸0 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد خواهد شد 
و این موضوع نشان از اهمیت سرمایه گذاری در حوزه 
اشتغالزایی  می تواند  که  دارد  تولیدی  فعالیت های 

مناسبی به دنبال داشته باشد.
تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  داد:  ادامه  وی 
تولیدی  فعالیت های  به  عمق بخشی  دنبال  به  قم 
واحدهای  کمی  توسعه  کنار  در  و  است  استان  در 
صنعتی، انجام اقدام های لازم برای استفاده هرچه 
بیشتر از صنایع پاک، پیشرفته، کم آب بر و دانش بنیان 

در این بخش در دستور کار است.  
شهرک های  مناسب  موقعیت  به  اشاره  با  ابدالی 
صنعتی قم برای استقبال از سرمایه گذاران، گفت: 
در همین رابطه بر اساس اسناد بالادستی از هرگونه 
سرمایه گذاری جدید برای ایجاد واحدهای صنعتی 
پیشرفته که سازگاری لازم با محیط زیست استان را 

داشته باشد، حمایت می کنیم.
پایش  که  این  بیان  با  خود  سخنان  ادامه  در  وی 

وضعیت صنعت استان از طریق حضور کارشناسان 
در محل استقرار واحدهای صنعتی و طبق برنامه ای 
مستمر انجام می شود، تاکید کرد: مسائل مورد نظر 
صنعتگران در قم به صورت تخصصی در جلسه های 
میدانی و ستادی کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
استان مورد توجه مسئولان قرار می گیرد و راهکارهای 

لازم برای رفع آن ارائه می شود.
در بخش صنعت قم دارای هفت شهرک صنعتی 
سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر،  شکوهیه، 
محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات 
)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، 
موقعیت  آنها  از  کدام  هر  که  است  طغرود  و  سیرو 
ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال 

دارد.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم خبرداد: 

سرمایه گذاری 1۸ هزار میلیارد ریالی برای تکمیل  طرح های صنعتی 


